
Tisdagen den 9 Mars 1869.

Kl. 10 f. m.

§ 1-
Protokollet för den 1 dennes upplästes ock godkändes.

§ 2.

Sedan Kiksdagens båda Kamrar förehaft och godkänt den i Stats
utskottets Memorial N:o 41 föreslagna voteringsproposition i anledning af 
Kamrarnes skiljaktiga beslut angående Kongl. Maj:ts nådiga Proposition 
om upphörande af det till Handels- och Sjöfartsfonden å Riks-statens Sjette 
Hufvudtitel uppförda förslagsanslag m. in., samt denna dag blifvit bestämd 
till företagande af gemensam omröstning öfver de olika besluten; så blef', 
på sätt och med den utgång här nedan finnes omnämnd t, denna omröst
ning, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, nu löretagen i öfverensstämmelse 
med följande voteringsproposition, nemligen:

“Den, som vill att Riksdagen bifaller Stats-Utskottets i Utlåtande N:o 
28 gjorda hemställan och alltså beslutar:

a) att det å Sjette Hufvud titeln uppförda förslagsanslag till Handels- 
och Sjöfartsfonden, 750,000 R:dr, må ur Riks-staten uteslutas; och

b) att å Sjette Hufvud titeln må såsom särskilda förslagsanslag upp
föras de till aflösning af Öresundska och Schelde-tullarne nu erforderliga 
belopp, 188,000 R:dr för den förra och 26,500 R:dr för den sednare,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Riksdagen afslagit Stats-Utskottets berörda hem

ställan.*
Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel afiagd och 

förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstädes 
afgifvits, företogos nu sedlarnes öppnande och uppräkning, och utföll om
röstningen med 188 ja och 19 nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren sam
tidigt anställd, hade utfallit med...................................   51 ja och 57 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster, eller 138 ja och 19 nej,

sammanräkningen visar 189 ja och 76 nej;
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varande alltså beslut i denna fråga af Riksdagen fattadt i öfverensstäm
melse med ja-propositionens innehåll.

§ 3.

Föredrogs ånyo och bordlädes för andra gången Konstitutions-Utskot- 
tets Memorial N:o 4, angående fullbordad granskning af de i Stats-Rådet 
förda protokoll; hvarefter Herr Talmannen, under åberopande af den vid 
sednaste talmanssammanträde uttryckta mening, nu gjorde hemställan der
om, att berörda Memorial skulle hos Kammaren till slutlig behandling fö
rekomma Onsdagen den 17 innevarande månad.

I anledning häraf yttrade:

Herr Witt: Då en ledamot af denna Kammare framställt en an
märkning mot en af Regeringens ledamöter, och denna anmärkning blifvit 
till Konstitutions-Utskottet öfverlemnad, så hemställer jag, om det icke är 
nödvändigt att detta dechargebetänkande behandlas i sammanhang med 
den framställda anmärkningen; ty om dechargebetänkandet afgöres i för
väg, kan Kammaren, enligt min åsigt, icke sedan besluta öfver anmärk
ningen. Dessa ärenden böra derföre samtidigt förekomma; och ehuru det 
är troligt, att yttrandet öfver anmärkningen kan före den för decharge- 
betänkandets behandling föreslagna dag af Konstitutions-Utskottet med
hinnas, hemställer jag, om icke försigtigast vore att icke bestämma någon 
viss dag för dechargebetänkandets behandling, utan blott besluta att den 
skall ske i sammanhang med afgörandet af Herr Sven Nilssons anmärk
ning.

Herr Björck: 1 den talmanskonferens, som i går sammanträdde, 
förekom den fråga, som nu af Herr Witt blifvit väckt; men man var af 
den åsigten, att, då Konstitutions-Utskottets dechargebetänkande endast 
innehåller eu anmälan derom, att icke någon anledning till anmärkning 
emot Regeringen förekommit, och då Konstitutions-Utskottets ifrågavarande 
Betänkande sålunda icke kunde föranleda till annan proposition, än att 
Betänkandet måtte läggas till handlingarne, ett sådant förhållande icke 
skulle utgöra något hinder för att i laga ordning pröfva det Konstitutions- 
Utskottets Betänkande, som kan blifva en följd af den framställda anmärk
ningen. På detta sätt tror jag saken löser sig sjelf, utan att något sär- 
skildt förbehåll beliöfver nu göras. Dessutom kan ju lätt inträffa, att sed
nare under riksdagens lopp någon anmärkning göres; och om då decharge
betänkandet förut skulle vara afgjordt, får man väl icke anse, att detta 
skulle lägga hinder i vägen för en sådan anmärknings behandling, helst 
tillfälle till dylika anmärkningar grundlagsenlig! förefinnes intill riksda
gens slut.

Herr Sven Nilsson: Mig förefaller, att, om Konstitutions-Utskottet
granskat Statsråd s-protokollen för eu viss tiderymd och icke funnit anled
ning till anmärkning mot Regeringen, samt Kammaren derefter utan klan
der lägger Konstitutions-Utskottets Betänkande till handlingarne, denna
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granskning då bör anses fullbordad lör den tid den omfattar. Är så för
hållandet, torde väl detta utgöra ett hinder för att sedermera prölva an
märkningar mot samma Statsråds-protokoll. Det skulle åtminstone icke 
vara öfverensstämmande med vanlig ordning, att den, som en gång fått 
decharge, sedermera fortfarande skulle kunna vara underkastad granskning. 
Jag är al dessa skäl af samma åsigt som den förste talaren.

Herr Staaff: Jag kan icke dela den siste talarens åsigt, ty jag kan
icke fatta, att dessa båda frågor med hvarandra hafva ett sådant sam
manhang, att man måste uppskjuta nu föreliggande Betänkande för att 
afvakta Konstitutions-Utskottets Utlåtande öfver den framställda anmärk
ningen. Det kan ju icke vara något hinder för någon af Kammarens le
damöter att efter dechargebetänkandets handläggning när som helst under 
Riksdagens lopp framställa anmärkningar mot en eller flera af Stats-Rådets 
ledamöter; och detta förhållande torde bäst visa, att den olägenhet, som 
den föregående talaren velat undvika, icke kan ifrågakomma. Jag kan 
derföre icke finna, hvarföre det förevarande Betänkandet behöfver upp
skjutas, utan får jag yrka, att detsamma måtte i enlighet med grundlagens 
föreskrifter föredragas.

Herr Rosenberg: Jag fruktar för, att, om vi gå den förste tala
rens förslag till mötes och låta denna fråga hvila, i afvaktan på ett annat 
Betänkande, så skulle vi leda oss in i en ganska svår labyrint, ty det 
kunde ju inträffa, att jag eller någon annan åt Kammarens ledamöter se
dermera framställde en annan anmärkning, hvilken, om den förste talarens 
åsigt skulle blifva gällande, borde hindra dechargebetänkandets föredrag
ning undan för undan. På detta sätt skulle man kunna, om man ville, 
genom att fortfarande till Riksdagens slut framställa anmärkningar, hindra 
dechargebetänkandets föredragning ända till Riksdagens sista vecka. Jag 
tror icke dessa frågor med hvarandra ega sådant sammanhang, att man 
grundlagsenlig! kan uppskjuta den ena i afvaktan på den andra.

Herr Witt: Jag vill icke yrka på något vidare uppskjutande af
detta Betänkande, om icke Kammaren anser det behöfligt, ehuru jag tror, 
att detta vore försigtigast. Emellertid torde man en annan gång icke böra 
inkomma med decharge-betänkandet så tidigt under Riksdagen utan när
mare dess slut för att derigenom förekomma de olägenheter, som här förut 
blifvit påpekade. '

Herr Sjöberg: Man synes i nu förevarande fåll böra göra skilnad 
emellan sådana frågor, som kunnat vara föremål för Konstitutions-Uskot- 
tets granskning, och sådana, som icke kunnat vara det. Jag har mig icke 
bekant, huruvida den af Herr Sven Nilsson anmälda anledning till an
märkning rörer ett sådant ärende, hvarom Konstitutions-Utskottet haft 
tillfälle att inhemta kännedom genom den vid denna riksdag försiggångna 
granskningen af Statsråds-protokollen. Afser denna fråga något efter in
nevarande riksdags början af Regeringen handlagdt mål, är det gifvet, att 
berörda anmärkningsanledning icke står i något sammanhang med det på 
Riksdagens bord redan liggande, så kallade dechargebetänkandet, och så
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ledes både kan och bör behandlas oberoende af detsamma; hvaremot, om 
Herr Sven Nilssons anmärkning faller inom tiden för Konstitutions-Utskot- 
tets granskningsrätt, det synes mig vara formenligast samt med grundla
gens anda och mening mest öfverensstämmande, att handläggningen af 
dechargebetänkande! uppskjutes till dess det kan företagas i sammanhang 
med det Utlåtande, Konstitutions-Utskottet har att afgifva öfver ifrågava
rande här anmälda anledning till anmärkning mot Herr Statsrådet och 
Chefen för Landtförsvars-departementet.

Herr Ola Jönsson: Jag vill lemna derhän, huruvida man bör upp
skjuta behandlingen af denna fråga, till dess den af Herr Sven Nilsson 
framställda anmärkning kan af Konstitutions-Utskottet blifva pröfvad, eller 
man vid föredragningen af Betänkandet vill återremittera detsamma; men 
jag anser dock något häraf böra göras, ty jag kan icke gilla den åsigt, 
som af en talare här blifvit framställd, att icke godkännandet åt decharge
betänkandet skulle lägga hinder i vägen för att sedermera framställa an
märkningar. Det heter nemligen i 107 § Regeringsformen: “Allt hvad 
Riksdagen efter granskning godkänt eller lemnat oanmärkt, bör anses hafva 
vunnit decharge i afseende på det granskade, och ingen ny, till ansvarighet 
förbindande, granskning af ny Riksdag i samma mål vara tillåten. “ Det 
heter visserligen “ny“ Riksdag, men samma stadgande torde väl äfven vara 
bindande för samma Riksdag, som granskat protokollen. Jag tror således 
icke, att en anmärkning, som efter decbarge-betänkandets behandling före
kommer och som omfattar samma tid, hvarför Riksdagen förut vid Be
tänkandets granskning lemnat decharge, skulle kunna föranleda till någon 
åtgärd.

Herr Friherre Alströmer: Efter mitt omdöme hafva Herrar Staaff 
och Rosenberg riktigt uppfattat denna fråga. Det förefaller mig nemligen, 
att man går oförsigtigt till väga, genom att stadga det prejudikat, att en 
anmärkning mot någon Statsrådsledamot skulle lägga hinder i vägen för 
dechargebetänkandets pröfning. Om man så ville, skulle man sålunda, 
genom att gång efter annan framställa dylika anmärkningar, kunna hålla 
dechargefrågan öppen till riksdagens slut och sålunda helt och hållet för
hindra dess afgörande.

Efter sålunda afgifna yttranden blef Herr Talmannens förenämnda 
förslag nu bifallet; kommande alltså Konst!tutions-Utskottetsifrågavarande 
Memorial att till afgörande företagas Onsdagen den 17 i denna månad.

§ 4.
Vidare blefvo för andra gången bordlagda:
Konstitutions-Utskottet Memorial N:is 5 och 0, samt
Bevillnings-Utskottets Betänkande N:o 8.

§ 5.
Jemte erinran derom, att Riksdagens båda Kamrar numera bifallit de 

af vederbörande Utskott gjorda hemställanden om förvaltnings-decharge
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för Riksdagens Fullmägtige i Riksbanken och Riksgäld s-kontoret, till- 
kännagaf Herr Talmannen att vid sednast hållna Talmanssammanträde 
blifvit beslutadt hos Kamrarne föreslå, att val af valmän för utseende, 
jemlikt 71 och 73 §§ Riksdags-ordningen af bemälde Fullmägtige jemte 
deras suppleanter, äfvensom af Styrelseledamöter och suppleanter vid Ban
kens lånekontor i orterna måtte företagas Onsdagen den 17 i denna må
nad; och blef berörda förslag, då i enlighet dermed proposition nu fram
ställdes, utaf Kammaren bifallet.

§ 6.
Derefter föredrogs punktvis Stats-Utskottets Utlåtande N:o 36, an

gående regleringen af utgifterna under Riks-statens Femte Hufvudtitel.

Punkten 1.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: Herr Talman! Mine Herrar!
Då Stats-Utskottet afstyrkt hvad Kongl. Maj:t i denna del föreslagit, an
håller jag att här få med några ord närmare upplysa förhållandet med 
denna Kongl. Maj:ts framställning.

Vid uppgörande af innevarande års statsreglering, har Kongl. Maj:t 
tillsett, att en år 1870 förfallen skuld af 2,000,000 R:dr skulle kunna af 
tillgängliga medel betäckas; och denna utomordentliga utgift föranledde 
till nödvändigheten att för statsbehofvens betäckande använda de tillgån
gar, hvilka på ett eller annat håll kunde finnas tillgängliga. På lots- och 
fyranslaget fanns icke blott en äldre behållning af 4 å 500,000 R:dr, 
utan äfven från 1867 och 1868 ett öfverskott af omkring 180,000 R:dr. 
Genom förändrade anordningar kan man hädanefter åstadkomma, att öf- 
verskotten af dessa medel, som. förut varit tillgängliga först efter afslu- 
tandet af Rikshufvudboken, redan under året näst efter det, då behåll
ningen uppkommit, kunna utbetalas, i följd hvaraf 1869 års öfverskott 
blifva disponibla redan 1870 samt en ovanligt stor tillgång således under 
detta år kan påräknas. Kongl. Maj:t ansåg under sådana förhållanden att 
omförmälda 1867—1868 års öfverskott, cirka 180,000 R:dr, skulle kunna 
för ett annat angeläget ändamål användas, ett ändamål, som visst icke 
syntes kunna vara så alldeles främmande för handeln och sjöfarten, nem
ligen krigsfartygs byggande.

Denna Kongl. Maj:ts åsigt har emellertid icke af Stats-Utskottet 
delats. Stats-Utskottet erinrar derom, att dessa medel äro samlade ute
slutande genom afgifter för handeln och sjöfarten och derför äfven böra 
omedelbart dem tillkomma. Jag vill icke strida med denna inom Stats- 
Utskottet enhälligt omfattade åsigt, isynnerhet som Stats-Utskottet, hvil- 
ket erkänt det angelägna och nödvändiga behofvet att bereda tillgångar 
för ifrågavarande ändamål, jemväl anvisat utvägar härför i de besparingar, 
som förefinnas på anslaget till excercis af flottans bemanning. Då likväl äfven 
på andra reservationsanslag inom Hufvudtiteln besparingar finnas, om ock 
icke af stor betydenhet, synes det, för att icke alldeles uttömma exercis- 
anslagets besparingar, vara önskvärd!, att Riksdagen gifver Kongl. Maj:t 
fria händer att för ifrågavarande ändamål använda besparingarne äfven 
å andra reservationsanslag samt således, i öfverensstämmelse med en re
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servants uttalade åsigt, beslutar eu underdånig anhållan, att Kongl. Maj:t 
åt de behållningar, som vid innevarande års slut kunna förefinnas å åt
skilliga Femte Hufvud titeln tillhörande reservationsanslag, ville, i den mån 
Kongl. Maj:t finner sagda behållningar dertill kunna och böra användas, 
låta till krigsfartygs-byggnadsfonden öfverföra så stort belopp, som för år 
1870 må vara såsom bidrag för nämnda fond erforderligt.

Herr Grefve Po sse: Stats-Utskottet har utgått från den uppfatt
ning, att de medel, som blifva tillgängliga å anslaget till lots- och fyr
inrättningen, borde användas till sitt ursprungliga ändamål, nemligen han
delns befrämjande. Utskottet har också i en följande punkt af betän
kandet hemställt en sådan åtgärd. Då denna utväg, som Kongl. Maj:t 
framställt, att utan något nytt anslag åstadkomma medel för flottans ny
byggnad, af Stats-Utskottet icke ansetts vara lämplig, har Stats-Utskottet 
i stället föreslagit att härtill borde användas hvad som fanns qvar på an
slaget till flottans öfningar.

Enligt en skrifvelse från Förvaltningen af sjöärendena den 9 Februari 
1869 har Stats-Utskottet inhemtat, att reservationer på öfriga anslag inom 
denna Hufvudtitel då utgjorde 298,041 R:dr 17 öre; årsanslaget utgjorde 
480,000 Rall- och bidraget af handels- och sjöfartsfonden 150,000 R:dr. 
Det fanns sålunda för flottans öfningar tillgänglig en summa af 928,041 
R:dr 17 öre. Enligt samma skrifvelse beräknades kostnaden för Carls- 
krona station till 607,000 R:dr, för Stockholms station till 150,000 R:dr 
och dessutom för “Sofias“ Nordpolsexpedition samt “Gunhild“, hvilken var 
utrustad för att biträda fartyg, Indika invid våra kuster råka i sjönöd, 
till, som jag antager för summans jemnhets skull, 103,041 R:dr 17 
öre. Efter denna officiela uppgift skulle således, sedan alla utgifter 
blifvit bestridda, återstå ett belopp af 190,000 R:dr utaf anslaget för 
flottans öfningar. Då fann Stats-Utskottet mera lämpligt att öfverlemna 
till Kongl. Maj:t att bestrida omkostnaderna för flottans nybyggnad af 
de besparingar, som funnes på öfriga anslag, än att hänvisa till de medel 
som af Kongl. Maj:t föreslagits. Dessa enkla men, som jag tror, ganska 
antagliga skäl hafva ledt Stats-Utskottet. Jag hemställer om bifall till 
Stats-Utskottets förslag.

Herr T enger: Då jag till fullo instämmer uti Stats-Utskottets för
slag i denna sak, ber jag att få fästa Kammarens uppmärksamhet derpå, 
att här förut blifvit fattadt ett beslut att Kammaren skulle till Kongl. 
Maj:t ingå med underdånig begäran, att fyr- och båkmedlen måtte ned
sättas för in- och utrikes sjöfarten. Skulle nu det af Kongl. Maj:t äskade 
anslaget af 180,000 R:dr beviljas, hyser jag samma tanke, som af åtskil
liga motionärer inom denna Kammare uttalats, att nemligen fonden icke 
skulle vara tillräcklig. Under sådana förhållanden tror jag icke någon 
nedsättning kunna ega rum.

Jag ber att få instämma uti reservanternas förslag, att alla bespa
ringar under denna Hufvudtitel måtte ställas till Kongl. Maj:ts disposition, 
och anhåller om proposition härå.
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Herr Statsrådet von Ehrenheim: I anledning af den näst sista 
talarens yttrande ber jag att få erinra, att hvad jag yttrat icke afsåg 
någon sådan förändring i Stats-Utskottets förslag att fyr- och båkmedlens 
reservationer skulle till nu ifrågasatta ändamål användas, utan, på sätt 
den siste talaren förordat, att en vidsträcktare rätt måtte Kong! Maj:t 
tillerkännas att af besparingarne på andra reservationsanslag inom denna 
Hufvudtitel använda hvad som lämpligast kunde undvaras.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad och Herr Talmannen upp
tagit de yrkanden, som derunder blifvit gjorda på dels bifall till Utskot
tets hemställan och dels afslag å samma hemställan i förening med bifall 
till den af Grefve L. af Ugglas vid denna punkt af Utlåtandet afgifna 
reservation, framställde Herr Talmannen enligt dessa yrkanden proposi
tioner och förklarade den mening med öfvervägande ja besvarad som 
afsåg bifall till Utskottets förslag. Med anledning häraf begärdes votering, 
för hvars anställande uppsattes, justerades och anslogs en så lydande vo
teringsproposition :

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i första punkten af 
dess Utlåtande N:o 36,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, be

slutat i öfverensstämmelse med Grefve L. af Ugglas vid denna punkt af 
Utlåtandet fogade reservation.

Omröstningen utföll med 111 ja och 48 nej; i följd hvaraf Kamma
ren bifallit hvad Utskottet i förevarande punkt hemställt.

'Punkten 2.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: Mot den nedsättning, som Ut
skottet under denna punkt föreslagit, tillåter jag mig att göra några an
märkningar.

Man har beräknat, att durchmarchkostnaderna under sednaste åren 
uppgått i medeltal till 27,000 R:dr årligen. Under sådana förhållanden 
synes det mig icke vara skäl att nedsätta detta anslag och aldra minst 
att bestämma det till en summa som så betydligt understiger medelkost
naden som 20,000 R:dr. Väl är det sannt, att en besparing, icke så obe
tydlig, finnes på detta anslag; men då durchmarchkostnaderna under
stundom af oförutsedda händelser kunna blifva ganska betydliga, är det 
af nytta att för sådana fall i besparade medel ega en tillgång.

Herr Grefve Po sse: Anledningen, hvarföre Stats-Utskottet har ned
satt detta anslag, torde klart framgå af dess betänkande och är den, att 
de sju sista åren visat, att icke det nuvarande anslaget af 30,000 R:dr 
kunnat till fullo användas, till följd hvaraf också en reservation uppstått, 
som nu är alldeles fastläst vid detta anslag. Den får icke nyttjas till 
annat; här han den icke nyttjas. Det var derföre äfven i Utskottet fråga
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om, antingen denna nedsättning borde gå ända till 10,000 R:dr, hvari
genom reservationen redan under 1870 kommeatt användas, eller om man 
borde stadna vid 20,000 R:dr, då reservationen skulle räcka i flera år, 
utan att någon förhöjning af anslaget från Regeringens sida behöfde ifråga
komma. Utskottet har stadnat vid den sednare summan; och jag tror icke 
heller det vara lämpligt att bibehålla detta ^anslag sådant det förut varit.

Herr Jöns Pehrsson: För min del hade jag trott, att man skulle 
kunnat komma till ännu ytterligare nedsättning af detta anslag; men vid 
närmare eftertanke har jag dock funnit detta icke vara möjligt, hvarföre 
jag ock hoppas, att Kammaren bifaller Utskottets förslag. Likväl har jag 
af den i dag utdelade revisionsberättelsen förmärkt, att anslaget för år 1867 
mindre än vanligt behöft anlitas. Yäl hade kanske derföre varit att få 
det ännu mindre än Utskottet föreslagit; men jag vill dock hålla mig 
härvid och yrkar således bifall till Utskottets förslag.

Öfverläggningen var slutad; och blef, efter derom af Herr Talman
nen framställd proposition, Utskottets hemställan bifallen.

Punkten 3.

Mom. a).

Härvid yttrade

Herr Nils Larson: Då jag biträdt det beslut, som redan blifvit 
fattadt, hvarigenom Riksdagen bifallit Kongl. Maj:ts Proposition om in
dragning af anslaget till handels- och sjöfartsfonden, är det naturligt att 
jag icke sätter mig emot det förslag som här föreligger, nemligen att för 
sjöexpeditioner till handelns skyddande å denna Hufvudtitel uppföra ett 
belopp af 150,000 R:dr, i stället för hvad som för samma ändamål för 
närvarande utgår från handels- och sjöfartsfonden. Jag vill dock härvid 
anmärka, att det varit mera egentligt, om man uppfört detta anslag un
der rubriken “för handels i stället att, såsom nu, uppföra det under 
rubriken “diverse anslag“ och sammanföra det med anslaget till “exercis 
af flottans bemanning11. Jag vill likväl icke heller motsätta mig förslaget 
i denna del. Men då man sammanslår flera särskilda anslag under en 
rubrik och en benämning, synes det mig nyttigt bestämma benämningen 
så, att man i framtiden kan af densamma se, hvartill anslaget blifvit be- 
viljadt. Jag skulle derföre vilja hemställa, att benämningen å detta an
slag blefve “exercis af flottans bemanning och sjöexpeditioner till handelns 
skyddande. “

Herr C. A. Larsson: Ehuru det väl kan vara fördelaktigt att, på 
sätt Herr f. d. Talmannen förordat, genom en förändring af rubriken söka 
förekomma att detta anslag af 150,000 R:dr till handelns skyddande bort
blandas med anslaget till exercis af flottans bemanning, tror jag dock 
icke detta kunna utgöra något skäl för att icke nu bifalla Utskottets 
förslag,
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Sedan öfverläggningen förklarats slutad, blef Utskottets hemställan i 
detta mom. likaledes bifallen.

Mom. b) och c).
Biföllos.

Punkterna å—6'.
' Biföllos.

Punkten 7.

Herr Ahlgren: Att Stats-Utskottet, i hvad på det ankommer,
söker att uppmuntra och befrämja hvarje gren af landets näringar, är 
rätt och naturligt; men att Utskottet velat gå så långt i sin sträfvan, 
som motiveringen i den nu upplästa punkten ger vid handen, synes mig 
i viss mån förvånande. Utskottet yttrar: “Då det synts Utskottet vara
af synnerlig vigt, att äfven sjövapnets trupper blifva, åtminstone till nå
gon del, försedda med tidsenliga snabbskjutande gevär, derest tillverknin
gen af sådana gevär kan inom landet medhinnas11, hemställer Utskottet 
etc. Af denna icke i något afseende otydliga, utan tvärtom klart och 
tydligt uttalade tanke, framgår: att den åberopade “synnerliga vigten" 
blifvit gjord beroende af om gevären kunna tillverkas inom landet, eller, 
med andra ord, att behofvet af vapnen icke skulle förefinnas, om de ej 
kunna tillverkas inom landet. Jag skulle dock icke fästat mig vid 
denna besynnerliga motivering, om icke den stått i öfverensstämmelse 
med sjelfva slutet, eller “klämmen11 i Utskottets förslag, ty Utskottet 
säger sedermera, att det tillstyrker anslaget, “under vilkor att gevären 
inom landet tillverkas “. Detta tillägg synes mig icke ens vara nöd
vändigt utan fast heldre till och med skadligt. Jag tror nemligen, 
att, om Staten vill hafva goda gevär, man bör tillåta utlandet att kon
kurrera med den inhemska fabrikationen. Derigenom skola våra fabri
kanter söka åstadkomma en god vara till billigaste pris. Genom hvad jag 
nu yttrat har jag icke velat insinuera, att ju ej gevärsfabrikationen, hvad 
jag tror vara händelsen, inom landet står på samma höjd som i utlandet; 
och i så fall är det än mera öfverflödigt att Stats-Utskottets o mförmälda 
vilkor om gevärens förfärdigande inom landet qvarstår, hvadan jag tager 
mig friheten hemställa, om icke detta vilkor kunde uteslutas, hvarpå jag 
anhåller om proposition.

Herr Björck: Jag ber att få påminna om denna frågas behand
ling vid föregående riksdag, då Regeringen äfven föreslagit anskaffande af 
nya gevär åt flottans manskap. Man insåg och erkände äfven då flottans 
behof af tidsenliga gevär, men med anledning af Chefens för det fjerde 
Statsdepartementet afgifna förklaring, att vid gevärsfabrikerna inom riket 
icke då kunde tillverkas flera gevär, än hvartill anslag redan blifvit un
der Fjerde Hufvudtiteln beviljadt, stadnade man vid den åsigt, att, då 
ytterligare gevärstillverkning inom landet var omöjlig, flottans angelägnaste 
behof af gevär finge afhjelpas medelst de gevär, som för sistnämnda an
slag komme att anskaffas, hvarföre ett särskildt anslag för flottans räkning
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blefve öfverflödigt. Frågan har vid denna riksdag inom Stats-Utskottet 
från början blifvit uppfattad på samma sätt. Man har förstått Krigs
ministerns framställning så, att han skulle komma att för arméens behof 
uteslutande upptaga gevärsfabrikerna inom landet, hvarföre man ock be
farat, att en tillverkning af ytterligare 1,000 gevär icke vid dem skulle 
kunna åstadkommas, men under sakens vidare utveckling har man kommit 
på den tanken att, om det erforderliga gevärsbeloppet fördelades i mindre 
partier, enskilda fabrikanter skulle kunna tillverka gevären, och att det 
således vore en möjlighet att under ingående statsregleringsperiod anskaffa 
dem inom landet.

Att, sedan en viss modell blifvit för arméens gevär fastställd, man 
åter skulle söka utlandets hjelp för en obetydlig tillökning i förrådet af 
dessa gevär, har man inom Utskottet knappt ansett tänkbart. Man har 
nemligen der ansett, att, då redan betydliga kostnader blifvit nedlagda på 
åstadkommande af gevärsfabriker inom landet, det äfven vore all anled
ning att bereda sysselsättning åt dessa fabriker i stället för att under
kasta sig de betydligt ökade kostnader, som införandet af Remingtons- 
gevär ifrån utlandet skulle medföra, i jemförelse med kostnaden för deras 
tillverkande här. Sjelfva anslagsbeloppet har derföre ej heller blifvit be- 
räknadt efter utlandets pris, i hvilket fall det icke skulle hafva räckt, 
utan efter gevärspriset inom landet; och det ligger således redan uti 
beviljandet af dessa 38,000 R:dr för tillverkning af 1,000 gevär ett för
behåll att tillverkningen skall ske inom landet.

Då det likväl kunde hända, att gevärsprisen härstädes komme 
att stiga så, att icke fulla antalet af 1,000 kunde erhållas för den 
anvisade summan och för att undanrödja alla deråt uppkommande 
svårigheter för Regeringen, tilläde man såsom uttryckligt vilkor, att gevä
ren skulle tillverkas inom landet, ett vilkor som jag visserligen ej kan 
säga vara i anseende till formen så särdeles lämpligt, men hvars syfte 
sålunda är tydligt. I de flesta fall tviflar jag på riktigheten af den grund
satsen, att alla tillverkningar för Statens räkning ovilkorligen böra ske 
inom landet, men i förevarande fall, då anslaget är begränsad^ tror jag 
den vidtagna åtgärden vara tjenlig, hvarföre jag tillstyrker bifall till Ut
skottets förslag.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: Om jag ej fästat mig vid det
vilkor, som af Stats-Utskottet blifvit föreslaget för beviljande af ifråga
varande anslag, är det derföre, att ej någon tanke hos Regeringen upp
stått att, med den utveckling som gevärstillverkningen härstädes uppnått, 
låta tillverka ifrågavarande gevär annorstädes än inom landet.

Herr Ostman: Ehuru behofvet af gevär för flottans manskap icke 
är särdeles stort, tror jag likväl, att den vink Stats-Utskottet gifvit derom, 
att dessa gevär böra inom landet förfärdigas, icke varit olämplig. Jag 
tror nemligen, att föregående Riksdagar beviljat anslag för införskrifvande 
af gevär och maskiner för gevärstillverkning från utlandet, just derföre 
att man skulle kunna påräkna, att gevärsfabrikationen och de derför be- 
höfliga medel framdeles skulle stadna inom landet. Skulle man deremot 
nu ånyo intaga gevär ifrån utlandet, så skulle man, efter mitt förme-
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ilande, derigenom beröfva föregående riksdagsbeslut all verkan. Jag yrkar 
derföre för min del bifall till Stats-Utskottets förslag.

Herr Wedberg: Under den diskussion, som vid förra riksdagen 
egde rum i denna Kammare rörande anslaget till anskaffande af nya 
gevär, förklarade Herr Krigsministern, att intet enda af de behöfiiga ge
vären vidare skulle komma att tillverkas utom landet. Efter denna öppna 
förklaring och den af Herr Statsrådet Ehrenheim i dag meddelade upp
lysning om Regeringens tänkesätt i denna fråga, synes mig det af Stats
utskottet föreslagna vilkor visserligen vara öfverflödigt. Men — i betrak
tande deraf att gevären möjligen icke skulle hinna att inom landet 
tillverkas på någon viss kortare tid, torde det dock ej vara olämp
ligt, att vilkoret får qvarstå i Utskottets Betänkande mera som skydd 
för möjliga anmärkningar mot vederbörande. Det torde numera likväl 
icke minsta svårighet möta för gevärens tillverkning inom landet, och 
detta till betydligt lägre pris än i utlandet. De 20,000 från Amerika in- 
förskrifna låsmekanismerna kostade Staten öfver 30 R:dr stycket, då 
de här kunna tillverkas för hälften deraf. Likaså kunna gevären, som 
utomlands kosta cirka 70 R:dr, äfvenledes inom landet förfärdigas för 
ungefär, hälften af detta pris. Det torde sålunda ej vara att befara, att 
de ifrågavarande gevären skola från utlandet reqvireras, men efter hvad 
jag anfört, synes det likväl icke vara skäl att utesluta det föreslagna vil
koret, hvarföre jag för min del yrkar bifall till Betänkandet.

Herr Svanberg: Jag är visserligen för min del fullkomligt till
fredsställd genom Herr Statsrådet Ehrenheims förklaring rörande Rege
ringens tänkesätt i frågan, men i motsats till den förste talaren anser 
jag det likväl hafva varit ganska välbetänkt af Stats-Utskottet att för 
anslagets beviljande uppställa såsom vilkor, att gevären skola härstädes 
tillverkas. Det är nemligen af behof påkalladt att så mycket som möj
ligt af anslagen stadna inom landet; och då jag vet, att gevärstillverknin- 
gen härstädes är sådan, att det ingalunda är behöfligt att införskrifva 
gevär utifrån, så förenar jag mig med Stats-Utskottet uti dess förslag.

Öfverläggningen förklarades nu slutad och sedan Herr Talmannen re
dogjort för de derunder gjorda yrkandena, blef på derom framställd pro
position Utskottets hemställan bifallen.

Punkten 8.
Bifölls.

De vid Utlåtandet fogade tabeller godkändes.

§ 7.
Vid föredragning af Stats-Utskottets Utlåtande N:o 37, angående 

regleringen af utgifterna under Riks-statens Sjette Hufvudtitel, fattade 
Kammaren här nedan antecknade beslut:
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Punkterna 1 och 2.

Biföllos.

Punkten 3.

Härvid begärdes ordet af

Herr Lindhagen: Den af mig väckta motionen vidrör ett ämne 
åt så utomordentlig vigt för fäderneslandet, att jag af denna omständig
het finner mig uppmanad att taga Kammarens tålamod i anspråk, äfven 
om det icke skulle lyckas att denna gång vinna Kammarens bifall till hvad 
som uti motionen blifvit föreslaget.

För min del har jag aldrig kunnat utan ängslan åse alla dessa för
beredelser till utvandring, dessa agentskyltar, dessa tryckta uppmaningar och 
alla dessa andra åtgärder för att locka befolkningen att öfvergifva fäder
neslandet; och denna ängslan har öfvergått till verklig ångest, när utvan
dringen framstått för mig i större skala, såsom då jag sett emigrant
skeppen lastas. Emellertid har allt detta naturligen manat mig till efter
tanke angående emigrationens väsende, de lagar hon följer, det inflytande 
hon kan utöfva på vårt lands utveckling samt det mål, hvartill hon slut
ligen skall leda; och utvandringens hastiga tillväxt under sistlidna år har 
varit egnad att hos något hvar väcka en allvarlig uppmärksamhet på äm
net. Emigrationen från Sverige, hvilken länge gått i tilltagande, men 
dock inom måttliga gränser, så att för två år sedan utvandrarnes antal 
föga öfversteg nio tusen, uppgick under sistlidna år till en siffra, för 
hvilken man ryggar tillbaka. Denna siffra är visserligen icke ännu be
stämdt känd, enär uppgifterna härom ännu ej hunnit af Statistiska Cen
tralbyrån bearbetas; men uppgifterna gifva anledning antaga, att utvan
drarnes antal under sistlidna år måhända uppgått till 30,000 personer. 
Exempelvis kan nämnas att den allenast till en del verkställda uträkningen 
för ett enda Småländskt län redan gifver eu siffra af 2,200 utvandrare.

Då man tänker öfver förevarande ämne behöfves det emellertid icke 
mycket begrundande för att finna, att emigrationen omöjligen kan hindras. 
Man må emot densamma vidtaga hvilka åtgärder som helst, så står det 
dock icke i vår magt att hålla den tillbaka. Emigrationen har sin rot i 
menniskonaturen som manar en och hvar att, så godt han förmår, och på 
genaste väg söka bereda bergning åt sig och de sina; möta- hinder eller 
svårigheter härför hemma, så försöker man sin lycka på annat håll; och 
nutidens lättade kommunikationer öppna härför ett vidsträckt fält, hvarom 
man fordom ej kunde hafva någon aning. Lägger man härtill Sveriges belä
genhet, som gör färden till länderna på andra sidan Atlantiska oceanen 
jemförelsevis lätt och billig, ett hårdt klimat och mångenstädes inom landet 
svag jordmån, samt slutligen nationallynnet med dess från förfädren ärfda 
benägenhet för äfventyr, så finner man, att utvandringsbegäret har så 
djupa rötter och så mångfaldiga anledningar, att någon tanke icke ens 
kan uppstå att genom lagstiftning söka hindra emigrationen från vårt 
fädernesland. Ett försök på allvar härmed skulle ej blott visa sig magt-
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löst utan också innebära ett sådant ingrepp uti befolkningens sjelf- 
bestämningsrätt, att försöket lätt kunde spränga samhällsbanden.

Ehuru emigrationen sålunda ej kan hindras, är det dermed ej sagdt, 
att den ju icke kan i viss män inskränkas samt hållas inom måttliga grän
ser ; men enligt min öfvertygelse finnas härför endast två verksamma medel. 
Det ena af dessa är att genom förbättrade kommunikationer och en mängd 
andra kloka anordningar söka bringa det derhän, att landets innevånare 
kunna så lätt och förmånligt som möjligt göra sig dess rika tillgångar till 
godo. Det andra medlet är att bibringa befolkningen en klar insigt om 
emigrantförhållandena och utvandrarnes verkliga ställning; ty likasom 
å ena sidan ingenting mera lockar till utvandring än dessa öfverdrifna 
föreställningar om ofelbar och oblandad lycka i den nya verlden, så ligger 
å den andra ett verksamt motgift mot emigrationsfeber just uti spridningen 
af noggranna upplysningar i detta ämne, hvarigenom allmänhetens före
ställning om utvandrarnes tillstånd och lycka flyttas från fantasiens till 
verklighetens område. En mängd agenter täfla nu med hvarandra att 
genom de mest vidunderliga förespeglingar bibringa folket en öfverspänd 
föreställning om den lycka och de herrligheter, som skola vänta i det 
främmande landet, och de, som redan utvandrat, förtiga för de hemma
varande de svårigheter och olyckor, som mött dem. Jag är öfvertygad, att 
en stor del af dem, som hafva i sinnet att utvandra, skulle betänka sig 
mer än en gång samt mången af desse helt och hållet afstå från sin före
sats, om de hade ett rätt begrepp om de vidrigheter och försakelser, som 
emigranterna, åtminstone under första åren, måste underkasta sig. Derföre 
tror jag det vara angeläget, äfven från deras synpunkt, som vilja så mycket 
som möjligt motverka emigrationen, — och denna synpunkt lärer väl hos 
oss vara den allmänna —- att sprida ljus öfver emigranternes verkliga till
stånd och de öfriga förhållanden, som med emigrationen stå i samband.

Om nu så är, att emigrationen icke kan väsendtligen hindras, så upp
står frågan: hvad bör åtgöras, för att vända densamma till gagn för
fäderneslandet ?

I Tyskland klagas på samma sätt som hos oss öfver den minskning 
af folk och kapital, som emigrationen förorsakar, och statistiska författare 
göra sig mycken möda att uträkna till huru många millioner den årliga 
nationalförlusten uppgår. I England åter höres icke någon sådan klagan, 
utan utvandringarne betraktas der såsom en helt naturlig sak. Huru 
förklara denna olikhet ? Jo, Tysken inser eller befarar, att, i samma stund 
som utvandrarne öfvergifva tyska jorden, äro de förlorade för Tyskland, 
för tyska nationaliteten och för tyska kulturen. Kunde man fasthålla den 
öfvertygelse n att utvandrarne äfven i främmande land skulle bidraga att 
upprätthålla och utbreda tysk nationalitet, samt sålunda der skapa ett 
tyskt fädernesland, så skulle omdömet och uppfattningen af emigrationen 
blifva helt annorlunda samt bekymren öfver utvandringarne mildras, om 
ej alldeles uteblifva. I England, äfvensom i Skottland, gestaltar sig saken 
på annat sätt. Jag vill här ej tala om Irland, som företer ett undantags- 
förhållande, och der, såsom bekant, emigrationen antagit så väldiga propor
tioner, att landets folkmängd derigenom nedgått med omkring två millioner. 
Vi veta äfven de sorgliga orsakerna härtill. De äro lyckligtvis ej till hos
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oss, och vi behöfva ej befara att förhållandena härstädes någonsin skola 
blifva liknande. Hvad nu, för att återkomma till England, detta land 
angår, så råder der, såsom nyss nämndes, ingalunda den oro och ängslan 
i fråga om utvandringen som hos oss och i Tyskland; och detta kommer 
sig deraf, att Engelsmannen är viss på, att den engelska utvandraren, hvar- 
helst han slår sig ned, skapar ett nytt England, med engelsk nationalitet, 
engelskt språk, engelsk kultur och engelska seder. Äfven om de engelska 
kolonier, som sålunda uppstå, skulle skilja sig från moderlandet, ja! till 
och med vända sig fiendtligt emot det, så utgöra de ändock icke annat än 
en del af den stora engelska nationen med dess tungomål, seder och 
kultur; och de utgöra i allt fall Engelsmannens stolthet vid tanken att 
den engelska stammen, om han än splittrar sig i flera särskilda samhällen, 
dock går att blifva verldsherrskare.

Det är naturligt, att samma orsaker skola framkalla samma verknin
gar hos oss som i Tyskland. Yi skola aldrig kunna annat än med oro 
och ängslan åse emigrationen, om den stiger i något högre grad, så länge 
vi icke ega någon utsigt att våra emigranter kunna bibehålla och utbreda 
svenskt språk och svensk nationalitet på den främmande jorden. Vi äro 
väl för små för att vara stora, men vi äro också för stora, för att tåligt 
bära tanken att aldrig kunna blifva annat än små. Vårt rikt utvecklade 
sköna språk; vår litteratur; vår historia; vår ganska höga odling öfver 
hufvud; vårt särskilda nationela skaplynne: dessa med flera omständigheter 
innebära för oss en ständig uppmaning att ej släppa ur händerna de 
medel, som kunna stå till huds, för att bringa oss i jemnbredd med de 
större nationaliteterna. Så länge nu den oroande tanken finnes qvar, att 
emigranterna gå förlorade för vår nationalitet, och emigrationen sålunda 
måste framstå för oss mera såsom en kraftuttömning än såsom ett medel 
att stärka vår nationalitet och utvidga vår verksamhetskrets, skall hon icke 
annat än alstra en ständig jäsning i sinnena, nedstämma modet, förlama 
vår verksamhet samt slutligen skapa en farlig likgiltighet i uppfattningen af 
vår nationalitet och fäderneslandets öden.

Från de af mig nu uttalade åsigter är det, som motionen utgått. Jag 
har deri föreslagit, att anställa agenter i de trakter, dit emigrationen från 
de nordiska länderna till en ej obetydlig del redan går, och efter all 
rimlig beräkning fortfarande bör gå. Dessa agenter har jag aldrig före
ställt mig såsom stadigt anställde tjenstemän, hvilka hade att å embetets 
vägnar ombesörja vissa bestämda sysslor; utan jag har tänkt mig dem 
såsom män, hvilka af hängifvenhet för ett stort mål egnade sig åt ifråga
varande kall; hvarföre också de föreslagna penningebeloppen böra anses, 
mindre såsom ämnade till aflöningar i vanlig mening, än såsom medel att 
sätta för saken lifvade personer i tillfälle att för densamma offra tid och 
krafter. De omförmälda agenterna skulle, helst i förening med sådana 
från de öfriga nordiska länderna, dels gå emigranterna efter deras ankomst 
till bestämmelseorten till hända med råd och upplysningar, dels lemna fullt 
sanningsenliga och tillförlitliga uppgifter till hemlandet om det verkliga 
tillståndet derute, hvarigenom, bland annat, verkningarne skulle omintet
göras af det ofog med öfverdrifna och osanna uppgifter, som nu bedrifves 
af en del agenter och utvandrare; dels slutligen, om också endast medel

bart,
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häri och i blygsam skala, leda och befrämja bildandet af eu Skandinavisk 
nationalitet i den nya verlden, samt blifva densammas väktare och för
kunnare derstädes.
(( ,, ^rifrån mitt förslag, hvilket, såsom af Betänkandet synes, innefattade 
att Riksdagen, för beredande af tillfälle att genom fosterländskt sinnade, 

upplysta och verksamma agenter söka bringa ordning och sammanhang i 
utvandringen från Sverige till Norra Amerika, samt förskaffa närmare 
kännedom om de för Svenska kolonier lämpligaste trakter derstädes, äfven- 
som angående de till Norra Amerika utvandrande Svenskars verkliga be- 
lagenhet, matte ställa till Kongl. Maj:ts förfogande ett belopp af 10,000 
R:dr för innevarande år och 20,000 R:dr för år 1870“. Å detta förslag 
har Stats-Utskottet afstyrkt bifall, samt derför anfört följande sex skäl

1) att vidtaga åtgärder för befordrande af utvandring utaf landets
innevånare synes Utskottet svårligen kunna anses med Statens verkliga 
intresse förenligt; “ °

2) “det förefaller Utskottet, som skulle den ifrågasatta undersök
ningen, huruvida den ena eller andra orten vore mest lämplig att af 
bvenskar koloniseras, icke kunna förväntas lemna synnerlig ledning i detta 
iicinsGGnciG j

3) “deremot skulle eu sådan undersökning föranleda ett moraliskt an
svar, som antagligen icke kunde på ett tillfredsställande sätt mötas-

4) “ett lyckligt resultat af utvandring betingas otvifvelaktigt mindre af 
klimatiska och andra naturförhållanden än af utvandrarnes bildningsgrad, 
deras^ arbetskraft och ihärdighet med liera dylika omständigheter

^fon§\' .^ai;t redan låtit den 5 nästlidne Februari i ämnet 
utfärda eu förordning med speciel föreskrifter till emigranters betryg- 
ganae i samt

6)'att i. Konsulsstadgan linnes föreskrift för konsulerna att gå Svenska 
undersåtar till hända med bistånd och råd, då konsuls tjensteåtgärd i sådant 
afseende anlitas.

skälet beträffar, så hade jag tänkt, att jag uti motio
nen tillräckligt åskådliggjort min ståndpunkt i frågan och derigenom åda
galagt, att mm mening icke i den aflägsnaste mån varit att föreslå åtgärder, 
hvarigenom emigrationen skulle befordras. Jag ber att få uppläsa början 
af motionen, för att visa den ståndpunkt, jag härutinnan intagit:

. j 1 tids. måhända vigtigaste företeelse är emigrationen, hvilken i
våra dagar, till följd af de lättade kommunikationerna, vunnit en sådan 
utbredning, att numera hundra tusental menniskor årligen utgå från vestra 
j mellersta Europa, för att befolka andra verldsdel. Ehuru äfven från 

vårt fädernesland utvandringen länge pågått, är det dock först med sist
lidna år, som emigrationen, hos oss nått en sådan höjd, att hon tilldragit 
sig en spänd uppmärksamhet. Orsaken till den då timade stora utvan
dringen ar till stor del att söka uti 1867 års på så många ställen fel
slagna skörd, i förening med den arbetslöshet och det myckna ekonomiska 
obestånd som uppkommit genom de sednare årens missgynnande konjunk
turer. Men man misstager sig utan tvifvel, om man häraf drager den slut
satsen, att utvandringen i allmänhet är någonting tillfälligt och snart 
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öfvergående, eller tror, att den kan väsendtligen hämmas i sin fortgång. 
Det hos något hvar naturliga begäret att göra lycka samt sträfvande! att 
bereda sig och de sina en sorgfri framtid mana menniskorna att begagna 
hvarje tillfälle härtill, som erbjuder sig; och det är nog, att en utvan
dring till främmande land kan bereda ett sådant tillfälle, för att den skall 
med oemotståndlig magt locka dem, som här hemma finna sina förhopp
ningar eller önskningar i ett eller annat afseende svikna, eller anse vägen 
härstädes till bergning och välstånd vara alltför lång eller mödosam. 
Hvarje motgång eller hinder här hemma framstår med den nakna verklig
hetens hela tyngd, under det att från det främmande landet, till följd åt 
afståndets och hoppets lockelser, endast idel lycka hägrar. Är det nu så, 
att utvandringen, ehvad bemödanden än må göras deremot, gar sin gilla 
gång, måste all tanke på att förhindra densamma uppgifvas. I stället har 
man att så mycket som möjligt mildra dess olägenheter samt tillse, 
huru utvandringen må kunna vändas till godt lör fäderneslandet."

Redan genom detta trodde jag mig hafva undanröjt allt missförstånd; 
och jag föreställer mig, att det, åtminstone efter hvad jag nu anfört, icke 
längre skall förefinnas. Utan tvifvel faller det icke någon in, huru stor 
motvilja han än har emot utvandringarne, att söka motverka dessa 
på sådant sätt, att man likgiltigt eller med uppsåt utsatte emigranterna 
för alla möjliga bedrägerier och lidanden redan här hemma och under resan, för 
att derigenom afskräcka från emigration. Tvärtom tror jag det vara till 
allmän belåtenhet som Kong! Magt till utvandrarnes skydd i dessa ut
seenden utfärdat författningar angående utvandrare-agenter samt utvan
drarefartyg, och hvad i afseende å utvandrares befordran med sådant fartyg 
iakttagas bör. Men genom denna lagstiftning äro våra utvandrare, Indika 
till aldra största delen gå till Norra Amerika, skyddade endast tills de 
ankomma till första landningsplatsen i nämnda verldsdel. Sedermera hafva 
emellertid de flesta bland dem en resa af omkring 200 mil till slutliga 
bestämmelseorten uti inre Amerika; och vid framkomsten dit är det som 
de framför allt behöfde någon, till hvilken de med fullt förtroende kunde 
vända sig. Okunniga i språket och om alla andre uirhållanden sta de här 
i ett aflägset och främmande land utan påräkneligt tillfälle till skydd och 
hjelp. Det är här som så många af utvandrande hemfalla till ohjelpligt 
elände, antingen genast i brist af allt tillfälle att försörja sig, eller ock 
till följd af obetänksamma anställningar på grund af falska eller vilseledande 
förespeglingar af den massa agenter från alla håll hvilken kringsvärmar 
dem. Då jag nu föreslagit att i dessa traker anställa några pålitliga 
agenter, har jag icke gjort annat än begärt, att man måtte fylla en ganska 
betänklig lucka i de hittills gjorda auordningarne för utvandrarnes skyd
dande, genom att icke låta detta skydd stadna på halfva vägen, utan ut
sträcka det till slutliga bestämmelseorten för utvandrarnes resa; och den 
af mig härutinnan föreslagna åtgärden kan lika litet betraktas såsom ett 
medel att befordra utvandringen, som de till utvandrarnes skyddande ut
färdade författningar äro det; snarare skulle utvandringarne genom nämnda 
åtgärd i någon män motverkas, till följd deraf att utvandrarnes belägenhet 
blefve af agenterna framställd i öfverenstämmelse med verkliga förhållandet, 
som är långt ifrån att alltid vara lyckligt. Naturligtvis kan moderlandet 
icke hafva till åliggande att ständigt och öfverallt följa utvandrarne och
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stå dem till hands med skydd och hjelp: men så mycket kan och bör, 
efter min öfvertygelse, moderlandet gorå, att i en trakt, dit våra utvan
drare^ gå i så stora skaror, som är fallet med det inre af Norra Amerika, 
det finnes några pålitliga och välvilliga menniskor, som vid emigranternas' 
ankomst till denna slutliga bestämmelseort gå dem till hända med råd och 
upplysningar; och den som tilläfventyrs anser, att samhället icke har 
någon skyldighet i detta afseende mot emigranterna sjelfva, skall dock 
svårligen kunna förneka, att en sådan skyldighet finnes emot den stora 
mängd anförvandt»’, som emigranterna lemna qvar hemma, och hvilka 
kunna, hafva det billiga anspråk på det samhälle de tillhöra, att från dess 
sida åtminstone något göres för att bereda dem tillfälle att få säkra och 
riktiga upplysningar om sina barn eller andra utvandrade anhöriga, samt 
att hafva någon, om än så ringa, trygghet, att dessa icke genast vid an
komsten till nya verlden störtas i förderf och elände.

Det andra af Stats-Ut skottet åberopade skälet är, att den ifråga
satta undersökningen, huruvida den ena eller andra orten vore mest 
lämplig att af Svenskar koloniseras, icke kan förväntas lemna synnerlig 
ledning i detta hänseende. 1 afseende härpå anhåller jag, att Kammaren 
ej måtte blifva otålig, om jag några ögonblick uppehåller mig vid de trak
ter, som i motionen atses. Gränsen emellan Nordamerikas Förenta Stater 
och det norr derom belägna Britiska området sträcker sig längs Canadas 
södra gräns öster och söder om Sfi Lorenz-fioden; utgöres derefter af denna 
flod och de störa sjöarue, samt går sedermera vester om dessa till en 
början utefter några jemförelsevis mindre vattendrag och deruppå längs 
4!hde breddgraden, hvilken motsvarar staden Paris’ polhöjd, ut till Stilla 
hafvet. Af detta stora, till Britiska riket hörande område utgör Canada 
endast en ringa del och består af landet på ömse sidor om Sfi Lorenz- 
noden samt en smal landremsa längs Hurons och Öfra sjöns norra strand. 
Of liga delen af nämnda område har från ålder varit af Britiska kronan 
upplåtet till Hudson-Bay-kompaniet, som i sin ordning låtit Indianstammar 
och andra jagtidkande samhällen begagna dessa vidsträckta trakter till 
jagtmarker. hvarifrån bolaget upphemtar det ofantliga förråd af pelsverk, 
hvars försäljning utgör det hufvudsakliga föremålet för bolagets verksam
het, Yestligaste delen af detta område eller kustlandet mellan Klippber
gen och Stilla hafvet fråntogs bolaget för tio år sedan, då deraf bildades 
ett särskilt distrikt, kalladt Britiska Columbia. Återstoden, som fortfa
rande innehafves af bolaget och utgör den ojemförligt största delen af 
Britiska Amerika, ansågs ända tills för kort tid sedan, till och med inom grann
länderna Canada och Förenta Staterna, såsom otjenlig för odling och be
byggande; — en .åsigt som bolaget hade sig angeläget att underhålla, enär 
landets uppodling skulle medföra jagtens undergång och sålunda tillintet
göra bolagets vinstgifvande rörelse. Man bedömde det öfriga landet efter 
det ogästvänliga Labrador, hvarest den nordliga gränsen för skogväxten 
icke går högre upp än till 58:de breddgraden och således ej nordligare än 
t, ex. Grenna hos oss; men en närmare kännedom af landet gifver vid 
handen, att nämnda gräns för skogväxten på sin väg vesterut drager sig 
starkt i nordlig riktning, så att han i vestra delen af Norra Amerika går, 
likasom hos oss, norr om polcirkeln.
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Emellertid bidrogo flera förenade orsaker att sprida en allmän känne
dom om ifrågavarande land. Guld upptäcktes i JBritiska Columbia, hvilket 
drog eu mängd guldsökare och andra utvandrare dit. Kolonisationen inom 
Förenta Staterna närmade sig genom staterna Wisconsin och Minnesota 
till medelpunkten af Britiska området i trakten af Winipegsjön, och ho
tade sålunda att draga den framtida rörelsen från denna trakt söderut till 
Förenta Staterna, i stället för österut till Canada och vesterut till Colum
bia. Inom Förenta Staterna började jernbanor att anläggas sammanhän
gande genom hela landet från Atlantiska till Stilla hafvet. Ryssland vi
sade huru man genom det kalla och till stor del obefolkade Siberien kunde 
inrätta eu regelbunden postgång till China och Stilla lifvets hamnar. Alla 
dessa och flera andra omständigheter väckte inom såväl Storbritannien som 
Canada en liflig åtrå att äfven genom Britiska Amerika draga eu beqväm 
och sammanhängande kommunikationsled mellan Atlantiska och Stilla haf- 
ven, hvilken, på samma gång som den förenade de Britiska besittningarne 
sig emellan, tillika skulle åstadkomma eu genväg till China och Japan. 
Följden häraf blek att under åren 1857—1859 tvä störa expeditioner, den 
ena från England och den andra från Canada, samtidigt undersökte de 
sydligare delarne af Hudson-Bay-länderna. De funno härvid — hvad som 
utan tvifvel länge varit för Hudson-Bay-kompaniet bekant — att det ofant
liga landområdet omkring Winipegsjön och Röda floden samt floderna 
Assiniboine och Saskatchewan ända till Klippbergen var, med hänsyn till 
såväl jordmånens beskaffenhet som klimatet, utmärkt lämpligt för odling och 
kolonisation. Marken ansågs blifva bland den utmärktaste hvetejord, som 
något land har att uppvisa. Vintrarne äro visserligen stränga, men vår, 
sommar och höst äro blida och frostfria, sommaren till och med mycket 
varm. Majsen går vill till, och hvete befanns gifva god skörd i sluttnin
gen af Klipp bergen på en höjd af 8,000 fot öfver hafvet. De sålunda 
undersökta trakterna ansågos nästan helt och hållet utgöra odlingsbart 
land, och knappt hade undersökningarnas resultat hunnit blifva kända, 
förrän man i Förenta Staterna började kasta begärliga blickar på omför- 
malda trakter. I New-York fattade man straxt den förhoppningen att i 
sinom tid draga dem inom stadens handelsområde, och uti ett yttrande i 
denna fråga förklarar Handelskammaren i New-York, att de svarade emot 
åtta till tio af de största staterna inom Unionen och kunde föda en lika 
stor befolkning som dessa. Äfven grannstaten Minnesota skyndade att 
göra sig närmare underrättad om ifrågavarande trakter samt afsände för 
sådant ändamål eu särskild agent, hvilken vid sin hemkomst betecknande 
förklarade dem utgöra ett land, som var värdi att sluss om.

Det är detta land, som jag i motionen afsett. Med sin motsats mellan 
kalla vintrar och milda somrar påminner det i klimatiskt hänseende om 
vårt eget. Af alla ännu oupptagna trakter af jordklotet ligger den ifrå
gavarande oss närmast; dess nordligaste fortsättningar uppåt Ishafvet bilda 
till och med ett gemensamt helt med eu Skandinavisk besittning — Grön
land. Landet är också numera lätt tillgängligt för kolonister och står 
redan i jemförelsevis beqväm kommunikation med den öfriga verlden genom 
Förenta Staterna. Omedelbart söder om ifrågavarande land ligger union- 
staten Minnesota och det vester derom belägna territoriet Dacota. Missi- 
sippifloden, som under sitt öfverstå lopp först flyter midt igenom Minne



Den 9 Mars, f. ra. 21

sota och sedermera utgör gränsen mellan denna stat och den öster derom 
belägna staten Wisconsin, är jemväl under detta öfre lopp till största delen 
segelbar. I samma trakt som Missisippi upprinner också Röda floden, 
hvilken dock tager sin väg mot norr till Winipegsjön, medan Missisippi 
rinner åt söder. Äfven Röda floden, hvilken under sitt lopp inom Förenta 
Staternas område utgör gränsen mellan Minnesota och Dacota, blir straxt 
segelbar, så att Missisippis ofantliga segelled kan sägas fortgå upp i Wi
nipegsjön, med endast några få, jemförelsevis ringa afbrott. Floden Assi- 
niboine, som kommer från vester och förenar sig med Röda floden kort 
innan dennas utflöde i nämnda sjö, samt floden Saskatchewan, hvilken med 
två grenar kommer från Klippbergen och utfaller i norra delen af Wini- 
peg, äro begge segelbara långt upp i landet.

De Skandinaviska-utvandrarne, särdeles Norrmännen, bosätta sig nu
mera till ganska stort antal i Wisconsin och Minnesota. Jag har ingen 
kännedom om Skandinaviska befolkningens antal i sistnämnda stat, men 
från Wisconsin har jag sett en redogörelse af år 1867, undertecknad bland 
annat af statens guvernör och statssekreterare, hvaruti det beräknas, att 
bland statens en million innevånare ej mindre än 100,000 talade Skandi
naviskt tungomål. Af dessa voro mer än 21,000 födda i Norge, de öfriga 
bestodo till någon del af invandrade Svenskar och Danskar, men till stör
sta delen af afkomlingar till Skandinaviske invandrare. Enligt min tanke 
borde nu emigranterna från de Skandinaviska länderna gå i massa just åt 
det håll, dit en ej ringa del af dem på sednare tiden gått, samt slå sig 
ned i nordvestra delen af Wisconsin samt mellersta och norra delen af 
Minnesota och Dacota, lör att sedermera utbreda sig vidare mot norr till 
det land inom Britiska området, som jag nyss beskrifvit; och härvid skulle 
utan tvifvel de föreslagna agenterna blifva till största nytta. Genom att 
till hemlandet meddela tillförlitliga och i detalj gående upplysningar om 
de trakter, dit utvandrarne borde afgå, ej blott i afseende på klimat och 
jordmån, utan ock angående en mängd andra omständigheter, som kunna 
inverka på deras framgång och välfärd, hvilka der önskade bosätta sig, 
skulle agenterna kunna i ej obetydlig mån bidraga dertill, att utvandrarne 
till största delen droge sig åt samma trakt och ej spridde sig åt jordens 
alla kanter, allt efter som de tillfälligtvis råkade i händerna på den ena eller 
andra emigrantvärfvaren. På platsen derute skulle de i detalj verka uti 
enahanda riktning. Det inträffar naturligtvis redan nu ofta, att Skandi
naver i större eller mindre mängd slå sig ned bredvid hvarandra, men 
detta sker i alltför liten skala, för att de skola kunna vara hvarandra till 
den inbördes hjelp, som vore önsklig, samt bibehålla sin nationalitet. 
Vanligen bo de blandade med Tyskar, Irländare, Engelsmän, Amerikanare 
och andra. Felet är, att de icke i stort draga sig tillsammans, så att man 
kunde få ett sammanhängande helt land, som af Skandinaver beboddes. 
Härutinnan skulle nu agenterna åter blifva till gagn. Med sin noggranna 
kännedom om landet och alla dess förhållanden, samt genom det moraliska 
inflytande på invandrarne, som de till följd häraf antagligen skulle vinna, 
helst som de tillika stode invandrarne till tjenst med råd och upplysningar 
i allt som kunde påfordras, kunde agenterna blifva i tillfälle att förmå 
dessa invandrare att hålla tillsammans och draga sig till de orter, der 
deras landsmän förut bosatt sig; hvarvid agenterna äfven kunde till led
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ning meddela de säkraste underrättelserna, hvarest den bästa jorden funnes 
och vore lättast tillgänglig.

Hvad angår det tredje af Utskottet anförda skälet, eller att en af 
agenterna verkställd undersökning angående de orter, som vore lämpliga 
till bostäder åt utvandrade Svenskar, skulle föranleda ett moraliskt ansvar, 
som antagligen icke kunde .på ett tillfredsställande sätt mötas, så kan jag 
ej neka, att detta skäl är för mig obegripligt. Vi hafva ju konsuler och 
konsular-agenter i snart sagdt alla delar af jorden, ja en särskild utskic
kad agent till China, hvilka alla hafva till uppgift, bland annat, att an
ställa efterforskningar om främmande länder, deras naturliga tillgångar, 
produktionsförmåga, handelsförhållanden m. m., samt derom afgifva berät
telse. Ingen faller väl emellertid på den tanken, att de härigenom ådraga 
sig ett sådant moraliskt ansvar, att det ej kan på tillfredsställande sätt 
mötas, äfven om åtskilliga affärsmän skulle, på grund af deras berättelser, 
inlåta sig i företag, som sedermera kommo att misslyckas. Tänker man sig 
vidare t. ex. dem som göra upptäcktsresor i skiljda verldstrakter och der
öfver utgifva beskrifningar, eller dem som inom de särskilda länderna 
hafva i uppdrag att verkställa alla möjliga slags undersökningar angående 
dessa länder eller delar deraf, eller eljest meddela officiela underrättelser, 
hvilka befolkningen sedermera lägger till grund för sina företag. Kan det 
falla någon in att påstå, att dessa genom sin verksamhet påtaga sig ett 
sådant moraliskt ansvar, att det är öfverväldigande? Och våra vanliga 
emigrantagenter sedan! Utskottet torde nödgas medgifva, att det moraliska 
ansvar, de påtaga sig, är vida större än det, som skulle fälla på de af mig 
föreslagna agenternas lott; och ändock visar erfarenheten, att till och med 
detta ansvar icke är större, än att det kan bäras.

Jag kommer nu till Utskottets fjerde skäl, eller att ett lyckligt re
sultat af utvandring betingas mindre af klimatiska och andra naturförhål
landen än af utvandrarnes bildningsgrad, deras arbetskraft och ihärdighet 
med flera dylika omständigheter. Detta är ett vågadt påstående; men jag 
skulle önska, att Utskottet hade rätt, tv i sådant fäll vore ingen nöd med 
oss. Yår Svenska jord skulle äfven i de nordligaste fjellbygderna och på 
de magra sandmoarne bära utmärkta skördar, om dessa i så uteslutande 
grad, som Utskottet påstått, vore beroende af odlarens bildning, arbets
kraft och ihärdighet. Jag frågar likväl, huruvida någon, han må hafva 
satt plog i jorden eller icke, kan vara okunnig om det ofantliga inflytande, 
som klimatet och jordens beskaffenhet hafva på framgången af ett jord
bruk? Och hvad som här gäller i det lilla, gäller också i det stora. På 
samma sätt som den enskilde jordbrukarens framgång är väsendtligen be
roende på beskaffenheten af den jord, hvarå han nedlägger sitt arbete, och 
det luftstreck, hvari jorden är belägen, så äro äfven ett folks öden för
knippade med den bättre eller sämre beskaffenheten af det land, der det 
nedslagit sina bopålar. Ett folie, som har allenast ett magert land till sitt 
förfogande, måste alltid, under liknande förhållanden i öfrigt, stå tillbaka 
för de folk, som fått rikare nejder på sin lott.

Det femte skälet är hemtadt från den omständighet, att särskilda för
fattningar blifvit utfärdade till emigranternas skydd. Dessa författningar 
kunna emellertid, såsom jag förut visat, icke meddela skydd längre än till 
första landningsplatsen i nya verldeu. Så snart emigranterna framkommit
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till New-York, Quebeck eller annan landningsort, stå de utan hjelp af 
nämnda författningar.

Utskottets sjette och sista skäl är grundadt på konsulernas åliggande 
att vid påfordran gå Svenska undersåtar till banda. Men konsulerna kunna 
icke utsträcka sin verksamhet på sådana afstånd, som här äro i fråga. 
Den väg emigranterna hafva att tillryggalägga från närmaste ställen, der 
konsuler finnas eller böra finnas, såsom New-York och Quebeck, är, på 
sätt redan blifvit nämndt, åtminstone 200 mil, och det är klart, att kon
sulerna ej kunna komma till hjelp på ett sådant afstånd. Det vore det
samma som att sätta i fråga, att vår Generalkonsul i London skulle med 
råd och sin embetshjelp bispringa den befolkning, som är bosatt i trak
terna af Calix och Haparanda.

Af hvad nu blifvit sagdt, torde framgå, att Utskottets skäl för mo
tionens afstyrkande ej hålla streck. Det är också min öfvertygelse, att 
en åtgärd uti den i motionen afsedda syftningen, om den ej frivilligt vid
tages, snart nog skall framtvingas af omständigheterna. ^ Sannolikt finnas re
dan i landet tusentals nära anhöriga och vänner till sådana personer, som 
utvandrat. När emigrationen fått fortgå ännu någon tid, så skola de ut
vandrade landsmännen vara genom slägtskaps- eller vänskapsband sam- 
manväfda med nästan hela den hemmavarande Svenska befolkningen; och 
denna skall då ej gifva sig tillfreds, förr än något blifvit från det all
männas sida gjordt, för att dels utsträcka skyddet för emigranterna längre, 
än som nu är fallet, och dels sätta de hemmavarande i tillfälle att få 
tillförlitliga underrättelser angående utvandrarne och deras verkliga be
lägenhet.

Jag ber nu att få med några ord närmare vidröra frågan om vigten 
och nödvändigheten af vår nationalitets bevarande på andra sidan Atlan
tiska hafvet.

Det är en temligen säker lag, att den numeriska styrkan är väsendtligen 
bestämmande icke blott på det materiela området och i afseende å 
staternas politiska magt, utan äfven på det moraliska området och i af
seende å nationaliteternas andliga magtställning sig emellan.. En stor, 
talrik nationalitet har ojemförligt större utsigt att gå framåt till rik och 
kraftig utveckling än en mindre. Äfven under lika kulturgrad utöfvar 
den större nationaliteten en stark påtryckning på den mindre, utan att 
denna kan åstadkomma eu motsvarande verkan tillbaka. När nu de stora 
nationaliteterna i våra dagar tillväxa i sådan skala, att deras medlemmar 
snart måste räknas ej i millioner eller tio-millioner, titan i hundra-millioner; 
så måste deraf härflyta eu ännu större och farligare påtryckning på de 
små. Det bästa skydd häremot, som de smärre nationaliteterna hittills 
haft, har varit isoleringen; men genom den lättade samfärdseln folken 
emellan har denna isolering numera upphört, så att äfven derigenom 
de större nationaliteternas inflytande hädanefter måste blifva långt större 
än förut; och faran af ett sådant tryck tilltager år efter år. Detta 
öfverväldigande inflytande vänder sig omedelbart emot språket och den 
högre kulturen hos de små nationaliteterna. Dessa måste oupphörligen 
låna från de större, utan att vara i tillfälle att få lemna något motsva
rande i utbyte. Om deras odling också är aldrig så rik, så försmår lik
väl den större nationaliteten att tillegna sig något nämnvärdt deraf. Hon



24 Den 9 Mars, f, m.

inhemta!' ingen kunskap i den mindre nationalitetens språk och är så
ledes till och med urståndsatt att taga någon kännedom om hennes kul
tur, såvida ej denna sjelf infinner sig och på den mägtigares eget 
språk utbjuder sin vara.. Då de större nationaliteterna sålunda oupphör
ligen se ned på den mindre och lemna henne utan uppmärksamhet, så 
är det naturligt, att härigenom sjelftilliten hos den sednare skall ned
sättas ; och denna nedsättning åter medför lätt den verkan, att man bör
jar ringakta sig sjelf, sitt folk och sin kultur. För att visa ett exempel 
på en större nationalitets öfverväldigande inflytande på en mindre, be
höver jag blott, utan att tala om vårt eget land, hänvisa till Tysklands 
inflytande på _ Danmark, der den inhemska nationaliteten till och med 
slutligen blifvit af Tyskarne till en del undanträngd; och behöfves något 
exempel på, huru sjelftilliten och sjelfkänslan hos mindre nationer lätt 
kunna undergräfvas, så vill jag blott erinra, hurusom, vid ett Skandina
viskt naturforskaremöte för ett antal år sedan, en mycket framstående 
vetenskapsman på fullt allvar föreslog, att Skandinaviska vetenskapsmän
nen icke längre måtte skrifva sina arbeten på sina egna nordiska tungo
mål, utan på Engelska språket.

Nu uppstår emellertid frågan: hvad gagn kunna vi hafva af ett folk 
på andra sidan Atlantiska oceanen med samma språk och samma kultur 
som vi? Härpå svarar jag, att detta gagn är rent moraliskt, men obe
räkneligt stort. Till det andliga arbete, vi såsom nation fullgöra för vår 
egen och hela mensklighetens utveckling, skulle vi få förstärkning flin ett 
stort, talrikt folk. Våra ord skulle höras, och hvad vi skrifva skulle 
läsas och begrundas, icke blott här hemma i våra aflägsna ängder, utan 
af en nationalitet, som nu vore stark nog att göra sig gällande inför de 
öfriga nationaliteterna och ställa sig i jemnbredd med dem. Yårt språk 
.’ ifrån att vara så godt som okändt för hela verlden utom oss 

sj elfva, blifva ett erkänd t kulturspråk, hvilket de öfriga folken måste till- 
egna sig lika mycket, som vi måste tillegna oss deras. Häri läge styr
kan, och häraf skulle alstras en tillförsigt, som är oss nödvändig, men 
hvilken vi nu måste sakna.

Föi att bedöma sannolikheten af att kunna i en annan verldsdel 
upprätta och bibehålla en Skandinavisk nationalitet, måste man söka göra 
sig reda för, huru stor emigrationen från de Skandinaviska länderna antag
ligen kan blifva. En sådan beräkning måste naturligen utgå från emi
grationens närvarande storlek i andra länder och hos oss. Om också de 
resultat, hvartill man härvid kommer, icke blifva annat än mer eller 
mindre lösa antaganden, då man naturligtvis ej kan förutse hvad som i 
framtiden verkligen skall inträffa, så innebära de dock en god ledning 
för omdömet. Hvad då angår utvandringen från andra länder, så har 
jag redan erinrat, hurusom Irland företer ett undantagsförhållande i afse
ende å utvandringens storlek. I England har under de sista tio år, för 
^ j i uPPS^er ftmnits att tillgå, eller åren 1855—1864, utvandringen i 
medeltal utgjort något mer än 'U procent af befolkningen, hvilken det 
oaktadt under samma tid starkt tillväxt. I Skottland har emigrationen 
under nämnda år utgjort ’/2 procent af befolkningen, hvilken äfven här 
det oaktadt ej obetydligt tilltagit. Beträffande Tyskland är jag ej i till
fälle att lemna bestämda upplysningar om, huru stor emigrationen deri-
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från varit. Jag har sett Tyska författare uppgifva den till 300,000, ja 
ända till 400,000 menniskor om året. Häruti ligger väl sannolikt en 
öfverdrift; men med ledning af Tyska utvandringarnes storlek öfver de i 
detta afseende vigtigaste hamnarne Hamburg och Bremen, uppgifterna på 
antalet invandrande Tyskar till Förenta Staterna samt en mängd andra 
underrättelser uti förevarande hänseende måste dock årliga emigrationen 
från Tyskland beräknas uppgå åtminstone till 200,000 menniskor. An
tager man nu, att den Tyska befolkning, som lemnar dessa emigranter, 
utgör 40 millioner,^ så skulle äfven i Tyskland emigranterna utgöra y2 procent 
af befolkningen. Norge visar en ganska våldsam utvandring på den sista tiden. 
Under perioden 1859—1864 utvandrade från Norge i medeltal 4,000 per
soner årligen, hvilket, i förhållande till folkmängden, svarar emot 10,000 
från Sverige; men under de fyra sista åren har utvandringen från Norge 
uppgått till omkring 14,000 personer årligen, hvilket gör 8/i0 procent af 
befolkningen; och det är ingen anledning förmoda, att emigrationen från 
Norge skall blifva mindre i år. Den sednaste posten har bragt oss un
derrättelse, att ensamt i Christiania ej mindre än 10 firmor anmält sig 
och ställt säkerhet såsom emigrantagenter. Jemför man dessa förhållan
den och utvandringens tillväxt hos osa på sednare tider, dervid man 
dock torde få antaga, att utvandringens storlek under sistlidna år, 
då emigranternas antal måhända utgjorde Vmidels procent af befolk
ningen eller derutöfver, var ett undantagsförhållande, framkalladt af sär
deles missgynnande konjunkturer; så kommer man till den slutsats, att 
vi måste bereda oss på att möjligen ’A procent af vår befolkning årligen 
utvandrar. Det är val möjligt, att emigrationen under närmaste tiden 
icke i allmänhet stiger så högt, men det är också lika möjligt att han 
gör det; och när han en gång kommer i full och jemn fart, så torde 
det val gå derhän. I allt fall gör man klokare uti att i detta afseende 
bereda sig på det värsta och ställa sina åtgöranden derefter, än att 
blunda för verkligheten och sedermera stå handfallen, när denna infinner 

V" oc^s^ “in öfvertygelse, att en utvandring, som någorlunda 
håller sig inom nyssnämnda gräns, icke skall behöfva menligt inverka 
hvarken på landets folkmängdstillväxt eller på dess utveckling i öfrigt. Jag 
har i motionen antydt skäl härför, grundadt hufvudsakligen derpå att 
emigrationen bör kunna blifva en impuls till större lifaktighet och före- 
tagsamhet; men för att detta skall blifva fallet, är det åter ett oefter- 
ginigt vilkor, att emigrationsfrågan af nationen rätt uppfattas, samt att 
de nya förhållandena mötas med manligt mod.

^ Antager man nu, att. deii årliga utvandringen skulle i medeltal uppgå 
till % procent af befolkningen, så blefve emigranternas antal från de tre 
Skandinaviska länderna omkring 40,000 personer årligen. Skulle vidare, 
hvilket är långt ifrån osannolikt, äfven den Finska emigrationen, när 
också denna kommer i gång, draga sig vesterut åt samma håll som vår, 
så skulle årliga utvandringen från de nordiska länderna, beräknad endast 
efter dessa länders nuvarande folkmängd, uppgå till omkring 50,000 per- 
soner; en menniskomassa, som det icke kan vara skäl att handlöst kasta 
ifrån sig, utan hvilken det väl torde löna mödan att söka bevara åt vår 
nationalitet.

25
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Skola nu dessa utvandrare vara i stånd att bibehålla sin nationalitet 
i eu främmande verldsdel? Till besvarande af denna fråga vill jag först 
hänvisa på det stora antal, hvartill, enligt hvad nyss är nämndt, den år
liga utvandringen sannolikt skall uppgå. Eu befolkning af 50,000 per
soner, motsvarande ungefär Gotlands hela folkmängd, skall, ensamt den, 
hafva en ej ringa kraft att hålla sig obemängd, om den slår sig ned till
hopa på ett ställe. Men kommer ett lika stort tillskott årligen, så kommer 
detta, efter en helt enkel beräkning och med iakttagande af den år efter 
år bosatta befolkningens egen sannolika tillväxt i ett land med obegrän- 
sadt utrymme, att efter 20 år gifva eu folkmängd af åtminstone 1,200,000 
och efter 100 år en folkmängd af minst 12 millioner; utan att man då 
tagit i betraktande den tillökning i utvandrarnes antal och deraf härflytande 
tillökning i det nya landets folkstock, som framkallas åt den i moderländerna 
alltjemt pågående folkmängdstillväxten. Det finnos vidare ej blott möj
lighet, utan en icke så ringa sannolikhet derför, att de Skandinaviska 
folken eu tid bortåt kunna blifva temligen ensamma om utvandringen till 
ifrågavarande del af Amerika. De Slaviska folken hafva uppenbarligen 
norra och mellersta Asiens odling till sin uppgift, och deras utvandrin
gar skola säkerligen aldrig gå vesterut. De Romanska folken komma utan 
tvifvel aldrig att gå i större mängd till Norra Amerika. De hafva redan 
tagit Södra Amerika med flera trakter i besittning, och det torde icke 
lida något tvifvel, att deras närmaste kolonisationsfält derutöfver blir det 
dem närmast liggande Afrika. Engelska och Skottska utvandringarne få 
år efter år ett allt vidsträcktare fält, som tyckes snart omfatta hela den 
mindre bebodda delen af jordklotet; och allt etter som detta fält vidgas och 
isynnerhet i samma mån som de Australiska kolonierna hemta krafter och 
uppblomstra, skall den Britiska utvandringen till Norra Amerika minskas. 
Ungefärligen samma förhållande torde väl blifva med den Irländska ut
vandringen, hvilken väl också enligt naturens ordning en gång måste in
skränkas till mindre proportioner, ohelst när Irlands angelägenheter hemma 
hinna att blifva bättre ordnade. Återstår sedan hufvudsakligen endast 
Tyskland. Utvandringarne derifrån äro så till vida egendomliga, att de 
omfatta snart sagd! jordens alla länder, äfven de mest civiliserade och 
tätbefolkade. Ehuru detta förhållande sannolikt kommer att fortfara, så 
måste dock antagas, att framdeles, såsom nu, ganska betydlig del af Tyska 
utvandringen kommer att gå till Norra Amerika; men det är också antag
ligt, att Tyskarne icke skola i någon särdeles stor mängd vända sig till de 
nordliga trakter, som i motionen afses, så länge som hela restera och en 
god del af södern inom Amerikanska unionen står dem öppen. Bosätt- 
ningarne inom Förenta Staterna hafva nemligen nu kommit så långt i norr, 
att ganska allvarsamma nordiska vintrar vidtaga. En befolkning, som ej 
är van vid dem, skall naturligtvis icke känna sig synnerligen dragen till 
de orter, hvarest dessa vintrar herrska, så länge som trakter med mildare 
luftstreck stå henne öppna; och det är med afseende bland annat härpå 
som jag också i motionen yttrat, att de trakter, hvilka der omnämndes, 
syntes särskilt egnade till bostäder åt oss nordbor.

En annan vigtig sak är här också att taga i betraktande. Nord
amerikas samhällen, såväl Förenta Staterna som Canada, förete den olik
het emot Europas flesta stater, att de ej äro byggda uteslutande på en
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enda nationalitet. Frågan om nationaliteterna är der tvärtom temligen 
likgiltig, hvilket också är naturligt, då ländernas befolkning tillkommit 
genom bidrag från flera särskilda nationer. För att nu endast tala om 
Förenta Staterna, så funnos der redan vid 1860 års folkräkning ej min
dre än 1,700,000 Irländare och 1,500,000 Tyskar, som voro födda i Eu
ropa. Räknar man vidare alla afkomlingar till dessa och föregående in
vandrare, som bibehållit sitt ursprungliga tungomål, så visar det sig t. ex. 
i afseende å Tyskarne, att antagligen 3,000,000 tysktalande innevånare år 
1860 funnos i Förenta Staterna; och när man sedan räknar tillväxten af 
denna folkmängd samt den stora invandringen af Tyskar efter 1860, så 
kan man göra sig eu föreställning om, hvilken stor tysktalande befolkning 
som i Förenta Staterna för närvarande finnes. Också blir tanken att 
inom dessa stater bilda en stor samlad Tysk nationalitet alltmera allmän, 
och mången anmärker såsom en nationalolycka att så icke redan skett. 
Hittills hafva Tyskarne ej kunnat' clet, emedan de spridt sig i alla delar 
af Unionen, och en ej ringa del af dem slagit sig ned i östra staterna, 
der de visserligen hafva en ganska inflytelserik ställning, men dock ej 
kunna bilda ett stort helt, Men numera, sedan Tyskarne börjat draga 
sig i stora massor till Missisippidalen och de vester derom belägna sta
terna, torde den tidpunkt ej vara så aflägsen, då Tyskarnes önskningar 
gå i fullbordan. Sådana förhållanden väcka emellertid ingen oro eller 
ens någon synnerlig uppmärksamhet i Förenta Staterna. Visserligen hafva 
vid ett eller annat tillfälle uppstått politiska sekter, som visat sig ovänligt 
stämda emot de främmande nationaliteterna; men dessa sekter hafva 
icke haft något inflytande på uppfattningen af nationalitetsfrågan inom 
unionen.

Naturligtvis måste en fråga som den förevarande, hvilkens lösning är 
beroende på omständigheter under en lång framtid, för närvarande hvila 
endast på sannolikhetsberäkning, eller, om man så vill, på mer eller min
dre lösa antaganden; men det torde icke kunna nekas, att hvad jag fram
ställt ligger fullkomligt inom möjlighetens område. Skulle det sedan in
träffa, att våra utvandrare icke lyckades att i tidernas längd bibehålla 
sitt språk och sin nationalitet, så hade de dock under tiden, genom att 
slå sig tillsammans, varit hvarandra till ofantlig inbördes hjelp; och vi 
hade i hvarje händelse på den befolkning, som komme att bebo ifråga
varande vidsträckta trakt af jorden, satt en prägel, som återgifver våra 
egna drag.

Det tillkommer icke mig, om ej någon annan gör det, att här yrka, 
vare sig återremiss af Betänkandet eller 'bifall till mitt förslag, då jag ej 
vet, huruvida jag icke står ensam med min åsigt; men det vet jag, att 
den fråga, jag vidrört, är af utomordentlig vigt för fäderneslandet och 
påkallar hvarje fosterlandsväns allvarliga uppmärksamhet.

Herr Per Nilsson i Espö: Herr Talman! Mine Herrar! Jag med-
gifver, att den föregående värde talarens föredrag var särdeles intressant 
att åhöra, men torde dock hafva varit mera på sill plats vid en populär 
föreläsning än här i denna församling. Hvad saken angår vill jag visser
ligen lika litet som han lägga hinder i vägen för den fria flyttningen eller 
utvandringen från Sverige till Nordamerika, men deremot vill jag icke, att
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Svenska Staten eller Svenska Folket skall ombesörja allting för utvandrarne 
såväl vid afresan härifrån som vid ankomsten dit. Allt detta ombesörjes 
både lämpligare och bättre af dem sjelfva, åtminstone i allmänhet, ty de 
flesta hafva bekanta i Amerika, till hvilka de kunna vända sig för att få 
upplysningar, så väl huru de bäst skola taga sig fram i det främmande 
landet, som ock huru de förmånligast skola ställa resan dit. Men å andra 
sidan beklagar jag, att emigrationen så tilltagit här i Sverige som den gjort 
på sista åren och som den hotar att ännu mera göra allt fortfarande. 
Den värde talaren och motionären nämnde om de stora utflyttningarne 
från Irland och tycktes med stöd af dem vilja antyda möjligheten, att äf
ven vi en dag skulle behöfva anlita våra tidigare utvandrares gästfrihet; 
men om ock de Irländska utvandringarne kunna anses berättigade genom 
detta tolks utarmade belägenhet, så vill jag dock hoppas, att det Svenska 
Folket aldrig skall komma att befinna sig i en lika förtviflad och usel 
ställning.

Samma värde talare har vidare velat fästa vår uppmärksamhet 
på vigten af att den Svenska nationaliteten hade sina representanter i 
Nordamerika för att från undergång rädda vår kultur och vårt tungomål. 
Men för min del tror jag icke, att någon sådan isolering i allmänhet der 
kan ega rum, utan der sluta sig alla tillsammans till en enda nationalitet 
med det Engelska språket till gemensamt tungomål så väl som till gemen
samt skriftspråk.

Håller jag mig slutligen till den så kallade klämmen i motionen, så 
må jag fråga hvad dessa agenter, som han vill att man skall anskaffa för 
tiotusen Riksdaler i år och tjugutusen nästa år, egentligen skola kunna 
uträtta? De skola knappt hinna resa fram och tillbaka mer än en enda 
gång, då de derjemte skola visa utvandrarne till deras nya hem. Och 
skulle vi väl dessutom kunna erhålla särdeles många sådana agenter för 
dessa tio- eller tjugutusen Riksdaler, då vi betänka att penningeförhål- 
landena i Amerika äro helt andra än här hos oss ? Min tro är att dessa 
“upplysta och verksamma1* personer, som skulle på det sätt motionären 
menar vara i stånd att leda den Svenska emigrationen, antagligen icke 
skulle låta sig nöja med småsmulor, som man plägar säga, utan hafva 
ganska stora anspråk i detta afseende.

Jag vill icke längre upptaga Kammarens tid utan inskränker mig att, 
i öfverensstämmelse med hvad jag redan anfört, yrka bifall till Utskottets 
Utlåtande.

Herr Siljeström: Jag vill icke gå i förväg en diskussion, som 
mera skall vara på sitt ställe när öfriga frågor rörande denna sak, hvilka 
nu förberedas inom tillfälligt Utskott, komma före i Kammaren, utan vill 
jag endast göra ett par anmärkningar emot det förslag motionären fram
ställt. Till att börja med ber jag emellertid få uttala min erkänsla till 
motionären derför, att han vågat se emigrationen ur en något mindre 
tröstlös synpunkt, än som vanligen plägar ske; och jag tror att en eller 
annan af de synpunkter han tagit förtjenar allt afseende. Men deremot 
kan jag ej gilla sjelfva det praktiska förslag som innehålles uti motionen. 
Motionären har deruti i viss mån förbisett, efter hvad mig synes, att detta 
land — Nordamerika — icke längre är någon “terra incognita11; och lik
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val har han sjelf genom sitt nyss hållna intressanta föredrag visat, att 
vi äfven utan biträde af sådana agenter, som lian föreslagit, känna tillräck
ligt af det Amerikanska landet, för att kunna gifva våra emigranter alla 
nödiga upplysningar derom. Jag tror för min del, att vi icke kunna göra 
bättre än lemna denna omsorg åt den enskilda omtanken; och vi se ju i 
sjelfva verket, att den naturliga instinkten hittills ledt våra emigranter på 
en ganska god väg. Våra landsmän i Amerika äro väsendtligen koncen
trerade i Wisconsin, Jowa, och Minnesota, hvilka länder förträffligt passa 
för personer, som äro vana att lefva uti ett klimat sådant som vårt; och 
numera verkar denna naturliga attraktion, som gör att slägtingar draga 
till sig slägtingar, landsmän söka sig tillsammans med landsmän, att de 
Svenska emigranterna företrädesvis begifva sig till de förut befintliga Sven
ska nybyggena, utan att man i det fallet behöfver gifva dem någon sär
skild anvisning. Afsåge man med den föreslagna åtgärden att här hemma 
utbreda sundare begrepp om emigrationen, eller ville man möjligen af
skräcka ifrån densamma, så befarar jag endast, att dessa officiela emigrant
agenter just skulle vara de som hade minsta utsigt att vinna förtroende.

A en annan sida vill det förefalla mig, som om motionären uti detta 
förslag betraktat Nordamerika i viss mån såsom ett nyupptäckt land, till- 
spillogifvet åt den förstkommande, och följaktligen äfven i någon mån för
bisett att detta land — ett ordnadt och sjelfständigt samhälle —- har 
rättigheter i det förevarande afseendet, i hvilka vi ej hafva lof att ingripa 
medelst sådana slags fredliga eröfringsplaner, som dem motionären föreslagit. 
Han vill att vi i Nordamerika skola etablera eu Svensk koloni, der Svenskt 
språk, Svenk nationalitet må kunna bibehållas; men hvad skulle vi väl 
sjelfva säga, om t. ex. Tyskar, Finnar, Ryssar skulle företaga sig att med 
allmänt understöd uppmuntra inflyttningen till Sverige i ändamål att 
här rotfästa Tysk, Finsk eller Rysk nationalitet? Jag tror icke, att vi skulle 
känna oss synnerligen tacksamma mot styrelsen i de nämnda länderna, i 
fall de vidtogo några åtgärder i den ifrågavarande syftningen.

I Nordamerika hafva, såsom äfven motionären i sitt anförande 
antydt, ej få svårigheter uppstått deraf att i synnerhet Tyskarne på 
flera ställen^ alltför envist hållit fast vid sitt språk; men helt visst 
måste hvarje vän af det Amerikanska samhället lifligt önska, att alla de 
skiljda nationaliteter, som der sammanföras, måtte ju förr dess heldre 
sammansmälta till _ enhet. Svårligen skulle det låta förena sig med de 
pligter, man bär äfven mot en främmande stat, att direkt söka motverka 
en så berättigad önskan, äfven förutsatt att man kunde lyckas i detta 
företag, livilket jag för öfrigt i närvarande fall tillåter mig betvifla.

På sådana grunder nödgas jag, med afstyrkande af motionärens för
slag, i stället yrka bifall till Stats-Utskottets Utlåtande.

Herr Jöns Pehr sson: Herr Talman! Mine Herrar! Hvad som un
der denna diskussion hufvudsakligen konstaterats, är, att vi alls icke be
höfva gifva några anslag till föreläsningarne i Stockholm, när man här i 
Kammaren utan vidare kostnad kan få höra så intressanta föreläsningar. 
Skada blott, att icke publiken bestod af sådana som voro färdiga att ge
nast resa till Amerika!
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Men för att yttra mig något om sjelfva saken vill jag i korthet till
kännagifva, att, ehuru jag å ena sida är fullkomligt ense med den ärade 
motionären, att man hör undersöka hvarest orsakerna till emigrationen 
egentligen äro att finna, så tror jag dock icke, att man, såsom han, skall 
behöfva kasta sina': blickar så långt som på andra sidan oceanen, utan att 
man kan finna dessa orsaker på mycket närmare håll, nemligen uti 
förhållandena här hemma i landet. Detta kan väl synas vara ett djerft 
påstående af mig, synnerligen som alla lärda anse mig så olärd —' och 
deruti kunna de väl också hafva rätt; men icke desto mindre tror jag, 
att dessa* förhållanden äro sådana, att de snart sagdt tvinga den arbetande 
klassen till att emigrera. Fästade vi blott mera afseende vid personlig
hetsprincipen och läte kapitalen vara hvad de borde vara, tjenare men 
icke lierrar, så skulle våra arbetare stadna qvar; och derföre anser jag 
att det vore bättre, om vi sökte afhjelpa dessa missförhållanden här 
hemma, än att vidtaga åtgärder för våra söners utskeppande till främ
mande land, ty nog skulle fosterjorden i sådant fall kunna föda dem, om 
de ock utgjorde ett tre gånger så stort antal.

För öfrigt hoppas jag, när de öfriga emigrationsfrågorna komma in från 
Tillfälliga Utskottet, blifva i tillfälle att yttra mig vidare i saken, och in
skränker mig derföre nu till att yrka bifall till Stats-Utskottets föreva
rande Utlåtande.

Herr Key: Jag vill visst icke underskatta det välvilliga och foster
ländska syftet i motionärens förslag att hindra våra emigranter från att 
uppgå uti den Amerikanska stora nationaliteten, men jag tvifla!' högeligen 
på att detta låter sig göra. Det vida öfvervägande elementet har alltid 
visat sig ega en vida öfvervägande attraktionskraft samt assimilerings- 
förmåga, och i synnerhet är detta fallet på andra sidan Atlanten. Jag vill 
icke heller förneka det storartade uti planen att låta oss få vara med 
om den delning af hela jordklotet, “hvilken skall bestämma nationaliteter
nas öde för all framtid ända till mensklighetens afton11, och derunder i 
en hastig vändning förskaffa äfven Sverige en bit af Nordamerika. Ännu 
mindre vill jag bestrida värdet af motionärens nyss hållna föredrag i 
geografi och hvarjehanda i många afseenden af stort intresse, men jag vå
gar påstå, att detsamma bättre varit på sin plats t. ex. i sällskapet Idun 
eller såsom ett föredrag till förmån för folkhögskolefonden. Att här i 
Andra Kammaren upptaga en hel timmes tid med fria fantasier “ins 
Blaue hinaus“, tror jag deremot vara mindre lämpligt. Jag kan visser
ligen förstå, att man vill skydda våra utvandrare mot emigrantagenternas 
skoj, jag förstår ock att man kan vilja skydda de hemmavarande mot 
svek och bedrägerier af de utflyttande; men att man kan vilja på detta 
sätt likasom gifva emigrationen exportpremier, det kan jag deremot icke fatta. 
Jag måste således med all aktning för motionären anse både förslaget och 
föredraget, oaktadt deras digra volym, sakna praktiskt fotfäste och tillämp
lighet och tillstyrker derföre bifall till Utskottets Utlåtande.

Herr Hedlund: Det lärer icke kunna förnekas, att ju frågan om
emigrationen står inom Sverige på dagordningen, samt att den fått ett så 
stort omfång och en så stor ekonomisk och politisk betydelse för sig, att
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den väl förtjena! att vi använda någon tid på diskussion derom, äfven inom 
den Svenska riksförsamlingen; så mycket mer som vi af folket sjelft köra 
så många klagomål deröfver och så många förslag och omogna projekt att 
hindra och afböja de missförhållanden som deraf uppstå. För min del är 
jag motionären särdeles förbunden för de många vackra och ädla tankar, 
som ligga uti hans förslag, och som han äfven nyss uttalat i sitt föredrag. 
När man i andra motioner, som vid denna riksdag blifvit väckta af olika 
motionärer, fått se åtskilliga förslag, som på ett frihetsfiendtligt sätt velat 
hindra utvandringen, så är det rätt behagligt att höra den rena ton, som 
genomgår den ärade motionärens nu ifrågavarande förslag och framställ
ning.

Likväl kan jag icke gilla det förslag han väckt om att söka bevara 
Svensk nationalitet i de aflägsna Amerikanska bygderna och de åtgärder 
han härför angifvit. Enligt mitt förmenande har den Amerikanska natio
naliteten, om man så ännu kan kalla denna konglomeratiou af nationer på 
flen stora Nordamerikanska kontinenten, numera vunnit en sådan styrka, 
att den ovilkorligen med sig amalgamera! alla öfriga nationaliteter, som 
den i^sin fria jord upptager, -— till och med den Tyska, trots det stora 
motstånd denna gör, sannolikt dock mindre i Förenta Staterna än i hem
landet; och således tror jag icke det i längden skulle lyckas för någon 
enskild nationalitet att der bevara sig med bibehållande af eget språk m. 
in. Om således Europas till Amerika öfverflyttade folkstammar äro dömda 
att bilda och uppgå i en enda stor och gemensam nationalitet, så ingår 
dock hvarje folk deri såsom eu mer eller mindre betydelsefull beståndsdel. 
I detta sista ligger då visserligen äfven för oss eu maning att dit medföra 
en god nationalitet med god bildning och utveckling, då vi ihågkomma att 
det icke är storleken eller den materiela kraften, som utgör en nations 
egentliga styrka, utan dess andliga kraft, hvarigenom äfven en mindre na
tion kan blifva en vida större öfverlägsen. Så hafva vi i verldshistorien 
sett exempel på, att en eröfrande nation sjelf blifvit underkufvad af det 
folks bildning det besegrat.

Enligt de uppgifter jag härom förskaffat mig försvinner den Svenska 
nationaliteten helt och hållet i det stora Amerika; utvandrare glömma 
efter någon tid bort sitt Svenska modersmål, barnen lära sig det icke, och 
redan den nästa generationen är sålunda fullkomligt uppgången i den stora 
Amerikanska nationaliteten. Mer än en gång har man sökt genom Svenska 
böcker, tidskrifter o. s. v. bevara minnet af den Svenska nationen, och just 
under detta sista året har det uppstått eu ganska stor handel med Sven
ska böcker på^ Amerika; men för min del tror jag icke desto mindre, att 
detta är ett fåfängt bemödande, en kamp förgäfves. Likväl skall helt visst 
det Skandinaviska bidraget till Amerikas odling ej vara ringa, till följd af 
den intelligens och de goda moraliska egenskaper vi deri öfverfört.

Stats-Utskottet har i sin motivering likväl framställt en sak, hvars 
sanning jag icke obetingadt kan gilla, då det säger, att det icke skulle 
vara med Statens verkliga intresse förenligt att vidtaga åtgärder för be
fordrande af utvandring utaf landets innevånare. Detta beror dock helt 
och hållet på de omständigheter i hvilka Staten befinner sig. I Finland hafva, 
under de der inträffade svåra åren, funnits värma patrioter, som velat öfverföra 
Finska emigranter till Amerika, men de hafva icke lyckats af brist på me
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del, och utdess ställe hafva hundratusentals Finnar nödgats svälta ihjel i 
sina hembygder; jag tror i sanning att det hade varit lyckligare för Fin
land, om många af dessa nödens barn blifvit öfverförda till ett land, der 
de kunnat göra bättre sina krafter gällande. Yi veta äfven, att, när under 
förra århundraden svåra missväxtår inträffade här i Sverige, så skedde ut
vandringen härifrån till andra länder, som öfverensstämde med Sverige i 
klimatiskt afseende, och dessa kolonier försvagade icke utan tvärtom be
fordrade Sveriges intressen. Så upprättades äfven under Drottning Kri
stinas regering en svensk koloni i Delaware, ehuru deraf nu endast qvar
stå några svaga lemningar, t. ex. i de Svenska gärdesgårdarne.

Ehuru jag nu så till vida med glädje sett denna motion, som den utgör 
en vacker protest mot det hån och den ovilja, med hvilka våre utvandrare 
i allmänhet blifvit öfverhopade, — en protest i hvilken jag äfven för min 
del sökt nedlägga, i det jag alltid med djupaste deltagande bemödat mig 
att vid samtal med dessa utvandrare ingifva dem sådana känslor, att de 
icke till följd af den ovilja, hvarmed de betraktats, skulle sjelfva med harm 
lemna sitt fosterland, när de derifrån utflyttade — kan jag dock för öfrigt 
icke gilla den, utan instämmer med Utskottet. Men deremot kan jag icke 
instämma i det klander af motionärens anförande, som en annan talare 
här ansett för sig tillständigt att afgifva.

Herr Friherre Gripenstedt: Herr Talman! Mine Herrar! Då en 
talare här bakom mig temligen skarpt angripit motionären och förmenat 
att så väl hans motion som hans nu gjorda framställning icke förtjenade 
Kammarens uppmärksamhet, utan blott onödigt upptagit dess tid, så får 
jag för min del förklara, att jag här hört många diskussioner och sett 
många motioner, som varit långt mindre förtjenta af Kammarens uppmärk
samhet. Jag kan visserligen icke dela alla motionärens åsigter, synnerligen 
med afseende på möjligheten att förflytta en Svensk nationalitet till andra 
sidan hafvet; men jag håller mig till den praktiska sidan af hans förslag, 
och anser att det alls icke vore ovärdigt den Svenska nationen och dess 
representanter att sträcka en hjelpsam hand åt de förvillade, som långt 
borta i ett främmande land, öfvergifna af alla, äro nära att sjunka i det 
djupaste elände. Jag tror ock, att många anslag, som här blifvit beviljade, 
lemnats till långt mindre vigtiga ändamål än detta af motionären före
slagna.

Dock vill jag icke för tillfället göra något särskildt yrkande, utan tror 
jag, att man nu kan låta bero vid Utskottets Utlåtande.

Öfverläggningen vår slutad; och Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 4.

Herr Siljeström: Vigten af den undersökning som motionären
föreslår torde vara obestridlig och har äfven af Stats-Utskottet blifvit er
känd; men då sannolikt icke mycket i detta afseende hinner under inne
varande år uträttas, tager jag mig friheten föreslå, att Kammaren beha
gade för år 1870 anvisa ett reservationsanslag af 2,000 R:dr att för det 
med motionen afsedda ändamål användas.

Herr
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Herr Hedlund: Hvarföre jag tagit mig friheten att reda., i år fö
reslå beviljandet af detta anslag, var att jag hade mig bekant, att halfva 
antalet eller 1,200 af dessa löneregleringar redan nu skulle kunna infor
dras och börja bearbetas; och jag hade tillika föreställt mig, att äfven den 
andra hälften innan slutet af nästkommande år möjligen skulle kunna in
komma till Statistiska centralbyrån, samt att sålunda genom bifall till min 
motion man så fort som möjligt skulle komma till ett slutligt resultat i 
ämnet. Som jag dock sedermera erfarit, att de statistiska uppgifterna låta 
vänta på sig och äfven löneregleringarne icke gå så särdeles fort, så har 
jag för min del icke något emot, att dessa arbeten uppskjutas till nästa 
år, så framt Kammaren, i enlighet med den föregående talarens förslag, 
för ändamålet anvisar ett anslag af 2,000 Kali- att år 1870 utgå. Dere
mot kan jag icke dela Utskottets åsigt att denna utredning borde åväga
bringas genom Ecklesiastik-departementet, ty frågan kunde då komma att 
uttydas såsom varande af ömtålig beskaffenhet, då jag tvärtom velat att 
den skulle komma att stå utom eu sådan tydning genom att låta arbetet 
verkställas af män, som endast haft det statistiska intresset för ögonen. — 
■lag upprepar att jag finner mig belåten med det förslag, som af Herr 
Siljeström blifvit framstäldt,.

Herr Carl Ifvarsson: Likasom jag uti Utskottet förordat den
förevarande motionen, så .vill jag ock nu förorda Herr Siljeströms förslag 
om anvisande för år 1870 af ett extra anslag af 2,000 Kali- att för det 
med motionen afsedda ändamålet användas. Min öfvertygelse är nemligen, 
att motionärens förslag är ganska väl förtjent af Kammarens synnerliga 
uppmärksamhet, hvarföre jag ock hemställer att Kammaren måtte bifalla 
detsamma med den inskränkning deraf, som af Herr Siljeström blifvit fö
reslagen, men likväl med det uttryckliga vilkor att anslaget uppföres icke 
på ordinarie utan extra ordinarie stat.

Herr Otterström: I motsats mot föregående talare anser jag mig
böra förorda Utskottets förslag, i hvad frågan rör den ecklesiastika egen
domen i landet, som iunehafves af prester. En sådan utredning torde gå 
ganska lätt för sig, sedan alla löneregleringarne blifvit verkställda, ty jag 
anser hela åtgärden då kunna inskränkas till ett sammanförande af de 
uppgifter, som de fullbordade löneregleringarne gifva vid handen. Men 
beträffande särskilt den ecklesiastika egendom, som nu ligger under 
biskoparne, ber jag få fästa Kammarens uppmärksamhet derå, att denna 
reglering icke lärer komma att taga sin början förr än de stora pastora- 
ternas löneregleringar dessförinnan blifvit verkställda. Jag känner icke 
hvarföre uppskof i detta afseende blifvit föreskrifvet, men dä nu så är, 
tycker jag att man bör vänta med sammanförandet af dessa statistiska 
uppgifter till dess de allesammans inkommit, då ju — jag upprepar det — 
den ifrågasatta utredningen blefve en ganska enkel åtgärd, sedan man 
hade alla de uppgifter gifna, som af lönereglerings-instrumenterna framgå. 
För min del kan jag således icke finna skäl vara att nu bevilja något 
anslag för det med motionen afsedda ändamålet, utan yrkar jag bifall till 
Stats-Utskottets hemställan.

fiiksd. Prof. 1869. 2 Afd* 2 Band. §
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Herr Sven Nilsson: Om man skulle vänta med denna utredning,
tills alla löneregleringarne blifvit verkställda, finge man väl vänta till en 
aflägsen framtid, och således anser jag detta dröjsmål icke lämpligt. Vid
kommande särskildt löneregleringen för biskoparne anser jag mindre vigt 
ligga vid, om denna är tillämpad eller ej, blott man har reda på deras 
verkliga inkomster; för öfrigt är en del af denna lönereglering redan verk
ställd och ännu mer hinner naturligtvis fullbordas innan 1870, så att 
Statistiska byrån nog kan få sysselsättning i mån af löneregleringarnes 
fullbordande. Slutligen anser jag, att dessa uppgifter måste bearbetas och 
utredas af den Statistiska centralbyrån och icke af något annat embetsverk 
såsom t. ex. Ecklesiastik-departementet.

Till följd af hvad jag nu anfört yrkar jag bifall till Herr Siljeströms 
förslag i förevarande punkt.

Friherre Alström er: Mig synes, att man vid denna statsreglering
bör undvika de utgifter och anslag, som utan olägenhet kunna uppskjutas; 
och då, genom bifall till motionen, någon synnerlig effekt af den föreslagna 
utredningen väl ej torde före år 1870 vara att emotse, anhåller jag för 
min del om bifall till Stats-Utskottets Betänkande i denna punkt.

Herr Ola Jönsson: I likhet med en föregående talare anser äfven 
jag denna fråga vara vid värd af Kammarens och Riksdagens uppmärk
samhet. Alen att inhemta de ifrågavarande uppgifterna på sätt Herr 
Otterström föreslår, tror jag icke vara lämpligt, emedan de pågående löne
regleringarne för presterskapet icke omfatta allt hvad motionären med sin 
motion afser, såsom uppgifter rörande universiteten och andra offentliga 
läroverk och folkskolor.

Jag instämmer derföre i det yrkande, som af Herr Siljeström blifvit 
afgifvet, men med den förändring och det förbehåll, som Herr Carl Ifvars- 
son dervid föreslagit.

Herr Björck: Såsom Kammaren af Stats-Utskottets föreliggande
Utlåtande behagade inhemta, har Utskottet i denna punkt icke underkänt 
vigten af motionärens förslag utan endast ifrågasatt om icke den i motio
nen föreslagna utredningen skulle på vida enklare sätt kunna verkställas, 
än såsom motionären föreställt sig. Utskottet har trott, att sedan alla 
löneregleringarne blifvit verkställda, det skulle blifva ganska lätt att under 
särskilda lämpliga rubriker i tabeller införa presterkapets inkomster och 
tillgångar; och jag för min del kan icke inse, hvarföre man ett helt år 
förut skulle behöfva påbörja detta arbete, hvilket, så snart alla materialier 
dertill äro till hands, på ganska kort tid.borde kunna verkställas. Be
träffande åter utredningen af universitetens och andra offentliga läroverks 
tillgångar och medel, så torde denna fråga möjligen vara mera invecklad; 
och ehuru jag delar Friherre Alströmers åsigt att vi för denna statsre- 
gleringsperiod böra söka undvika de utgifter och anslag, som utan olägen
het kunna tillsvidare uppskjutas, så kan jag dock icke annat än anse det 
nu ifrågasatta anslaget vara alltför obetydligt, för att man, genom att icke 
bevilja detsamma, skulle behöfva lägga band på sin önskan att nå det 
mål, som med flen ringa summans användande afses.
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Det synes mig alltså, att Kammaren under frågans närvarande stånd
punkt icke kan eller bör vidtaga någon annan åtgärd än att återremittera 
denna punkt af Utlåtandet, på det Utskottet måtte blifva, i tillfälle att 
närmare formulera den skrifvelse i ämnet, som möjligen kan komma att 
till Kongl. Maj:t aflåtas.

Öfverläggningen förklarades slutad. Sedan Herrar (Jarl If var sson, 
Siljeström, Ola Jönsson och Hedlund återtagit sina särskilda förslag och 
instämt med dem som begärt återremiss, återstodo inga andra yrkanden 
än på bifall till Utskottets hemställan eller punktens återförvisande. Då 
Herr Talmannen fann propositionen på det förra af dessa yrkanden be
svarad med ja, begärdes votering, för hvars anställande följande voterings
proposition nu uppsattes, justerades och anslogs:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i 4:de punkten af 
dess Utlåtande N:o 37,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, är den ifrågavarande punkten till Utskottet återförvisad.

Omröstningen utföll med 85 ja mot 70 nej; hvadan förevarande punkt 
blifvit af Kammaren bifallen.

Punkten 5.

Bifölls.

Punkten 6.

Härvid yttrade:

Herr Statsrådet Adlercreutz: Då vid uppgörandet af förslaget till 
reglering af utgifterna under Riks-statens Sjette Hufvudtitel landets finan- 
siela ställning manade mig att åstadkomma de besparingar, som utan allt 
för stor olägenhet kunde göras, ansåg jag, vid det förhållande att samtliga 
anslagen voro afsedda för nyttiga ändamål, mig företrädesvis böra föreslå 
besparingar å sådana anslag, vid hvilka icke enskilda personers ekonomiska 
exsistens var så fästad, att väsendtlig rubbning i deras ställning genom 
nedsättningen var att befara. Med ledning af denna grundsats blef, förutom 
den indragning i anslaget till Handels- och Sjöfartsfonden, hvarom i dag i 
båda Kamrarne votering egt rum, nedsättning i den Kongl. Propositionen 
jemväl föreslagen i anslaget till myrutdikningar och vattenaftappningar i de 
norra länen, till hvilken sednare åtgärd särskild anledning äfven var att 
finna i de rikliga bidrag, som förra året kommit dessa län till godo. Stats- 
Utskottet har emellertid icke ansett dessa nedsättningar, som tillsammans 
uppgått till 140,000 R:dr, jemte några mindre dylika vara tillräckliga, utan 
har dessutom föreslagit eu nedsättning af 20,000 R:dr i anslaget för Rikets
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ekonomiska karteverk, samt likaledes 20,000 R:dr i anslaget för skiften och 
afvittringar i de norra länen.

Jag skulle emellertid redan ur den nu antydda synpunkten anse be
klagligt, om denna Utskottets tillstyrkan vunne Riksdagens bifall. Efter att 
hafva förutskickat denna allmänna anmärkning rörande utgifterna under 
Sjette Hufvudtiteln, ber jag att få Rista mig särskildt vid den punkt, som 
nu är under pröfning hos Kammaren. Mera än en gång har den frågan, 
huruvida fördelarne af det ekonomiska karteverket i verkligheten motsva
rade de kostnader, som redan äro nedlagda och ytterligare för verkets 
fullbordande komma att i detsamma nedläggas, hos Representationen tagits 
i allvarligt öfvervägande, och har svaret derå: alltid blifvit jakande. Så 
var ock förhållandet sista riksdagen, äfven i denna Kammare. Det till 
ekonomiska karteverket utgående anslag, som i början varit till beloppet 
mindre, har jemväl successive blifvit ökadt. Några nya skäl emot karte- 
verkets fortsättande hafva icke blifvit åt Utskottet anförda, och hoppas 
jag derföre att Riksdagens åsigt om detsamma nu skall finnas oförändrad. 
Det ligger ock i naturen af detta arbete, att ju längre det framskrider, desto 
mindre lämpligt är det att afbryta detsamma, ty ju flera orter redan fått 
njuta frukterna af detta arbete, desto större anspråk hafva de öfriga de- 
larne af landet att deraf äfven komma i åtnjutande, och ju längre arbetet fort
skridit, desto mindre återstår för att komma till målet, utan hvilkets 
fulla uppnående det redan verkställda arbetet dock endast blifver ett 
styckverk.

Dessutom ber jag att få fästa uppmärksamheten på två omständig
heter, hvilka tillkommit sedan Riksdagen förra gången var samlad, och 
möjligen icke äro utan allt inflytande vid denna frågas bedömande. Den 
första är att, för beredande af all möjlig sakkännedom samt en mera be
tryggad ställning för detta arbete, förberedande åtgärder blifvit vidtagna 
för att, derest ej oväntade hinder möta, återföra ekonomiska karteverket 
under General-landtmäterikontoret, med hvilket embetsverk, såsom Kammarens 
ledamöter säkert erinra sig, det ekonomiska karteverket ursprungligen varit 
förenadt. Den andra omständigheteii är, att Kongl. Maj:t, i anledning af 
derom väckt fråga, medgifvit att ekonomiska karteverkets kartor må, under 
erforderliga kontroller, utlemnas till rikets folkskolor emot ett pris, som 
väl betäcker kostnaden för papper och tryckning, men söm icke är afsedt 
att bereda Staten någon vinst. Härmed har man haft för ändamål att 
icke allenast på ett lätt sätt bereda barnen kännedom om deras egna 
ortförhållanden, utan äfven hos dem vidga lusten och förmågan att ut
sträcka denna kunskap utöfver den närmaste kretsen.

Utom den nytta, som karteverket i och för sig sjelft är afsedt att 
medföra, tjenar, som bekant är, detta arbete jemväl till underlag för 
topografiska och geologiska karteverken på så sätt att det ekonomiska 
karteverket utarbetar de stomkartor, som .de andra karteverken sedermera 
begagna. Med det anslag, som hittills utgått till det ekonomiska karte
verket, har detta endast med stor svårighet kunnat fullgöra omförmälda 
uppdrag, så att till och med det geologiska karteverket redan måst gå på 
sidan om det ekonomiska och börjat arbeta i orter, der andra för dess 
ändamål möjligen användbara kartor förut funnits; men sådana kartor 
finnas icke öfver många delar af vårt land, och om derföre ekonomiska
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karteverket hämmas i sin verksamhet, blir alltså följden att det geologiska 
karteverket icke kan fortsättas med samma kraft som hittills, samt att 
äfven det topografiska måste lida i sin verksamhet. För min del har jag 
icke kunnat förnimma, att intresset åtminstone för det geologiska karte
verket vid riksdagen minskats, och då de krafter, som nu för detsamma 
äro att tillgå, måhända icke alltid stå till buds, synes det mig mindre 
välbetänkt att hämmande ingripa i detta arbete.

På anförda skäl grundar jag den förhoppning, att Kammaren rörande 
denna fråga måtte stadna i samma beslut som vid förra riksdagen.

Herr L e f f 1 e r: Om man genomläser samtliga Hufvudtitlarne, så finner
man, att ej mindre än fyra särskilda karteverk äro å Riks-staten uppförda, 
nemligen: å Fjerde Hufvudtiteln det topografiska, å Femte Hufvudtiteln 
sjökarteverket samt å Sjette Hufvudtiteln det ekonomiska och geologiska; 
af dessa karteverk torde det ekonomiska icke vara minst värdt upp
märksamhet från Riksdagens sida. Det topografiska karteverket bär liksom 
sjökarteverket redan fått sitt anslag beviljadt, och anser jag detsamma vara 
deraf i hög grad förtjenta, men jag tror på samma gång, att Riksdagen 
skulle handla särdeles illa, om den nedsatte anslaget till ekonomiska karte
verket. Jag vill för denna åsigt anföra några skäl. Om detta anslag in
drages eller nedsättes, skulle derigenom ske eu rubbning i den nuvarande 
arbetsplanen. Herr Civilministern har redan antydt, att det ekonomiska 
karteverket har, bland annat, sig ålagdt att upprätta stomkartor för de 
topografiska och geologiska karteverken. Detta förhållande skulle icke 
kunna fortfara, om anslaget nedsättes till det belopp, som Stats-Utskottet 
föreslagit, och de båda sistnämnda karteverken blefve då nödsakade att 
sjelfva upprätta sina stomkartor, hvaraf följden otvifvelaktigt blefve, att 
deras nuvarande anslag, till följd af betydligen förökadt arbete, blefve otill
räckliga. Det ekonomiska karteverket gör dessutom skäl för sitt namn 
äfven i det afseende, att dess arbete bedrifves med största sparsamhet. 
Så äro icke mindre än 22 fruntimmer derstädes dagligen sysselsatta, hvilka 
arbeta mot en ganska ringa ersättning, nemligen en R:dr om dagen då de 
transportera kartor, samt något mera då de äro sysselsatta med gravering. 
Denna sednare verkställes på sten och icke, såsom i topografiska karte
verket på koppar, hvilket faller sig mycket dyrare. Det har redan af den 
föregående talaren blifvit antydt, att det geologiska karteverket, i brist på 
kartestommar. måste öfverflytta sina arbeten på annat håll än man annars 
skulle önskat. Då det förut arbetades i Örebro, Wermlands och Koppar
bergs län, har man nu måst förlägga arbetet till Jemtland, och der såsom 
grund derför använda en karta, sammansatt utan iakttagande af trigono- 
metriska beräkningar, samt begagna gamla och mindre goda specialkartor. 
Chefen för topografiska korpsen har begärt att till 1870 få ekonomiska, 
karteverkets stomkarta kompletterad öfver det så kallade Finsponga län i 
Östergötland, dit Topografiska kårens verksamhet för den närmaste fram
tiden skall förläggas, men derest nu nedsättning i anslaget sker, kan detta 
genom ekonomiska karteverket icke komma till stånd. Herr Civilministern 
fästade nyss uppmärksamheten på en sak, hvilken särdeles intresserade mig 
såsom skolkarl, nemligen, att det för folkskolorna vore tillåtet att bekomma 
kartor från ekonomiska karteverket för ett modereradt pris. Denna under
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rättelse är så mycket mer glädjande, som man numera i våra läroverk 
vid undervisningen i geografi börjat använda eu ny och förbättrad metod, 
hvilken bär sin utmärkande egenskap deruti, att man utgår från det, som 
ligger lärjungen närmast och derigenom är honom väl bekant, till det 
aflägsna^ och mindre kända; i stället för att man efter den gamla meto
den börjar med globkartor och först sedan bekantskap blifvit gjord med 
aflägsna och främmande länder och Imf kommer till fäderneslandet och 
allrasist till specialkännedom af den närmaste omgifningen. (hiskligt skulle 
vara, att äfven elementarläroverkens lärjungar kunde komma i åtnjutande 
af' den fördelen att för nedsatt pris få förskaffa sig de ifrågavarande 
kartorna.
... y^ar på desse skäl, att anslaget måtte till oförändradt belopp 
bibehållas, och detta så mycket heldre som af anslagssumman icke mindre 
än 20,000 R:dr äro afsedda för ett bestämdt ändamål, nemligen för arbe
tena i Norrbottens län.

Herr Carl Anders Larsson: Då jag reserverade mig emot Ut
skottets hemställan i denna punkt, så skedde detta af aktning för den 
stola majoriteten inom denna Kammare, som vid förra riksdagen uttalade 
sig föi ogillande af den utaf Utskottet då jemväl föreslagna nedsättningen i 
detta anslag. Jag anser det nemligen icke vara nyttigt med dylika om
kastningar, eller att ena riksdagen nedsätta ett anslag, som föregående 
Riksdag med acklamation beviljat. Dessutom anser jag det ekonomiska 
karteverket vara af. vida större nytta för den jordbrukande klassen, som 
derigenom beredes tillfälle att lära känna sitt eget land, än det topogra
fiska karteverket, som allenast tjenar till att förskaffa fienden kännedom 
om vårt land och dess belägenhet; och yrkar jag för den skull bifall till 
reservationen.

Fleia ledamöter hördes instämma i Herr Larssons yrkande.

Herr Anders August Anderson: För min del stadnar jag i
stor tacksamhetsförbindelse hos de ledamöter af Stats-Utskottet, hvilka sökt 
åstadkomma besparingar, helst närvarande frånsida förhållanden göra 
sådant nödvändigt, men hvad särskilt nu förevarande punkt angår, så 
tror jag att denna sparsamhet gått något för långt, ty då vi för några 
dagar sedan beviljade anslag till topografiska karteverket, så böra vi äfven 
bevilja till det ekonomiska, och detta så mycket heldre som detta sednare 
bär sig älagdt att verkställa de förberedande arbetena för det topografiska 
karteverket. Anslaget till detta sednare skulle derför vara bortkastade 
penningar, om icke jemväl anslaget till det ekonomiska karteverket be
viljades.

Jag yrkar derföre, att förevarande anslag måtte höjas till det af Kongl 
Maj:t askade beloppet 60,000 R:dr. ö

flen’ Med in: Då vid sista riksdagen fråga förevar om nedsättning
i ansiaget till det ekonomiska karteverket, så tillhörde jag deras antal 
lvilka ansågo det några talande skäl för en sådan nedsättning icke före- 
funnos, och hyser jag ännu fortfarande denna åsigt, enär jag tror att af
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alla karteverken det ekonomiska är det som åstadkommer största gagn ock 
nytta, Jag tillhör visserligen dem, som vilja i allmänhet, så vidt görligt är, 
iakttaga sträng sparsamhet, men här tror jag dock icke att den skulle 
vara på sin plats. I likhet med Carl Anders Larsson yrkar jag derför 
bifall till hans reservation.

Herr Anders Eriksson: Äfven jag biträdde sista riksdagen deras
åsigt som ansågo att detta anslag borde till oförändrad! belopp bibehållas; 
och 'ia" tror att Kammaren skulle handla konseqvent, om icke heller nu 
någon nedsättning deruti skedde. Såväl Ilerr Civilministern, som derå 
andra föregående talare, hafva redan påpekat nödvändigheten af detta 
anslag då dermed åsyftas att åstadkomma förarbeten for de andra karte
verken- och skulle man kunna såsom skäl för samma anslags bibehållande 
tillägga att det vore särdeles nyttigt, att de nuvarande tjenstemannen 
kunde fortfarande bibehållas, samt att en nedsättning i anslaget således 
skulle för dem blifva en stor missräkning. Då nu härtill kommer nyttan 
för den jordbrukande klassen af de kartor, som från det ekonomiska 
karteverket utgå, så finner jag mig föranlåten yrka afslag å Utskottets 
hemställan och bifall till Carl Anders Larssons reservation.

Herr O eklind: Efter den fullständiga utredning af denna fråga,
som sistlidet år inom riksförsamlingen lemnades, var det för mig ovantadt 
att Stats-Utskottet nu skulle framkomma med ett förslag sådant som det 
förärande1Jagkan nemligen icke finna, att Stats-Utskottet for sm åsigt 
anfört något nytt fullt hållbart skäl. Icke ens ur finansiel synpunkt kan 
förslaget försvaras; åtminstone såvida man ser saken i stort såsom eu 
sådan sak bör ses. Man bär derjemte icke kunnat annat an elkanna att 
det ekonomiska karteverket är nyttigt, och då härtill kommer att någon 
anmärkning icke blifvit riktad mot det satt, hvarpå dess arbeten blifvit 
S! så är det i sanning förvånande, att Utskottet kunnat förorda 

“Stotag i deri Kong! Maj:t tegärta and,gateloppet Vidare er de 
ur rättvisans synpunkt obilligt att minska eller, hvilket foislaget ytterst 
afser draga in detta anslag, ty derigenom skulle vissa delar af landet gå 
miste om den förmån, som redan kommit andra till del; och slutligen ar 
den föreslagna åtgärden, indragningen, obillig, äfven derföre att den skulle 
beröfva en mängd fattiga qvinnor tillfälle till beraknad aibetsfort ens .

På dessa skål anhåller jag om bifall till den Kongl. Propositionen.

Herr Björck: Stats-Utskottet kan icke vidkännas den gjorda be
skyllningen för inkonseqvens, enär Utskottet äfven vid form riksdagen 
uttalade8 sig i samma syfte som nu. Väl uppstod inom Utskottet någon 
tvekan huruvida Utskottet äfven nu skulle uttala denna åsigt, då den 
vid förra riksdagen af Kamrarne förkastades; men Utskottet ansåg dock 
frian vara åt den beskaffenhet, att den gerna ännu eu gång kunde un
derkastas Kamrarnes pröfning, helst jag_ och många me 
tygade om den ringa nytta, som ekonomiska karteverket medför.
7 Det är visserligen sann!, att det anslag, som fordras för eti år icke 

av så betvdligt men om man räknar den tid som foiflutit sedan detta 
karteverh först började, och de mänga t, som återstå, mnan det hmner
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fullbordas, så måste man väl medgifva att det är högst betydliga summor 
som har aro i fråga. Under den diskussion, som egt rum, har jag icke 
hoi t påstås att dessa kartor äro af något verkligt gagn och jag vet san- nerligen icke hvartill de skola använda! Den jordbrukare im för or
nande åt sitt landtbruk vill begagna kartor, måste gå till de speciela 
kartorna öfver hans egendom: och jag har af egaren af större posses- 
lonei i Upland hort, att, då lian skulle indela sin egendom i farmer och 

sökte gorå sig nytta af ekonomiska karteverkets kartor, han genast fann 
dem vara för andamålet onyttiga och måste hålla sig till de enskilda kar
torna. Jag tror derföre att eu väl ordnad tabell skulle medföra större 
gagn. Jag vill icke bestrida, att kartan skulle dertill tjena såsom illustra
tion men då man tagel- i beräkning kostnaden och jemför den med nyt-

1Cke {uru-b,? ™an 1 ett land- der man så allmänt klagar 
öfver fattigdom, vill bibehålla denna utgift.

Dessa äro hufvudsakligen de skäl, som föranledt Utskottet att ännu 
^ g^n,g undei'stalla frågan Riksdagens pröfning. Skulle Utskottets för- 
slag icke af Riksdagen godkannas, är det sannolikt att frågan får hvila 
till dess eu annan och enligt min tanke riktigare uppfattning af förhål
landena hunnit gorå sig gällande.
,rtMä v,ara att> säsom har Wifat påstådt. de förhållanden, under hvilka 
detta verk arbetar, aro fördelaktiga; men då förefaller det besynnerligt 
tt man gifvit föreståndaren för detta verk den öfveringeniörstjenst i Ge- 

neral-landtmaterikontoret, hvilken varit i fråga att indragas. Har nämnde 
tjensteman tull sysselsättning af den förra tjensten och kan på samma
tunn åt indragas. Sedn£U'e’ ^ ^ °ckså Som om delma m Jcket ™1

... Att, såsom under diskussionen blifvit upplyst, ekonomiska karteverket 
för billigt pris lemnar kartor till folkskolorna, är godt och väl; men om
de rväieföki0rblifHtSaos5föt01' r SVt0rt’ S°m man här velat Pästä’ skulle 
de vat icke blifvit osålda och om de vore så begärliga hade man icke be-
hoft vidtaga den namnda åtgärden för att blifva samlingen qvitt.
nnföiSf4 1,äg°f ta,lande skäl> som för anslagets bibehållande blifvit
anfordt, ar ekonomiska karteverkets förhållande till topografiska och geo-
H? **"«*»• , «. månne icke defsa toffla

, pa, annat. ,??h billigare satt åstadkommas, än genom ett för deras
“ TSf ksrteverk? Jag tror‘ att man både S

och bor gå^ til våga på ett annat sätt, helst då det ekonomiska karte-
föfaf^eofölkfk kinn\fullbOTdas än om 200 är, hvari åter ffö- 
brinaas td 8 ? kaf8Verkens arketen skulle fördröjas samma tid för att 
Vore8 det då föke 1 5?*® säledes vara en olJcklig kombination.
b£ er ätföinn ant H f °**rtaIa lediga ^taätan. att mot eu 
få åf- a g VPP ftta dessa stomkartor? Detta vore troligen gjordt inomde ÄdSfe, k" f Tn,n8ja ",rf 1,6 “slkr- 1-AntogTf 
ningssällskanernf k d°fe\f0ruyade sklftesliandlingarne och från hushåll- 

dessa tVb 11 undert8ck,jade uPPgifter kunde uppgöras, helst man 
itser e1’ har SVårt att af kai't°rna ensamt draga några slut-
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Slutligen tror jag det vara skäl att göra en omreglering af det eko
nomiska karteverket, innan man bestämmer sig för att under loppet af 
200 år fortsätta med detta anslag.

På grund af hvad jag sålunda anfört anhåller jag om bifall till hvad 
Utskottet hemställt.

Herr Nils Andersson: Jag har endast velat gifva tillkänna att 
jag är af deras mening, som yrkat bifall till Kongl. Maj:ts Proposition; 
och jag är det så mycket mera som jag vet, att intresset för detta karte- 
verk är ganska stort inom Wermland, hvilket torde bevisas, bland annat, 
deraf att Wermlands läns Hushållningssällskap beslutat att med 3,000 
R:dr bidraga till dessa kartors utgifvande.

Herr Key: Herrarne torde påminna sig att förra Riksdagen till 
Kongl. Maj:t aflat en skrifvelse med begäran att den då lediga öfver- 
ingeniörstjensten vid General-landtmäterikontoret icke skulle tillsättas. 
Kongl. Maj:t har dock dervid icke fästat något afseende, utan tillsatt 
tjensten. och dertill utsett chefen för ekonomiska karteverket. Samme man 
är således föredragande i ett verk och chef för ett annat. Nu är det 
visserligen sann! att, såsom Kongl. Maj:t i sin Proposition omförmäler, 
det är påtänkt att sammanslå dessa verk, hvarigenom besparing i förvalt
ningskostnaderna skulle beredas; men är nämnde tjenstemans tid fullt upp
tagen af ölveringeniörstjensten, så torde han icke på samma gång kunna 
sköta sin chefsbefattning, och giiver honom denna befattning full syssel
sättning, så lärer han icke medhinna de göromål, som med öfveringeniörs- 
tjensten äro förenade. Hans närmaste man är försedd med tre tjenster 
och har dessutom haft tid öfrig att fullgöra åtskilliga enskilda uppdrag, 
såsom sjösänkningsundersökningar i Östergötland och landtmäteriförrätt- 
ningar i Upland eller Södermanland. Det tycktes således som om den 
ifrågasatta tjensteindragningen skulle kunnat och bort ega rum.

Det talades vidare vid förra riksdagen så mycket om den praktiska 
olämpligheten af ekonomiska karteverket. att det torde vara öfverflödigt 
att nu vidare derom orda. Vore det verkligen så nyttigt, och denna nytta 
så allmänt erkänd, som någre talare här velat påstå, hvaraf kommer det 
då att försäljning af' kartorna endast till ett jemförelsevis obetydligt be
lopp egen rum, och att Regeringen nödgas bjuda ut dessa kartor till sko
lorna för 80 öre stycket? Utvisar icke detta mer än något annat, att 
kartorna icke äro af någon praktisk nytta för de enskildes ekonomi? Vid 
ekonomiska karteverket åtager man sig dessutom kartrenovering och andra 
dylika arbeten för enskildes räkning, och jag har mig särskild! bekant att 
en ledamot, åt Riksdagen der har under arbete en karta för en tillämnad 
jernvägsanläggning. Det torde väl ej vara skäl att Staten så ordnar 
tjenstemännens arbeten, äfven under förutsättning att inkomsten härför 
tillfaller det allmänna, att de kunna utföra bredvid sina egentliga göro
mål jemväl dylika enskilda uppdrag.

t Huru man således ser saken, måste man finna anordningarne vid det 
ekonomiska karteverket alldeles olämpliga. Ur statistisk synpunkt sedt,, 
blifva kartorna för gamla för att medföra någon praktisk nytta; och ur 
ekonomisk synpunkt derföre att kartorna blifva alldeles för dyra. Detta
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påminner om ordspråket att Svensken ger ut 9 R:dr för att få reda på 
hvart den tionde riksdalern tagit vägen.

På grund så väl häraf som hvad vid denna och föregående riksdag i 
frågan förekommit anhåller jag om bifall till Utskottets förslag.

Herr Kol modin: Jag vill alls icke underskatta de svårigheter, med
hvilka Stats-Utskottet har att kämpa, då det å ena sidan, med hänsyn 
till de bistra tiderna, uppmanas att iakttaga all möjlig sparsamhet och å 
den andra, så snart eu besparing göres, man vanligen får höra: “detta är 
ett misstag;11 “sparen hvar helst I vilj en, blott icke häri" Jag förbiser, som 
sagdt är, icke dessa svårigheter; men måste ändå i denna punkt uppträda 
med ett ogillande i den sist antydda riktningen.

Herr Statsrådet och Chefen för Civil-departementet har allaredan 
visat, huru de andra karteverken, det topografiska och det geologiska, hvila 
på det ekonomiska, i det att de för sina arbeten begagna det sistnämndas 
stomkartor. Det är då klart, att i samma mån som det ekonomiska 
karteverket, till följd af bristande medel, måste fördröja sina arbeten, i 
samma mån måste detta förhållande menligt återverka på de tvänne öfriga. 
Arbetande i skiljda delar af landet måste dessa antingen rent af hålla stilla 
eller ock, hvar på sitt håll, upprätta särskilda stomkartor, en uppgift, som 
torde komma att förefalla svår, särdeles för geologerna. I alla händelser 
måste dröjsmål och ganska mycket dubbelarbete på detta sätt uppkomma. 
Det är således af rena sparsamhetsskäl, både med hänsyn till tid och 
penningar, som jag ogillar Utskottets förslag.

Jag vill nu öfvergå till bemötande af några anmärkningar, som jag 
allmänneligen hört uppgifvas mot det ifrågavarande arbetet.

Man har sagt, att styrelsen för det ekonomiska karteverket splittrat 
sin verksamhet på derå håll och derigenom påtagligen åstadkommit min
dre gagn, än om det koncentrerat densamma på någon viss gifven trakt 
och arbetat i fortgående följd. Den tadlade åtgärden har dock betingats 
just genom den nyss antydda förbindelsen, att utarbeta stomkartor för de 
andra karteverkens behof.

Från ett län, der karteverket är färdigt, hafva allvarsamma anmärk
ningar mot dess duglighet blifvit gjorda. Dessa anmärkningar synas dock 
vara fullkomligt vederlagda genom en artikel i Upsalaposten för den 1 
Juli 1868. Jag vill ej upptaga Kammarens tid med någon redogörelse i 
detta afseende. För att ådagalägga kritikens befogenhet,, vill jag blott 
anföra ett exempel. Fn anmärkare, som uppvisat eu oriktighet på en af 
kartorna, har, långt innan hans anmärkning framställdes, från ekonomiska 
karteverkets expedition erhållit ett nytt och från det angifna felet korri- 
geradt aftryck af det tadlade bladet.

Jag måste nu vända mig till de anmärkningar, som blifvit framställda 
af Herr Björck, ehuru jag i sanning finner det svårt att uppträda mot 
en så insigtsfull och erfaren motståndare. Sakens vigt tvingar mig dock 
dertill.

Den högtärade talaren yttrade, att det för jordegaren kunde vara 
ett nöje, att på en karta få se sin egendom i .sammanhang med sina 
grannars; men att kostnaderna voro allt för stora i förhållandet till agre- 
mentet. Jag kan försäkra, att jag, med afseende på det ekonomiska karte-



Den 9 Mars, f. m. 43

verket, aldrig tänkt på ett dylikt nöje. Detta var emellertid den enda 
fördel, förmenade han, som af detta karteverk kunde förväntas.

Så vida jordbruksstatistiken är af någon väsendtlig betydelse, och detta 
har man ännu ej bestridt, så torde jag tryggt kunna påstå, att det 
ekonomiska karte verket förtjena!’ att med all kraft påskyndas. Den 
högt ärade talaren har förklarat, att de statistiska förhållandena bäst 
skulle framställas genom en tabell, till hvilken de ifrågavarande kartorna 
på sin höjd skulle kunna tjena såsom en prydlig illustration. Detta 
är just grundförvillelsen. Hvarifrån skall tabellen komma? Månne från 
de uppgifter, som årligen inkomma från hushållningssällskapen. Jag 
behöfver här ej bevisa dessa uppgifters otillförlitlighet. Den, som slår 
upp desamma, tror sig läsa i en drömbok. Detta förhållande är all
mänt kändt och kan under närvarande omständigheter ej undanrödjas. 
Ordningen måste omvändas. Först kartan, sedan tabellen! Då den eko
nomiska kartan öfver eu trakt är färdig, får statistiken eu fast utgångs
punkt för sina beräkningar. På annat sätt kommer en jordbruksstatistik 
aldrig till stånd i vårt land.

Den ärade talaren har visserligen sagt, att landtmätare erbjudit sig att 
upprätta dylika tabeller med ledning af befintliga landtmätarekartor. Huru 
skall i sådant fall rekognosceringen tillgå ? År det tänkbart, att t, ex. i 
blåsväder verkställa rekognosceringar och taga sig fram genom skog och mark 
med en karta så stor som talmansbordet ? Omöjligt! Dessa landtmätarekar
tor måste först transporteras till en mindre och för handterande! beqvämli- 
gare skala, om rekognosceringarne skola kunna med framgång verkställas.

Det har vidare blifvit sagdt, att intresset för dessa kartor vore så 
litet, att de alls icke hade någon afgång. Försäljningsvärdet uppgår emel
lertid för närvarande till 8,497 R:dr R:mt eller 12,6 procent af den kost
nad, som blifvit använd på de ekonomiska kartornas gravyr m. m. De 
ojemförligt största utgifterna betingas af rekognosceringarne. Huru skall 
man emellertid kunna vänta någon större afsättning på kartorna, innan 
arbetet hunnit framskrida längre än hittills, eller någon visshet vunnits 
derom, att Riksdagen verkligen vill befordra dess fortgång? Det kan ej 
vara af synnerligt intresse för t. ex. en Gotländning att köpa kartor öfver 
Upsala län, så länge han sväfvar i ovisshet om arbetet någonsin skall 
hinna längre. Först när arbetet vunnit en större utveckling och dess 
fortgång blifvit betryggad, skall efterfrågan och afsättning tilltaga.

Man har äfven anmärkt, att kartorna snart nog, till följd af odlin
gens framsteg, måste förlora sin tillförlitlighet och dermed sin betydelse 
för kännedomen af vårt land. Denna anmärkning innebär en sanning, 
men eger på långt när icke den vigt, man så gerna vill tillägga den
samma. Kartan har dock vid sitt framträdande, såsom förut är antydt, 
lemnat en fast utgångspunkt för statistiken, som derifrån med temmeligen 
stor säkerhet bör kunna fortsätta sina beräkningar. Blifva en gång diffe
renserna mellan kartan och de verkliga förhållandena af större bety
delse; så afhjelpes sådant genom en revision, hvilken lätt nog bör kunna 
verkställas genom förnyad rekognoscering och införandet af dess resulta
ter på de förvarade gravyrstenarna. En sådan revision är redan anbefalld 
för Upsala län.
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Det lider intet tvifvel, att förenkling och besparing böra kunna åstad
kommas med hänsyn till utgifvandet af våra tre karteverk. Sådant bör 
dock åstadkommas genom en planmessig anordning; men ej derigenom att 
man så att säga upprifver sjelfva grunden för det hela.

Med erkännande af den förtjenstfulla sparsamhet, som i Stats-Utskot- 
tets framställningar allmänneligen gjort sig gällande, måste jag dock på 
nu anförda skäl motsätta mig dess tillämpning i föreliggande fråga.

Jag yrkar alltså afslag på Stats-Utskottets Betänkande och bifall till 
Kong! Maj :ts Proposition.

Herr Friherre Gripenstedt: Herr Talman! Mine Herrar! Det har
fägnat mig att höra åtskilliga af de ledamöter, hvilka annars med ifver 
förfäkta sparsamheten såsom grundsats, nu erkänna att sparsamheten 
kan någon gång öfverdrifvas, och att här vore ett sådant tillfälle 
då densammas tillämpande skulle leda icke till gagn, utan tvärtom 
till skada. För min del instämmer jag helt och hållet med dessa leda
möter, och tror att vid detta tillfälle det icke skulle vara välbetänkt 
att tillämpa sparsamhetsprincipen. De, som yrka nedsättning i anslaget, 
hafva emellertid angripit frågan i dess yttersta grund, då de ifrågasatt 
eller förnekat att någon verklig fördel skulle åstadkommas med detta 
karteverk. Jag tror visserligen icke, att denna fördel kan uppgifvas i visst 
riksdalerstal, och detta är väl icke heller nödigt, men att under många 
förhållanden ekonomisk fördel kan hemtas af dessa kartor tror jag svårligen 
skall kunna bestridas, och härtill kommer dessutom äfven en vidsträcktare 
betydelse. Otvifvelaktigt är nemligen att anslaget till ekonomiska karte- 
verket måste betraktas jemväl såsom ett bidrag till kulturen och veten
skapen, och ur eu sådan synpunkt betraktadt kan man väl icke anse 
dessa medel helt och hållet bortkastade. Hufvudsakliga fördelen af det 
ekonomiska karteverket är dock, på sätt Herr Kolmodin redan yttrat, att 
dessa kartor utgöra den enda säkra grunden för en tillförlitlig jordbruks
statistik. Denna måste nemligen alltid hvila på kartor, emedan allt an
nat tabellväsende saknar tillförlitlig grund och så att säga sväfvar i luf
ten. Det har under diskussionen blifvit antydt, att arbetet inom ekono
miska karteverket icke skulle vara på ett lämpligt sätt ordnadt, hvarjemte 
man framkommit med anmärkning deremot, att Chefen för ekonomiska 
karteverket tillika innehar befattning såsom öfveringeniör hos Landtmäteri- 
styrelsen. Med anledning häraf vill jag till en början erinra, att, äfven 
om det skulle medgifvas att under eu viss period anordningen med detta 
karteverk icke var så särdeles lämplig, så tror jag deremot att detsamma 
just nu på sednare tiden befinner sig väl inrättadt, hvilket också synes 
deraf, att arbetet nu fortgår med vida större hastighet och säkerhet än 
förr; och hvad angår anmärkningen att chefen för karteverket tillika 
skulle innehafva annan tjenst, så kan, enligt mitt förmenande, denna an
ordning, som dessutom blott är provisionel, icke anses olämplig, ty just 
derföre att han innehar ett chefskap, kan han dermed förena ett annat 
åliggande. Annat vore förhållandet, om det ålåge honom att sjelf utföra 
arbetet; men då en chefs åliggande hufvudsakligen är att öfvervaka, leda 
och ordna arbetet, och detta kan ske utan att hvarje minut af hans tid 
dermed är upptagen, så tror jag att den gjorda anmärkningen saknar be
fogenhet.
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Vidare liar man yttrat, att dessa stomkartor, livilka äro så nödvän
diga för de andra karteverken, skulle kunna på annat sätt med mindre 
kostnad erhållas. Med anledning häraf, och jemte det jag åberopar hvad 
Herr Kolmodin till vederläggning af denna invändning så riktigt anfört, 
får jag tillika fästa uppmärksamheten derpå, att, äfven för den hän
delse dessa stomkartor skulle kunna med någon besparing på annat sätt 
åstadkommas, vore det icke klokt och välbetänkt att, sedan i allt fall be
tydliga kostnader för stomkartornas upprättande blifvit nedlagda, ej bevilja ett 
ytterligare mindre tillägg till dessa kostnader, för att derigenom åstadkomma 
ett karteverk, som ur många synpunkter har ett ganska stort värde. Jag 
anser det derföre vara högst orätt att föreslå minskning i anslaget för 
det ekonomiska karteverket och på så sätt ytterligare draga ut på tiden 
med dess fullbordan; och anser jag detta så. mycket oriktigare, som sådana 
åtgärder dessutom endast äro halfmesyrer.

Ett af de två; antingen är detta karteverk icke behöfligt och kost
naderna så stora att de icke stå i skäligt förhållande till den nytta, som 
deraf kan hemtas; i så fall bör man tillstå att man begått ett misstag 
och göra slut på detsamma så fort som möjligt. Anser man åter att 
karteverket bör fortsätta sin verksamhet, så är det en bestämd misshus
hållning att förminska anslaget och derigenom draga ut på tiden med ar
betet, hvarigenom just det skulle inträffa som af karte verkets motståndare 
blifvit anfördt såsom ett hufvudskäl för anslagets nedsättande, nemligen 
att arbetet först i eu aflägsen framtid blefve färdigt och derföre också 
mindre användbart.

För min del kan jag derför icke annat än tillstyrka, att det hittills 
till ekonomiska karteverket utgående anslag äfven för den kommande 
statsregleringsperioden måtte beviljas.

Herr Lönnberg: Sedan förra Riksdagen med så öfvervägande ma
joritet fattat ett beslut angående anslaget till det ekonomiska karteverket, 
motsatt hvad Stats-Utskottet tillstyrkt, och bifallit Kongl. Maj:ts Proposi
tion, hade man icke väntat att Stats-Utskottet skulle förnya samma mesyr. 
Det fägnar mig emellertid, att den främste ledamoten åt Utskottet förkla
rat, att han med stor tveksamhet anslutit sig till den af Utskottet uttalade 
meningen. Han har såsom skäl anfört den ringa nytta, man haft åt detta 
karteverk. Denna åsigt hade han äfven hört yttras af eu i hans tanke 
kompetent person, eu större jordegare, men han omtalade icke att många 
andra, äfven kompetenta personer, hafva en alldeles motsatt mening. Han 
medgaf likväl en nytta, att dessa kartor tjenade till stomkartor för de to
pografiska och geologiska karteverken. Om vi nu fråga oss, huru det för
håller sig med de på landtmäterikontoret befintliga kartorna, så finner man 
icke sällan, att der alldeles saknas kartor öfver en stor mängd egendomar 
och boställen, eller finnas möjligen högst ofullkomliga sådana från sexton- 
hundratalet. Att nu kartor upprättas öfver sådana alldeles icke eller 
ofullständigt kartlagda egendomar och boställen, är väl af en obestridlig 
nytta, och äfven för Staten måste det vara ganska vigtigt, att kartor finnas 
öfver boställena, eller i allmänhet öfver den Kronan tillhöriga jorden, med 
angifvande icke blott af areal utan äfven af dennas fördelning i olika egoslag. 
Eu annan talare har utbredt sig deröfver, att chefen för det ekonomiska
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karteverket tillika blifvit utnämnd till öfveringeniör, hvilket sednare embete 
man ifrågasatt böra indragas. Kammaren torde, hvad indragningen be
träffar, böra erkänna, att Regeringen gått Riksdagens önskningar till mötes 
inom detta område, då inom landtmäterikontoret sedan förlidne riksdag en 
tjenst redan blifvit indragen, och indragningen af en annan kommer att vid 
första ledighet särskildt pröfvas af Kongl. Maj:t. Man har vidare sagt, att 
det skulle fordras 200 år för att få detta arbete färdigt. Ja, det är möj
ligt, om det skall gå till som Stats-Utskottet tyckes vilja, att man genom 
nedsättningen rubbar arbetsplanen och förorsakar likgiltighet för alltsam
mans. Äfven med det af Kongl. Maj:t äskade anslaget måste, säger man, 
arbetet gå långsamt. Ja, utan tvifvel kommer det äfven med detta anslag 
att kräfva en betydlig tid; likväl vill jag påpeka den omständigheten, att 
på slättbygder och i allmänhet i trakter med gammal odling har jorden i 
ekonomiskt hänseende under sednare tider ganska litet förändrats. På 
många ställen har sedan 200 år den öppna jorden blifvit densamma. Ön
skar man en något så när fullständig jordbruksstatistik, så är det ock 
nödvändigt att ega det dermed förbundna karteverket. Dekreterar man det 
ekonomiska karteverkets indragning, då bör man ock sluta med allt arbete 
på eu jordbruksstatistik och återgå till samt nöja sig med landshöfdingar- 
nes femårsberättelser. Vidare har man sagt, att de kartor, som röra egen- 
domarne.i Upland, icke kunna intressera jordegarne i Östergötland och 
tvärtom; ja det kan väl vara, men så är det också nog att hvarje lands
ort intresserar sig för sin del af verket. För öfrigt är det naturligtvis 
klart, att under de ryckningar, för hvilka detta karteverk varit utsatt, in
tresset för detsamma något förslappats. Jag yrkar emellertid bifall till 
Kongl. Maj:ts Proposition och afslag å Utskottets Betänkande.

Herr Harald Eriksson: Jag hörde med förvåning eu framstående 
ledamot af Stats-Utskottet framdraga åtskilliga argumenter emot det eko
nomiska karteverket; men då jag af denna fråga gjort ett särskildt studium, 
i afseende hvarpå jag hänvisar till min motion under förra riksdagen, så 
kan jag icke underlåta att nu yttra mig i frågan.

Jag föreslog då, att man skulle taga af anslagen till de andra kar te
verken och lägga till anslaget för det ekonomiska, så att det sistnämnda 
anslaget uppginge till 75,000 Rall’ om året , under hvilket förhållande karte
verket skulle kunna vara färdigt på 25 år. Nu är icke en så stor summa 
i fråga, utan endast 60,000 R:dr, hvilka af Kongl. Maj:; blifvit äskade, 
men om man, när karteverket i Norrland om några år blifver färdigt, 
lägger det anslag, som nu utgår till detta, till det ekonomiska karte
verket, så kan detta om vid pass 30 år vara färdigt. Skulle de 
ifrågavarande kartorna icke vara till någon nytta, då borde icke heller 
några kartor användas vid studerandet af geografien. Emellertid är 
man numera, af den åsigten, att man vid denna kunskaps inhemtande bör 
utgå från studiet af sin egen ort och sedan gå vidare först till fädernes
landet i dess helhet och derefter till främmande länder och verldsdelar. 
Karteverk och tabeller böra komplettera hvarandra. Den Stats-Utskotts- 
ledamot, hvars yttrande jag här sökt att bemöta, har på mig gjort det 
intryck, att han mera är en siffer- och tabellkarl än en som förstår sig på 
kartor. Den person, som har närmast att, göra med det ekonomiska karte-
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verket, har 3,000 R:dr i lön, för att dermed icke blott föda sig sjelf utan 
hustru och barn. Han är hvarje dag från kl. 9 f. m. till 3 e. m., att 
finna på kartekontoret, ständigt sysselsatt med sitt arbete på karteverket, 
och om han äfven på någon del af dagen, som sedan är öfrig, skulle 
träffas der, sysselsatt med egna göromål, så är detta icke något tadelvärdt 
utan tvärtom. Jag tror verkligen, att, om alla embetsmän arbetade som 
han, då skulle snart den nuvarande animositeten emot embetsmännen 
lägga sig. Jag yrkar bifall till Kongl. Maj:ts Proposition och afslag å Ut
skottets Utlåtande i den förevarande punkten.

Herr Hedlund: Då jag nu likasom förra året tillstyrker bifall till
de i Regeringens proposition äskade anslag till alla karteverken, är det, 
emedan jag fortfarande anser, att dessa karteverk äro en heder för vårt 
land, — och den “lyx,“ som deri ligger, må landet gerna bestå sig. Hvad 
särskildt beträffar det ekonomiska karteverket, må nämnas, att Europas 
nu lefvande största geograf derom yttrat, att detsamma vore en verklig 
skatt. Det är att beklaga, att så väl detta som våra öfriga karteverk ännu 
icke äro tillräckligt kända.

Herr Wigardt: Jag ämnar icke förlänga diskussionen. Utan att 
att förneka gagnet af ifrågavarande ekonomiska karteverk och utan att 
inlåta mig i något bedömande om dess förkastlighet eller dess nytta, får 
jag, för min del, tillstyrka bifall till Stats-Utskottets förslag. Jag tror, 
att under nuvarande förhållanden det vore värdigt handlat af represen
tanterna för landets jordbruk att besluta eu minskning i statsutgifterna af 
20,000 R:dr. Jag anhåller således, att Betänkandet i denna del må godkännas.

Herr Per Nilsson från Malmöhus län: Den finansiela ställning, 
som Stats-Utskottet med allt skäl äfven här åberopar, gör det till en 
tvingande nödvändighet att vidtaga reduktioner i statsanslag, meddelade 
under helt andra och bättre förhållanden än dem, hvari vi nu befinna oss, 
på alla ställen, der sådant utan alltför mycken olägenhet eller obillighet 
kan verkställas; —- och jag delar i allo Stats-Utskottets åsigt derom, att 
här just är ett dylikt lämpligt tillfälle för handen att åvägabringa någon 
besparing i statsutgifterna och deraf följande minskning i de tunga skatte
bördorna.

Visserligen hafva några talare ansett, att det vore så godt att taga 
bort hela anslaget i stället för att nedsätta det. Här har många gånger 
förut yttrats samma mening. Man borde, har man sagt, upphöra med 
detta karteverk; men då har man alltid mötts af den invändningen, att 
det ej ginge an att så hastigt afbryta kartearbetet, emedan en del ritnin
gar och mätningar redan blifvit gjorda och att det derföre vore nödvän
digt att till någon del åtminstone bevilja anslaget. Det har derföre synts 
Utskottet vara bättre och klokare att närma sig målet småningom.

För min del har jag icke på något sätt ändrat den åsigt, jag hittills 
hyst och uttalat hvarje gång denna anslagsfråga förelegat till pröfning, 
eller att detta karteverk, enligt mitt förmenande, aldrig någonsin lärer 
medföra det gagn för landet, att det förmår ersätta Staten de kostnader, 
som nedläggas på dess utförande.

Jag yrkar således bifall till Utlåtandet i denna punkt.



HeiT Björck: Jag ämnar icke ingå i någon egentlig granskning 
af hvad under öfverläggningen förekommit, sedan jag kade ordet. Jag 
vill endast i korthet fästa en föregående talares uppmärksamhet derå, att 
jag med mitt förra yttrande i ämnet afsåg att sjelfva idéen af vårt eko
nomiska karteverks utgifvande borde helt och hållet öfvergifvas. Det er
känner Utskottet äfven vara sin åsigt och en annan ledamot af Stats
utskottet, Herr Key, har också uttryckligen förklarat det vara Utskottets 
mening, och jag anser talaren hafva bort lyssna till Herr Keys anförande, 
om han än kunnat frikalla sig från skyldigheten att göra sig reda för 
Utskottets mening, då denna icke är i Betänkandet alldeles tydligt uttalad 
och jag i mitt. förra anförande förgät att gifva förhållandet tillkänna. Ätt 
hela anslaget icke nu kunnat eller kan indragas, är ju tydligt, då arbetet 
med förfärdigande af stomkartor för de topografiska och geologiska karte- 
verken måste fortgå, intilldess annan åtgärd vidtages för åstadkommande 
af de nödiga stora kartorna. Man bör dessutom icke alltför mycket lästa 
sig vid de 200 åren, som jag omnämnde, men nog är det större anledning 
att taga denna uppgift för god, än att fästa sig vid de 37 eller 30 år, som 
Herr Ericsson uppgaf såsom terminus ultimus för arbetets fullbordan. Då 
man jemför det hittills åstadkomna arbetet och den kartlagda arealen med 
hela det öfriga landets areal och den tid, som i förhållande dertill fordras 
för arbetets afslutande, tror jag verkligen, att man lättare kommer till 
200 år än till 150, men säkert är att till 37 kommer man icke. Jag kan 
således icke återtaga något hufvudsakligt af min uppgift, helst jag fått 
den af en efter min föreställning sakkunnig person.

Herr Statsrådet Adlercreutz: Jag anhåller blott att få lemna en
förklaring, dertill föranledd af en talare midtemot mig, rörande det en
ligt hans förmenande, mindre lämpliga uti, att styresmannen för ifråga
varande karteverk med denna chefsbefattning förenade utöfningen åt öfver- 
ingeniörstjensten i landtmäteristyrelsen. ' Det har redan blifvit af en an
nan talare i enlighet med sanna förhållandet upplyst, att denna anord
ning blott är provisorisk; och min afsigt är ingalunda att låta anmärkta 
förhållandet i längden fortfara. Men jag har trött, att det kunde vara 
af nytta, att den person, som hittills haft ledningen af ekonomiska karte- 
verkets angelägenheter, och följaktligen borde antagas derom ega den när
maste kännedom, äfven vore den, som i landtmäteristyrelsen beredde och 
föredroge frågan om sättet för karteverkets ställande under nämnda sty
relses inseende; och då de styresmannen för karteverket tillhörande göro
mål under vintren egentligen inskränka sig till en öfversigt öfver arbetet 
inomhus, och karteverkets lokal är belägen i samma byggnad som der öfver- 
ingeniören har sin tjenstgöring, har jag ansett, att någon svårighet icke 
bör möta af denna provisoriska anordning.

I afseende å åtgärden att för ett nedsatt pris tillhandahålla ekono
miska karteverkets kartor åt folkskolorna, vill jag med anledning af hvad 
en talare derom yttrat, nämna, att beslutet gäller icke blott de redan fär
diga kartbladen, utan jemväl dem, som hädanefter komma att utgifvas, 
och i fråga om hvilkas ämnen finnes full frihet att bestämma upplagans 
storlek.

Öfverläggningen
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Öfv erläggningen förklarades vara slutad. I enlighet med de yrkan
den, som blifvit gjorda, framställde Herr Talmannen propositioner dels 
på bifall till Utskottets hemställan och dels på utslag å samma hemställan 
i förening med bifall till Kong! Maj:ts Proposition. För den sednare me
ningen fann Herr Talmannen ja vara öfvervägande; men då votering be
gärdes, uppsattes nu, justerades och anslogs en så lydande voteringspro
position :

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i sjette punkten af 
dess Utlåtande N:o 37,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, för 

så vidt den skiljer sig från Kongl. Maj:ts nådiga Proposition i ämnet, 
bifallit samma Proposition samt alltså till Rikets ekonomiska karteverk 
för år 1870 anvisat ett extra anslag af Sextiotusen R:dr.

Omröstningen utföll med 77 ja och 78 nej; och hade i följd häraf, 
med afslag å Utskottets hemställan, för så vidt den skiljde sig från Kongl. 
Maj:ts nådiga Proposition i ämnet, Kammaren bifallit samma proposition, 
samt alltså till rikets ekonomiska karteverk för år 1870 anvisat ett extra 
anslag af Sextiotusen R:dr.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. 3 e. m., men sammanträdde åter

Den 9 Mars, e. m.

Kl. 6 e. m.

§ 8.

Fortsattes föredragningen af Stats-Utskottets Utlåtande N:o 37, an
gående regleringen af utgifterna under Riks-statens Sjette Hufvudtitel.

Förekom i ordningen Punkten 7.
Samtliga hemställandena i denna punkt biföllos.

Punkten 8.

Härvid yttrade

Herr Key: Då Stats-Utskottet förra året, i sitt Utlåtande N:o 30 
punkten 25, angående Statens jernvägstrafik, endast anmälde att, i fråga 
om anvisande af erforderliga medel till de med denna trafik förenade ut
gifter, Utskottet komme att framdeles, efter pröfning af Kongl. Maj:ts nå
diga framställning i ämnet, afgifva särskildt Utlåtande, och denna anmälan 
af Riksdagen godkändes, och då Riksdagen i år på samma sätt gått till 
väga med förslagsanslagen så väl för Post- som Tullverkens utgiftsstater, så 
kan jag icke finna någon fara vid att äfven nu företaga samma procedur 
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med anslaget lör jernvägstrafiken. Det är visserligen sannt att här är 
fråga endast om ett förslagsanslag, men det förhåller sig i allmänhet så 
att ju mer man anslår i klump, och ju rikligare tillgången på medel är, 
desto större brukar också åtgången blifva, och då enligt Kongl. Maj:ts 
Proposition, som af Stats-Utskottet blifvit tillstyrkt, en förhöjning i detta 
anslag af icke mindre än 157,000 R:dr utöfver anslaget för år 1869 är 
ifrågasatt, finner jag mig för min del förhindrad att biträda Utskottets 
hemställan i denna punkt, åtminstone för det närvarande. Då en återre- 
miss icke gerna kan förlänga riksdagen, och något hinder deremot af 
denna orsak således icke kan möta, och då jag icke fordrar annat än hvad 
som redan beslutats angående post- och tullstaterna, samt då slutligen det 
icke kan vara något tvifvel underkastadt, att den allmänna meningen inom 
Representationen och landet otvetydigt uttalat sig för nödvändigheten af 
en betydligare nedsättning i kostnaderna för jernvägstrafiken, så tillåter 
jag mig föreslå att med Utskottets förslag till jernvägstrafikstatens utgif
ter för nästkommande år måtte få anstå, till dess sagda stat blifvit af 
Utskottet i detalj genomgången och granskad, och att den nu här före
dragna åttonde punkten af Utlåtandet måtte till Utskottet återremitteras; 
och anhåller jag vördsamt det Herr Talmannen behagade härom fram
ställa proposition.

*

Häri instämde Herr Fredricson.

Herr Ake Andersson: Äfven jag får tillkännagifva det jag yrkar 
bifall till reservationen och anhåller om återremiss af ifrågavarande punkt.

Herr Jonas Jonasson från Calmar län förmälde att äfven han in
stämde med Herr Key.

/

Herr Statsrådet Adlercreutz: För min del kan jag, från den
ståndpunkt jag i denna fråga innehar, icke se något hinder böra möta 
den begäran om återremiss af ifrågavarande punkt, som af den förste 
talaren i ämnet blifvit framställd. Jag ber dock att få fästa uppmärk
samheten derå, att det är vida mindre möjligt att med någon grad af 
tillförlitlighet beräkna de blifvande utgifterna vid jernvägstrafiken än vid 
tull- och postverken, hvilka den förste ärade talaren tog till utgångspunkt 
för sin framställning. Till bevis uppå att de kalkyler, som vid ett års 
början skola göras öfver det följande årets omkostnader för Statens jern- 
vägstrafik, af mångfaldiga skäl och anledningar icke kunna annat än 
blifva i hög grad sväfvande och ovissa, ber jag att såsom exempel få 
nämna att, ehuru aflöningsstaten för innevarande år i verkligheten med 
mer än 100,000 R:dr understiger den för sednast samlade Riksdagen fram
lagda, utgifterna ändock på det hela sannolikt blifva större än då beräk
nades, hufvudsakligen till följd af oväntadt stort behof af utbyte utaf 
sleepers och rails. Hvilken vexling i priser de nödiga förbrukningsartik- 
larne jemväl äro underkastade visar sig bland annat derutaf, att, till och 
med sedan kostnadsstaten för innevarande år blifvit af Kongl. Maj:t pröf- 
vad, priset å stenkol så sjunkit, att blott å denna artikel en besparing af 
50,000, kanske till och med 100,000 R:dr synes kunna uppstå. Häraf
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visar sig huru omöjligt det är att kunna beräkna det rätta beloppet af 
detta förslagsanslag. Om nu detsamma sättes för lågt, så uppkommer vid 
årets slut en brist, hvilket alltid är en betänklig sak, och bestämmer man 
åter anslaget någorlunda högt, så är genast misstanken framme det en 
mindre omsorgsfull hushållning med medlen kommer att ega rum. För 
min del vågar jag dock tro någon misshushållning på sådan grund icke 
vara att befara och skulle således icke anse någon betänklighet böra finnas 
att nu redan fastställa förslagsanslaget, sådant det af Utskottet, i enlighet 
med Kongl. Maj:ts Proposition, blifvit tillstyrkt, men såsom jag till en bör
jan hade äran tillkännagifva, har jag å andra sidan ej heller något att 
anmärka emot en återremiss af ifrågavarande punkt.

Herr Key: Jag vill visst icke bestrida de skäl, den nästföregående 
högt ärade talaren anfört för framläggande af Regeringens förslag uti 
förevarande ämne, men jag ber att till Kammarens bedömande få hem
ställa, huruvida några olägenheter förra gången uppstodo deraf att ansla
get icke definitivt bestämdes förrän en detaljerad granskning af jernvägs- 
trafikens utgiftsstat egt rum. Jag åtminstone har icke hört omtalas några 
sådana olägenheter i praktiken, och då icke heller några formela svårigheter 
visade sig i fjol, vet jag icke hvarföre de mera nu än då skola förefinnas, hvar
före jag fortsätter mitt yrkande om återremiss af den nu föredragna punkten.

Herr Jöns Pehrs son: Denna fråga anser jag af flera skäl böra 
återremitteras. Utgiftsstaten för jernvägstrafiken bör nemligen bestämmas 
såsom alldeles fristående från öfriga under denna hufvudtitel hörande 
summor, och om man nu skulle bevilja detta förslagsanslag, så hade man 
redan till en viss grad bundit sina händer vid den kommande gransknin
gen af utgiftsstaten. I fall då en och annan indragning skulle ifrågasättas, 
skulle man säkerligen få det svar, att något sådant icke kunde ske, då 
anslaget redan en gång vore bifallet. Jag för min del yrkar alltså af dessa 
skäl att punkten måtte återremitteras.

Efter sålunda slutad öfverläggning blef punkten, sedan Kammaren 
med nej besvarat propositionen på bifall till Utskottets förslag, till Stats
utskottet återförvisad.

Funkten 9.

Herr Statsrådet Adler creutz: Emot Utskottets hemställan uti den 
nu föredragna punkten finnes icke någon reservation, och jag må, med 
anledning häraf, erkänna att det är med en viss olust jag nu uppträder 
för att påyrka bifall till Kongl. Maj:ts Proposition i ämnet. Jag ber Er 
dock, mine Herrar, lyssna till de skäl, jag härför kommer att andraga, 
och jag hyser den förhoppning att, i fall dessa skäl befinnas giltiga, de af 
Eder skola antagas, oaktadt de icke komma från Stats-Utskottet, och att 
I då icke skolen tveka att i enlighet med dem fatta edert beslut. Till en 
början får jag erinra derom, att jemte ett ordinarie anslag af 63,000 R:dr 
för ändamålet utgår ett extra anslag, hvilket blifvit höjclt vid 1862-63 
årens riksdag till 87,000 R:dr, vid 1865—66 årens riksmöte till 97,000 
ft:dr och år 1868 till 120,000 R:dr. Nu är fråga om en nedsättning i
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detta extra anslag till 100,000 R:dr. Härmed lärer väl icke Utskottets 
mening vara att förklara afvittrings-arbetena i de norra länen icke vidare 
böra såsom hittills med all flit påskyndas, ty uppenbart är väl att dessa 
arbeten äro af behofvet högt påkallade, utan synes grunden till den före
slagna nedsättningen uteslutande ligga i öfvertygelsen derom att sådan 
nedsättning utan skada för arbetenas fortgång kan verkställas.

Då jag nu går att andraga skälen emot Utskottets förslag, kan jag ej 
bereda Kammaren på något synnerligt nöje, helst det egentligen gäller att 
handskas endast med torra siäror.

För att ådagalägga befogenheten af den föreslagna nedsättningen anför 
Utskottet förhållandet inom 4 särskilda län, och jag får härmed följa Utskottet 
i spåren. Beträffande Wester-Norrlands län heter det i Betänkandet: “Angå
ende vidden och beskaffenheten af ännu återstående afvittringsgöromål har 
Styrelsen, uti ofvanberörda skrifvelse, beträffande Wester-Norrlands län bland 
annat anfört, att den ansåge tvänne afvittringslandtmätare böra i detta 
län bibehållas till 1869 års slut, enär göromål för två landtmätare under 
ett års tid funnes i anledning af Lo och Kramfors’ sågverksegares anspråk 
på ersättning för mistning af privilegierad stockfångst å kronoöfverlopps- 
marken inom södra Ångermanland; att styresmannen äfven intill nämnda 
tid kunde sysselsättas, men att deremot den särskilde föredraganden för 
afvittringsärenden icke kunde under år 1869 få en mot hans arfvode på 
långt när svarande sysselsättning i tjensten, hvadan Styrelsen hemställde, 
att föredragandens befattning måtte vid 1868 års slut indragas. Häraf 
synes framgå, att 1870 års utgifter för afvittringen i Wester-Norrland blifva 
helt ringa, om ens några. “ Hvad nu först angår föredraganden för af- 
vittringsärendena inom detta län, så är denna befattning från och med 
1868 års utgång indragen, så att någon utgift lör upprätthållande af 
denna befattning icke är för framtiden afsedd. Kostnaden för år 1870 
är beräknad till 1,500 Rall- för en styresman och 2,000 R:dr till hvardera 
af tvänne afvittringslandtmätare i högre lönegrad, livilket gör tillsammans 
5,500 R:dr, hvarefter skulle af det beräknade anslaget återstå 1,500 Rall’ 
till rese-ersiittningar samt godtgörelse åt gode män och för handtlangning. 
Utskottet antyder att i detta län afvittringsarbetena lida mot sitt slut, 
men på de ställen, der så förut varit förhållandet, har man dock alltid 
funnit, att åtskilliga nödiga efterarbete!! dykit upp, och så blifver sannolikt 
förhållandet äfven här. I Konungens Befallningshafvandes anmälan ligger 
ock eu antydan, att sedan Lo och Kramfors’ sågverksegare, för mistning af 
privilegierad stockfångst å kronoöfverloppsmarken inom södra Ångerman
land, fått sitt anspråk på ersättning bestämd, så återstå åtskilliga arbeten 
å den öfverblifvande skogsmarken. Således är högst sannolikt att arbete 
år 1870 återstår för tvä landtmätare, men äfven om ej sä vore, så må 
härvid bemärkas att hittills den regeln blifvit följd, att afvittringslandt
mätare icke återgå att blifva skifteslandtmätare, emedan man antagit, och 
som det synes med rätta, att de under sina afvittringsarbeten blifva främ
mande för de göromål som tillhöra de sednare, utan hafva förstnämnde 
tjensteman i stället plägat transporteras till tjenstgöring i andra lan, hvar
est tillgång på arbete funnits och der kostnaderna alltså ökats i samma 
mån som de minskats å annat ställe. Så skulle äfven förhållandet böra 
bäfva med de tvänne inom detta län anställde afvittringslandtmätare om
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icke med dem särskilda omständigheter inträffa, som tilläfventyrs omöjlig
göra en sådan förflyttning. Den ene af dem är nemligen född år 1804 
och således berättigad till pension, så framt ej hans för sådan ålder ovan
liga helsa lägger hinder i vägen för erhållande af nödigt läkarebetyg. Den 
andre är född 1810, hlef anställd vid afvittringsverket redan år 1839 och 
är nu så sjuklig af dessa ansträngande sysselsättningar, att han lärer vara 
nära oförmögen till vidare arbete. Då sålunda dessa landtmätare, om de 
ej till annat län transporteras, icke lära kunna lemnas utan allt under
stöd, synes, med afseende jemväl å det förut anförda, uppenbart att ej 
hela det för Wester-Norrlands län afsedda beloppet 7,000 R:dr, kan indra
gas, ehuru jag annars vill medgifva, att för detta län en mindre indrag
ning möjligtvis med något skäl kan ifrågasättas.

Hvad dernäst angår Westerbottens län, så förekommer derom i Ut
låtandet: “Hvad beträffar kostnaderna för afvittringsverket i Westerbotten 
har, enligt en från Statskontoret meddelad uppgift, desamma för år 1867 
uppgått till 54,969 lkdr SO öre. Jemlikt den från länet till Statskontoret 
ingifna utredning öfver landtränteriets förskotter har under år 1868 till 
ifrågavarande ändamål utbetalts 52,931 R:dr 75 öre. Vid sådant förhål
lande torde 1870 års anslag för detta län höra bestämmas till ett betyd
ligt lägre belopp än det i innevarande års stat upptagna.“ För detta län 
har utgiften för ifrågavarande arbeten under år 1870 blifvit beräknad till
68,000 R:dr, och jag tror att denna summa ingalunda är för högt till
tagen. Jag ber att få anmärka, att uppgiften från Statskontoret att under 
år 1868 till ifrågavarande ändamål inom detta län utbetalts 52,931 R:dr 
75 öre icke kan i detta afseende läggas till grund, enär någon afslutad 
räkning å kostnaderna ännu icke inkommit till nämnda embetsverk. Enligt 
från Konungens Befallningshafvande meddelad upplysning hafva under sist
nämnda år blifvit för ifrågavarande ändamål använda 59,539 R:dr. Härtill 
kommer att, på den grund jag nyss ofvan hade äran angifva, till detta län 
blifvit transporterade Denne afvittringslandtmätare i högre lönegrad med 
en aflöning hvardera af 2,000 R:dr i lön och 400 R:dr i flitpenningar, 
hvilket tillsammans förökar utgiften med 7,200 R:dr för året. Af förökade 
arbeten uppstå jemväl naturligtvis förökade kostnader. Utaf Konungens 
Befallningshafvande hafva åtskilliga utslag i afvittringsärenden blifvit med
delade, i följd hvaraf stora utstakningar skola ske, som i och för sig sä
kerligen komma att öka kostnaden för handläggning med minst 5,000 R:dr. 
Af dessa anledningar är jag förvissad, att för år 1870 erfordras minst
68,000 R:dr, så vida man vill bereda nödig fortgång åt arbetet.

Jag ber att nu få öfvergå till förhållandet inom provinsen Jernband, 
derom Utlåtandet innehåller: “För provinsen Jemtland finnes uti 1869 års 
stat ej upptaget något arfvode för styresman eller föredragande af afvit
tringsärenden, antagligen af den anledning att arbetena derstädes nalkas 
sitt slut. Sålunda torde en nedsättning i anslaget äfven för detta län kunna 
ega rum.“ Härmed förhåller sig rätteligen sålunda, att inom detta län 
icke på flera år funnits någon styresman och aldrig någon särskild! för
ordnad föredragande af afvittringsärenden, så att den slutsatsen, att sak
naden af för dessä befattningar föreslagna arfvoden skulle antyda, att af- 
vittringsarbetena derstädes nalkades sitt slut, samt att sålunda en nedsätt
ning i anslaget äfven för detta län kunde åstadkommas, saknar all grund.
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Verkliga förhållandet är att der återstå ganska betydliga arbeten uti ut- 
stakningar af gränsskilnader synnerligen emot Lapparnes områden, och då 
en afvittrings- samt två skifteslandtmätare härmed hafva full och ständig 
sysselsättning, är den för dessa vigtiga arbeten beräknade kostnaden af 
7,100 R:dr ingalunda för högt upptagen.

Slutligen återstår Gefleborgs län, derom Utskottet yttrar sig sålunda: 
“1 Gefleborgs län äro afvittringsgöromålen helt och hållet afslutade, och 
utgår det i staten för detta län upptagna belopp, 900 R:dr, såsom arfvode 
tills vidare till en ännu icke pensionsberättigad före detta afvittringslandt- 
mätare, som redan 1832 fick anställning vid afvittringsverket i länet. “ 
Detta förhållande har egt rum i flera år utan att någon förändring deruti 
egt rum. Den i Utlåtandet omnämnde före detta afvittringslandtmätaren 
är till följd af sina ansträngningar i Statens tjenst så svårt sjuklig, att 
hans arbetskraft är fullkomligt bruten, men ehuru han redan år 1832 fick 
anställning vid afvittringsverket, är han dock icke berättigad till erhållande 
af pension på allmänna indragningsstaten förr än år 1871.

Jag är verkligen ledsen, att dessa upplysningar icke före frågans be
handling blifvit Stats-Utskottet delgifna, då jag vågar tro att utgången 
inom Stats-Utskottet blifvit helt annorlunda än den nu blifvit; men jag 
hyser dock den förhoppning, att de skäl, jag nu haft äran andraga, skola 
af Kammaren befinnas vara af den beskaffenhet, att de kunna medgifva 
Kammarens ledamöter att samtycka dertill, att nuvarande anslaget af
120,000 Rall' äfven må för år 1870 orubbadt qvarstå.

Herr O eklind: Jag har föga att tillägga till hvad den näst före
gående högt ärade talaren behagat upplysa, men jag anhåller ändock att 
få fästa uppmärksamheten på ytterligare några små omständigheter, som 
äfven i sin mån torde böra föranleda bifall till Kongl. Maj:ts förslag i 
ämnet. Herr Civilministern har redan behagat nämna, att afvittringslandt- 
mätarne, sedan göromålen inom ett län blifvit fullbordade, derefter för
flyttas till andra län; detta förorsakar naturligtvis större kostnader i de 
län dit dessa öfverflyttas, då personalen der blir större; kostnaderna för 
handtlangare vid graderingar och mätningar stiga naturligtvis äfven i sam
ma proportion, och då rågångsuppmätningarne inom det län jag tillhör 
endast blifvit afslutade för tre socknar, men långt flera återstå, och man 
kan antaga att minst fem gånger så stor personal, som nu derstädes an
vändes, behöfves för utförande af afvittringsverket, så anser jag för min 
del största skäl vara för handen att bifalla Kongl. Maj:ts förslag i ämnet.

Herr Nils Larson: Man kan verkligen icke så mycket undra på,
att Stats-Utskottet sökt göra nedsättning i detta anslag, då det lefvat i 
den tro att skäl kunde finnas för en dylik nedsättning, och att Utskottet 
således för sin hemställan kunde få några motiv, som syntes nöjaktiga. 
Men nu har emellertid Herr Statsrådet och Chefen för Civildepartementet 
visat att dessa skäl icke äro hållbara, och jag tillåter mig att vitsorda 
hans uppgifter såsom fullt riktiga, i hvad jag härom haft tillfälle att in
hemta. Jag vill nu endast nämna något ytterligare om förhållandet i 
Jemtland, som jag närmast känner. Herr Statsrådet sade, att derstädes 
återstodo ännu åtskilliga rågångsutstakningar mellan Kronan och de
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Lapparne anslagna markerna, men härtill kan äfven läggas att flera sådana 
äfven återstå mellan Kronan och enskilde jordegare, och fall hafva visat 
sig, att bristen på dylika rågångar förorsakat stor oreda och betydliga 
olägenheter, på så sätt att desse sednare gjort inkräktningar på Kronans 
marker, och när de härför blifvit tilltalade, försvarat sig dermed att de 
ej vetat annat, än att denna mark då varit deras egendom. Man kan nu 
icke veta huru härmed kan sig förhålla och huruvida dessa deras upp
gifter varit grundade på sakens riktighet eller icke, men så länge dylika 
gränslinier saknas, torde sådana fall icke komma att uteblifva utan tvärtom 
rätt ofta återkomma. Härmed må nu emellertid vara hurusomhelst, så 
torde dock hvar och en kunna finna, att det för Kronan bör blifva gan
ska nyttigt att så fort som möjligt få rålinierna till dessa marker utsta
kade och upphuggna. Om nu nedsättning i anslaget beslutes af Riksdagen, 
så kommer detta önskvärda mål att, om icke alldeles tillintetgöras, dock 
att i väsendtlig mån försenas. Jag tager vidare mig friheten erinra att, 
hvad Norrbottens och Westerbottens län angår, Riksdagen redan 1867 in
gått till Kongl. Maj:t med begäran derom att på Statens bekostnad en 
provisionel gränslinie måtte uppdragas mellan å ena sidan de delar af 
lappmarkerna i nämnda län, som äro tjenliga för ny byggesanläggningar och 
odling, samt å andra sidan de trakter hvilka fortfarande böra vara åt de 
nomadiserande Lapparne förbehållna. Kongl. Maj:t har ock till följd af 
denna framställning beslutat, att detta uppdrag skall inom hvartdera länet 
utföras af en landtmätare och en agronom på bekostnad af anslaget för 
skiften och afvittringar i de norra länen. Det är klart att härtill också 
behöfvas penningar, och om således de af Stats-Utskottet nödiga ansedda 
nedsättningar uti detta anslag skulle af Riksdagen godkännas, så är det 
icke möjligt annat, än att dessa sistnämnda af mig nu omnämnda arheten, 
som af Riksdagen sjelf nyligen blifvit hos Regeringen anmälda till utfö
rande, jemväl skulle komma att, åtminstone för den närmaste framtiden, 
undanskjutas. I betraktande häraf, samt af allt hvad Herr Statsrådet 
och Chefen för Civildepartementet i ämnet anfört, föranlåtes jag att yrka 
bifall till den i Kongl. Maj:ts nådiga Proposition härom gjorda framställ
ningen, och tror att detta skulle vara till största gagn och nytta för såväl 
Staten i dess helhet som för de ifrågavarande orterna.

Herr Hseggström: I likhet med den högt ärade talaren beklagar 
jag rätt mycket, att de upplysningar han här meddelat icke voro kända 
af Stats-Utskottet, då ärendet der afgjordes, då jag icke betviflar att re
sultatet af Utskottets hemställan blifvit säkerligen helt annorlunda, än det 
som nu föreligger i den nu föredragna punkten. Det kunde visserligen 
vara nog med att instämma uti hvad Herr Civilministern och Herr Nils 
Larson här hafva anfört, men då mången kanske finnes, som ej tänkt på 
de stora fördelar afvittringsverket uträttat uti de nordligare provinserna, 
och kanske litet eller intet känner till huru härmed sig förhåller, så til
låter jag mig att nu derom yttra några få ord. Innan afvittringen kom
mit till stånd, kan skattläggningen af nybyggena icke vara annat än gan
ska ofullständig och bristfällig, ja, till en stor del alldeles försummad. Nu 
är förhållandet helt annorlunda, ty under de sednast förflutna 10 åren, 
eller från 1858, hafva afvittrats 97 hela mantal, från hvilka skatt ingått
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till Staten, och hafva dessa erlagt i grundränta det rätt betydliga beloppet 
af 4,943 R:dr och i kronotionde 475 kubikfot spanmål. Om nu afvittrin- 
gen genom indragning eller minskning i anslaget blir försenad, så kommer 
naturligtvis Kronan att förlora för henne rätt goda och behöfliga inkom
ster, hvaremot dessa skulle stiga, i samma mån afvittringsverket finge 
orubbadt fortgå och hemmanens antal derigenom ökades. På de skäl 
hvilka förut blifvit framlagda, tillika med det jag nu haft äran anföra, 
yrkar jag bifall till Kongl. Maj:ts nådiga Proposition i ämnet.

Herr Lundström: På de högst sakrika skäl och grunder, Herr 
Civilministern anfört till stöd för Kongl. Maj:ts hemställan i ämnet, kan 
jag ej annat än lifligt yrka bifall till den nådiga Propositionens innehåll; 
då härtill kommer, att alla nu så lätt uppkommande tvister mellan Kronan 
och enskilde jordegare och om rätt till afvittrade jordrymder svårligen 
komma att upphöra och icke kunna förekommas förr än afvittringen blif
vit fullbordad, så vill jag på alla dessa skäl yrka bifall till den Kongl. 
Propositionen.

Herr Olof Nilsson: Det är en obestridlig sanning, att å kustlan
det i Wester- och Norrbottens län ännu ganska mycket återstår att göra 
med afvittringen, men ännu mera återstår att i detta fall uträtta uti de 
till samma län hörande lappmarkerna, och efter hvad man försport lärer 
man snart hafva att förvänta en af Kongl. Maj:t utfärdad afvittrings- 
stadga för dessa lappmarker. Härigenom skulle afvittringsgöromålen der
städes icke obetydligt komma att förökas, hvilket ock är alldeles nödvän
digt, dels för att skilja den enskildes rätt från det allmännas, dels ock 
för att derigenom kunna åstadkomma större besparing och hushållning 
med skogarne, än allt hittills varit iakttagna. Jag bifaller alltså Kongl. 
Maj:ts Proposition och yrkar afslag å Utskottets hemställan i förevarande 
punkt.

Herr Carl Anders Larsson: Då ingen talat för Utskottets för
slag, vill jag upplysa att i afdelningen handlades ärendet icke efter god
tycke eller på måfå, utan man hemtade upplysningar utur General-landt- 
mäteristyrelsens berättelse om afvittringarne, och deraf befanns:

att Stora Kopparbergs län ännu vore i behof af det vanliga anslaget;
att afvittringarne i Jemtland voro så nära slut, att förlidet år blott af- 

fattats 3,000 qv.-ref, afvittrats 7/,fi mantal och 4 nybyggen som kostat en 
summa af 7,500 R:dr.
deraf: lön och respenningar till afvittringslandtmätare 2,200: —
skifteslandtmätare.........................................................  2,400: —
gode män och handtlangare.......................................  2,500: —
förste landtmätaren inspekt.......................................... 400: — 7 500-

att afvittringen i Wester-Norrland kan afslutas innevarande 
år, hvadan anslaget dit bör kunna indragas; dessa utgifter ut
gifter utgjorde enligt berättelsen:
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arfvode åt föredragande............................................... 1,000: —
„ åt styresman.................................................. 1,500: —
„ åt 2 landtmätare............................................ 4,000: —

respenningar åt styresmannen.................................... 500: —
„ åt 2 landtmätare.................................... 400: —

gode män och handtlangare....................................... 500: —
skrifmaterialier............................................................... 100: — 8 Q00: —
Westerbottens län har för år 1869 anslag................................. 68,000: —
1868 har utgått endast..................................................................  53,000: —

Skilnad 15,000: —
På afdelningen trodde man sig kunna indraga

för Jemtland............................................. 7,100: —
Wester-Norrland................................. 7,000: —
Westerbotten.......................................  15,000: — 29,100: __

Men nedsättningen bestämdes blott till 20,000 R:dr, på det man skulle 
hafva något att tillgå, i fall mindre summor till de tvänne länen skulle be- 
höfvas.

Man inhemtade vidare, att anslaget för 1868 bifölls till 120,000 R:dr, 
ehuru det förut utgått 1865—1866 och 1867 med blott 97,000 R:dr och 
derförinnan ännu mindre; och att det var blott under året för den stora 
nöden i Norrland, som det höjdes till sitt nuvarande höga belopp. Att 
döma af Landtmäteristyrelsens berättelse skulle man verkligen hafva kunnat, 
såsom jag redan förut nämnt, göra ännu större indragningar, men man 
ville ej besluta sig dertill af konsideration mot Norrländningarne, men 
man trodde sig dock med godt samvete kunna gå så långt som man nu 
gått. .Tåg yrkar alltså bifall till Utskottets förslag.

Herr Nils Larson: I anledning af den sednaste talarens uppträ
dande och hans tal om konsiderationen mot Norrländningarne, vill jag 
endast nämna, det jag yttrat mig icke i egenskap af Norrländning eller 
derför att saken rörde den del af landet jag tillhör, utan jag har talat 
ur synpunkten af det allmännas fördel och bästa.

Herr Statsrådet Ad ler er eu tz: Jag har visserligen icke velat lägga
Stats-Utskottet till last, att nedsättning i anslaget blifvit föreslagen, men 
jag anser att för ifrågavarande nyttiga arbetens oafbrutna fortgång den 
föreslagna summan är otillräcklig, hvarföre jag ock framlagt mina skäl 
för bibehållande af det för innevarande år beviljade anslaget. Jag fruk
tar, att en ärad talare här i mitt grannskap begått något misstag, då han 
nämnde något om en styresman vid afvittringen inom Jemtlands län, ty 
någon sådan finnes för närvarande derstädes icke anställd, enligt hvad 
jag nyss tog mig friheten upplysa, utan bedrifvas arbetena der endast af 
tvänne skiftes- och en afvittringslandtmätare. Hvad beträffar samma ta
lares uppgift, att detta anslag åren 1867 och 1868 utgått med 97,000 
R:dr, och först sistnämnda år blifvit för år 1869 höjdt till 120,000 R:dr, 
så är nog detta riktigt, men ungefärligen samma beräkning låg till grund
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för de olika summorna, ehuru för de första åren förefunnos behållningar, 
som medgåfvo nedsättning i anslaget.

Herr fiffiggstrom: Det förvånar mig, att den värde representan
ten från Östergötland nu svänger sig med helt andra siffror, än dem han 
i Utskottet använde, och som finnas i Stats-Utskottets nu föreliggande 
Utlåtande. Han talar t. ex. om 8,000 R:dr för Wester-Norriands län, 
då för detta län aldrig varit ifrågasatt mer än 7,000 R:dr o. s. v. 
Förmodligen har den ärade talaren väntat sig mycken tacksamhet af 
Norrländningarne för Utskottets “konsiderationer “ mot dem, och att af 
denna anledning anslaget icke blifvit alltför mycket nedprutadt, men mig 
förvånar detta talet så mycket mer, som jag hade föreställt mig att Stats
utskottet alltid handlade utan alla konsiderationer, med afseende strängt 
fästadt på tillgångar och behof, således fullt konsiderationslöst. Jag yrkar 
fortfarande bifall till Kongl. Maj:ts Proposition.

Herr Ola Jönsson: Jag har ej vetat förut, icke heller hade jag 
trott att konsiderationer skulle göra sig gällande inom Stats-Utskottet, 
men sedan nu eu af Utskottets egna ledamöter offentligt förklarat förhål
landet vara sådant, så lärer man väl hädanefter icke ega rätt att draga den 
saken i tvifvelsmål. Jag för min del vill ej göra konsiderationer för någon, 
men ehuru jag således icke har något annat intresse uti förevarande 
ämne att bevaka än det allmännas, så anser jag det icke vara rätt eller 
ens välbetänkt att bifalla Utskottets föreliggande hemställan, ty det är af 
vigt att dessa arbeten så fort som möjligt fullbordas, och hvem som vin
ner på uppskof dermed, icke är det åtminstone Staten. Herr Civilmini
stern har framlagt så fullkomligt klara och tydliga skäl för den åsigten, 
att anslaget till hela sitt nuvarande belopp är behöflig!, och om icke ar
betena förr blifvit verkställda, eller om förrättningsmännen icke hafva fullt 
upp med arbete, så är detta icke Regeringens fel, utan orsaken ligger i 
anslagets otillräcklighet. Då således alldeles inga skäl tala för nedsätt
ning i anslaget, vill jag för min del påyrka antagandet af Kongl. Maj:ts 
Proposition i ämnet.

Herr Falkman: Jag har här rundt omkring mig hört hviskas, 
att detta anslag gällde endast Norrland, förmodligen för att dermed 
gifva en antydan att det ej vore skäl att så synnerligen intressera sig 
derför, men ehuru jag icke är från den trakten, utan tvärtom från 
den aldra sydligaste delen af riket, så anser jag ändock att beviljandet af 
ifrågavarande anslag till sitt nuvarande fulla belopp skulle vara nyttigt 
för landet i sin helhet. Om tydliga och klara skäl få gälla för bevil
jande af anslag, och för mig gälla de alltid, så böra väl de skäl och myc
ket vigtiga omständigheter Herr Civilministern anfört för bibehållande 
af ifrågavarande anslag till det vid sista riksdag beviljade beloppet, vinna 
afseende framför alla andra här anförda, deraf de flesta äro allt för un
derhaltiga för att vinna afseende. Utskottet säger således på ett ställe, 
att befattningarne af styresman och föredragande af afvittringsärendena 
uti ett län redan äro indragna, och tager sig deraf anledning tro att 
dessa arbeten derstädes nalkas sitt slut och att derföre äfven nedsättning
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i anslaget för detta län bör kunna ega rum. Nu är emellertid af Herr 
Statsrådet upplyst, att icke heller under föregående statsregleringsperiod 
någon styresman eller föredragande funnits för de nämnda ärendena inom 
berörda län. Häraf torde man kunna finna huru stor grad af giltighet 
Utskottets skäl möjligen böra tillmätas, helst de synas vara af ungeiär 
samma halt allesammans. Jag för min del anser det vara af högsta vigt, 
att dessa arbeten med all kraft fortsättas och utföras, samt att de så, 
snart som möjligt kunna afslutas; och af denna anledning får jag för 
min ringa del på det lifligaste förorda och påyrka, att det af Kongl. 
Maj:t i dess Proposition framlagda förslaget må af Kammaren antagas och 
godkännas.

Herr Carl Anders Larsson: Jag vill endast upplysa vännen
Hseggström om, att de siffror, jag nyss uppgaf, icke voro uppgjorda 
på fri hand af mig, utan hemtade ur Landtmäteristyrelsens berättelse om 
afvittringsarbetena, uti hvilken kostnaderna för afvittringen uti Wester- 
Norrlands län befinnas upptagna till det belopp af 8,000 R:dr, som af 
mig meddelades, nemligen till

arfvode åt föredraganden........................... 1,000: —
„ åt styresmannen.............................. 1,500: —
„ åt 2 landtmätare...........................  4,000: —

respenningar åt styresmannen..................... 500: —
„ åt 2 landtmätare........................ 400: —

gode män och handtlangare........................ 500: —
samt skrifmaterialier...................................... 100: —

Summa R:dr 8,000: —
För öfrigt tror jag icke, att det är värdt så mycket orda om de der 

konsiderationerna för Norrländningarne; ty hvad Norrländningarne i an- 
slagsväg fått, det hafva de med god smak tagit emot. Jag kan dessutom 
nämna, att Riksdagen aldrig höjt det nu förevarande extra ordinarie an
slaget till 120,000 R:dr, om icke Norrländningarne, då frågan derom 
skulle afgöras, jemrat sig öfver, att nöden stod för dörren i Norrland, och 
att hvarje anslag de kunde erhålla skulle vara i dubbelt mått välkom
met såsom behöfiigt dels för afvittringslandtmätarne, dels för att skaffa 
en mängd folk i orten arbetsförtjenst. Man hade väl således minst af 
allt väntat, att Stats-Utskottet för sitt åtgörande i omnämnda fall skulle 
få uppbära förebråelser från det håll dit medlen blifvit anvisade.

Jag yrkar fortfarande bifall till Stats-Utskottets hemställan i denna 
punkt.

Herr Per Nilsson från Malmöhus län: Man har alltjemt hört rö
ster höja sig till Stats-Utskottet, att det skulle föreslå besparingar på alla 
håll, der det möjligen kunde komma i fråga, men det ser verkligen nu 
ut, som om Utskottet icke skulle just få uppbära någon tack derför, då 
Kammaren såsom i dag söker öka hvad Utskottet sökt nedpruta.

Vi hafva sannerligen fyrfaldiga gånger varit med om att inskränka 
anslag långt vigtigare och nödvändigare än detta; och jag tror icke, att 
fäderneslandet sväfvar i någon fara, om vi nu nedsätta detsamma, på sätt 
Utskottet yrkat, med 20,000 R:dr. Detta belopp kan ej betyda så myc
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ket på ett så stort anslag som 120,000 R:dr, helst då nedsättningen göres 
endast för ett år. Jag yrkar således bifall till Utskottets hemställan i 
denna punkt.

Herr Statsrådet Adlercreutz: Jag ber om förlåtelse, att jag ännu 
en gång begärt ordet; men jag kan icke underlåta erinra, att det omöj
ligen kan vara riktigt att, såsom den siste talaren tycktes antyda, Riks
dagen nu skulle för ett år nedsätta ifrågavarande anslag, för att ett annat 
år åter böja detsamma till dess nuvarande belopp. Detta skulle nemligen 
medföra en alltför stor rubbning uti de med anslaget afsedda arbetena; 
ty antingen skulle afvittringslandtmätare afskedas för att åter antagas 
eller också ligga overksamme, för att bespara handtlangningskostnader och 
ersättning till gode män. Ett sådant beslut tyckes mig i intet hänseende 
vara välbetänkt, hvarföre, och på det att Kammaren må handla konseqvent, 
jag hoppas att anslaget varder beviljadt till det belopp, som af Kongl. 
Maj:t blifvit äskadt.

Herr Wedberg: Jag föreställer mig, att en stor del af denna Kam
mares ledamöter äro tveksamma, hurudant deras omdöme i denna fråga 
bör blifva. Stats-Utskottet har utan reservation nedsatt det extraordinarie 
anslaget; Herr Chefen för Civil-departementet har yrkat dess fulla utgå
ende. För min del får jag derföre hemställa till Kammaren, huruvida 
icke det vore lämpligt att återremittera denna punkt af Betänkandet till 
Stats-Utskottet, för att Utskottet måtte kunna taga densamma i förnyadt 
öfvervägande med ledning af de upplysningar, som Herr Statsrådet här 
meddelat.

Öfverläggningen var slutad. Enligt de yrkanden, som derunder blif
vit gjorda, framställde Herr Talmannen propositioner dels på bifall till 
Utskottets hemställan, dels på afslag derå och antagande af Kongl. Maj:ts 
nådiga Proposition i ämnet, och dels slutligen på återförvisning af Utskot
tets hemställan. Af dessa propositioner fann Herr Talmannen den första 
med öfvervägande ja besvarad. Votering begärdes och försiggick enligt 
följande behörigen justerade voteringsproposition:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i nionde punkten af 
dess Utlåtande N:o 37,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, i 

hvad den skiljer sig från Kongl. Maj:ts Proposition i ämnet, bifallit samma 
Proposition.

Vid röstsedlarnes uppräknande funnos 89 ja mot 66 nej, hvadan be
slutet blifvit fattadt i öfverensstämmelse med Utskottets förslag.

Punkterna 10 och 11.
Biföllos.
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Punkten 12.

Herr Johannes Andersson: Jag kan icke annat än beklaga, att 
Stats-Utskottet icke ansett sig kunna tillstyrka anslag för det nyttiga än
damål, jag med min motion afsett, nemligen belöningars utdelande för 
skogs plantering och vård, ty jag tror att det belopp på 20,000 R:dr, jag 
af statsmedel begärt, knappast skulle kunna till något mera lämpligt och 
gagneligt ändamål användas. Utskottet har flera gånger förutgå det gällt 
betydligt större summor, visserligen icke visat en så stor sparsamhet som 
i förevarande fall; då det gått på hundra tusentals riksdaler har Utskot
tet nog haft godt om pengar, och det till och med till ändamål, hvilka 
kunnat vara i mindre mån det allmänna till gagn och fromma.

Vidare anfördes icke och äfven denna punkt bifölls.

Punkten 13.

Herr Sandstedt: Äfven jag måste beklaga, att min förevarande 
motion icke Kunnat af Stats-Utskottet bifallas, men då jag tydligen inser, 
att jag här ingenting skulle kunna vinna med en hemställan om afslag å 
Utskottets Betänkande och bifall till motionen, vill jag derifrån afstå och 
låta vid det afstyrkande Betänkandet bero.

Efter detta yttrande blef, då ej vidare anfördes, punkten bikillen.

Punkten 14.
o

Herr Astrand: Ladugårdsskötsel är utan tvifvel en af de Norr
ländska länens förnämsta inkomstkällor, och inom densamma intager får
afvel ett icke obetydligt rum. Gå vi nemligen till de statistiska uppgif
terna angående antalet får inom de olika länen i riket, så befinnes Vester- 
bottens lan, der icke mindre än 60,000 får finnas, vara det tionde i ord
ningen i stigande. Jag har under mina resor i Norrland förlidet år varit 
i tillfälle att se, huru litet man der i allmänhet vinnlägger sig om afkast
ning^ af denna afvel; och jag tror, att det derföre vore väl använda 
penningar, om man ginge motionären till mötes och beviljade den obetyd
liga summa, som han begärt till fårafvelns upphjelpande. De fårracer, som 
finnas deruppe, äro nemligen af särdeles underhaltig beskaffenhet samt 
lemna ringa afkastning i både ull och kött. För min del skulle jag anse 
cotswoldracen särdeles lämplig för dessa Norrländska län; den gifver mycken 
ull, uthärdar klimatet, behöfver icke alltid skydd för regn, är mycket 
köttig och äter nästan hvad som helst. Blefve denna race der införd, 
tror jag det skulle lända till fromma, icke blott för provinsen, utan äfven 
för hela riket.

Stats-Utskottet har anmärkt, att omtanken i förevarande hänseende 
egentligen skulle tillhöra hushållnings-sällskapet i orten, men icke yttrat 
ett enda ord i sjelfva frågan. Jag skulle icke haft något att deremot in
vända, ifall detta Utskottets skäl för afslag å motionen innefattat en prin
cipfråga; men då Utskottet för icke mer än tvänne år sedan förordade
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ett anslag för enahanda ändamål och till samma belopp till Jemtlands län, 
är ju i detta fall isen redan bruten, och derföre torde Utskottets afstyr
kande hemställan få anses mindre val motiverad. Hvad hushållnings
sällskapen i de Norrländska länen beträffar, är det icke obekant att, med 
de ringa medel som stå till deras förfogande, det är dem omöjligt att åstad
komma det ändamål, som afses med den nu ifrågavarande motionen, 
till hvilken jag derföre, med afslag å Utskottets hemställan, tillstyrker 
bifall.

Herr Johan Olsson: Det kan visserligen hända, att man inom
Westerbottens län behöfver understöd till fårafvelns upphjelpande; men att 
statskassan derför skall betungas, derpå vill jag icke ingå. Ehuru den 
summa, som här begäres, visserligen icke är stor, skulle dock genom dess 
beviljande ett vådligt prejudikat för framtiden vara af Riksdagen gifvet; ty 
snart nog skulle då det ena länet efter det andra framkomma med an
hållan om statsanslag till förädling af än den ena djurracen, än af en 
annan, så att det blefve ett rop efter anslag på anslag i oändlighet. Men 
till något sådant ha vi icke råd. Mig synes derför Westerbottens län böra 
göra, som andra län gjort, nemligen vända sig till hushållnings-sällskapet; 
ty detta åligger det väl att draga försorg om dylika behof; åtminstone är 
det så inom det län, der jag är boende.

Dessutom finnes ju alltid tillgång att anlita den enskilda verksamheten 
i dylika ändamål; och om detta ej skulle löna sig, har man ju vägen öppen 
till landstinget, hvilket äfven har att befatta sig med sådana hushålls- 
frågor.

Jag yrkar således, på de skäl jag framställt, afslag å den i ämnet 
väckta motion och bifall till Stats-Utskottets hemställan.

Herr Olof Nilsson från Westerbottens län: Den siste talaren
tycktes antyda, att man i förevarande hänseende borde vända sig till 
hushållnings-sällskapet eller landstinget i Westerbottens län; men jag kan 
upplysa, att, efter de svåra missväxtår som öfvergått länet, båda dessa 
myndigheters tillgångar så medtagits, att de omöjligen kunna åstadkomma 
några medel för det ifrågasatta ändamålet. Jag måste derföre beklaga, 
att motionen icke kunnat vinna Stats-Utskottets bifall. Westerbottens 
län är mycket fattigt, och man måste i denna fråga taga i betraktande, 
att detsamma icke kan slå sig på någon spanmålsproduktion, utan är 
ladugård sskötseln, och isynnerhet fårafvel^ länets naturligaste och mest 
betydande inkomstkälla. Då det är klart, att, genom en inplantering der 
af ädlare fårracer, de förut befintliga skulle kunna höjas och fårafvelns 
afkastning sålunda ansenligt stiga, till stort gagn för det fattiga länet, så 
torde allt skäl vara för handen, att Kammaren lemnade sitt bifall till det lilla 
anslag, som här är begärdt; och får jag-för den skull yrka afslag å Utskottets 
Betänkande i denna punkt och bifall till Herr Almquists motion.

Herr Per Nilsson från Malmöhus län: Då jag tror, att man tryggt 
kan lemna åt den enskilda verksamheten att åstadkomma medel till anslag, 
sådana som det ifrågavarande, yrkar jag bifall till Stats-Utskottets hem
ställan i denna punkt.
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Herr 0eklind: Stats-Utskottet har såsom skäl för afslag å Herr

mquists motion anfört att Utskottet anser frågor af sådan beskaffenhet 
som den nu ifrågavarande ligga inom området för hushållnings-sällskapens 
verksamhet. Jag föreställer mig dock, att ett misstag här eger rum och 
att Utskottet after, icke husiiållmngssällskapen utan landstingen, tv dessa 
sednare hafva åtminstone uttaxeringsrätt, hvilken deremot icke hushållnings
sällskapen ega. Hushållningssällskapens inkomster inskränka sig" nem- 
iigen till hvad de kunna erhålla genom frivilliga bidrag, för att icke räkna 
den obetydliga andel de få af bränvinsförsäljningsafgiften. 
o Tac' Rester botten angår, har dess hushållningssällskap under sednare 
åi en i förhållande till små tillgångar gjort större uppoffringar än de flesta 
andra ^exempelvis må namnas, att utgifterna för sistförfluten år uppgå till 
naia 0,°°° R;dr Vidkommande åter landstinget får jag äran meddela, 
att äfven dess utgiftsstat. för närvarande är så stor, att det synes mig 
omöjligt att an vidare föröka densamma den belöper sig nemligen till 
öfver elfva tusen riksdaler.

. faS vågar derföre hemställa till Kammarens ärade ledamöter, huruvida 
de icke skulle vilja, med afslag å Utskottets hemställan, bifalla den ifråga
varande motionen och sålunda anvisa 2,000 R:dr för det högst gagneliga 
ändamål, som med densamma afses. 6 8 5

.... Herr Hörnfeldt: Det saknas visserligen icke exempel, att Riksdagen
lån b®vlTJat ifnS?g f?r f^afvelns upphjelpande, ty dylika anslag hafva ut- 
gått till Jemtlands och Gotlands län. Men man var dock inom Stats-Ut
skottet ense derom, att det tillhörde landstingen eller hushållningssäll
skapen inom hvarje lan att till ifrågavarande ändamål lemna vederbörligt 
understöd. Skulle man emellertid få antaga, att hvarken den ena eller 
andra af dessa _ myndigheter eger vilja eller förmåga att i detta fall gå 

.. 1iar'c a.’ H°r inom Westerbottens län, i fall fårafvel der nöd
vändigt behofver forbattras, nog många patriotiska män skola finnas, för 
y\ ii ei1.. ^ 9 e summa som 2,000 K:clr skall kunna sammanskrapas. 
Detta ar ock anledningen hvarför jag ansett mig böra biträda Utskottets 
hemställan i denna punkt.

Herr Uhr: Vill man stiga upp så här den ene efter den andre och
begära^ ordet sa, kan det. hända att diskussionen blir lika dyr som det an-

päjVY R:dr har ar 1 fräga- Jag tycker att Utskottet har gifvit så 
göda skal tor sig, att man med godt samvete kan utan vidare tal bifalla 
dess hemställan.

c Herr H aeggs t rom: Jag har med glädje förnummit, att understöd
åt Kammaren beviljats för befrämjande i allmänhet af jordbruk och landt- 
mannanaringar, hvilket understöd blifvit i mindre poster fördeladt. Nu 
törne det väl icke vara meningen, om nemligen rättvisa och billighet skola 
iakttagas, att _ af dessa mindre poster endast vissa delar af landet skulle 

ömma i åtnjutande, under det att andra delar deremot icke skulle få 
något alls. bå har likväl skett med anslagen under 11 de punkten i detta 
stånkande. Der finnes nemligen bland andra ett anslag -‘till prisbelönin
gar vid allmänna landtbruksmöten“ å 6,000 R:dr, af hvilket t. ex. Wester-
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eller Norrbottens län icke kunna komma att få den ringaste fördel; ty 
hvar och en inser att, med så dåliga kommunikationer dessa län dessvärre 
ännu hafva, inga allmänna landtbruksmöten der kunna ifrågasättas. Del
bar man det sannerligen i detta fall icke så beqvämt som i de flesta af 
Rikets öfriga delar.

Det tyckes väl också vara ett ganska oskyldigt anslag som här är 
ifrågasatt, då motionären icke begärt mera än 2,000 R:dr för att upp
hjelpa en fårafvel, som ingalunda är bland de obetydligare i landet, då, 
såsom af en föregående talare redan uppgifvits, antalet underhållna får 
inom Westerbottens län uppgår till 60,000, hvilken uppgift bekräftas af 
Statistiska Central-byråns uppgifter rörande jordbruk och boskapsskötsel 
för år 1866.

Stats-Utskottet synes visserligen hysa den åsigten, att man i dylikt 
hänseende borde vända sig till hushållnings-sällskapen (jag förmodar dock 
att Stats-Utskottet snarare menat landstingen), men jag beder dock att 
få erinra mine Herrar, det hushållningssällskapen icke ega rätt att uttaxera 
eller uppdebitera några afgifter för vare sig ett eller annat behof, och att 
landstinget i Westerbottens län redan nödgats vidkännas knappt uthärd
liga uppoffringar för oafvisliga behof, hvars mängd under de många miss
växtåren i ansenlig grad ökats och att det i följd af dessa uppoffringar 
för närvarande är urståndsatt att lemna några medel för detta 
ändamål.

En talare har äfven yttrat, att det väl måtte finnas enskilde patrio
tiske män, som kunna sammanskrapa den ringa summan. Ja, mine Herrar, 
nog kan detta lätt gå för sig i det rika Wester-Norrland eller någon annan 
lika väl lottad provins, men för närvarande icke i Westerbotten, der man 
sju år efter hvarandra haft missväxt. Vi hafva sett hvad endast ett miss
växtår har gjort i Småland; Herrarne kunna sjelfva tänka sig, hvad sju 
sådana år kunnat hafva för menlig verkan i den fattigaste delen af 
Norrland.

Jag yrkar derför afslag å Utskottets hemställan och bifall till Herr 
Almquists motion.

Efter sålunda slutad öfverläggning blef punkten bifallen.

Purikten 15.

Herr Rosenberg: Under den diskussion, som på förmiddagen här
egde rum angående anslaget till det ekonomiska karteverket, framlades 
många och grundliga skäl för beviljande af det högre anslaget till detta 
karteverk. Man ansåg nemligen de öfriga karteverken, såväl det topografi
ska som det geologiska, vara beroende af det ekonomiska karteverket, ef
tersom det var detta sistnämnda som upprättade stomkartor, hvilka lågo 
till grund för de öfriges arbeten. Detta var ock anledningen hvarföre jag 
då biträdde den mening, som blef Kammarens beslut. Då man emellertid 
nu går omkring, så att säga, med ljus och lykta för att göra besparingar 
på alla håll, tror jag att i stället för de 20,000 R:dr, hvarmed det. af 
Stats-Utskottet föreslagna anslaget till ekonomiska karteverket på förmid
dagen af Kammaren höjdes, en lika stor summa skulle kunna på annat

sätt
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sätt besparas; och, utan att ega någon speciel sakkännedom i ämnet, vågar 
jag till Kammaren hemställa, huruvida icke det Geologiska karteverkets 
anslag, som af Utskottet föreslagits till 60,000 R:dr, skulle kunna med
20,000 R:dr nedsättas, så att det komme att utgöra 40,000 Rall'. Möjli
gen kan under den följande diskussionen ådagaläggas, att det föreslagna 
beloppet af 60,000 R:dr är för det ifrågavarande ändamålet alldeles nöd
vändigt; men efter min uppfattning af diskussionen i dag tyckes mig an
slaget, utan skada för saken, kunna inskränkas till 40,000 R:dr, på hvilket 
förslag jag ock hos Herr Talmannen anhåller om proposition.

Häri instämde Herr Fredriksson.

Herr Carl Hvars son: Då jag anser, att de Geologiska undersök- 
ningarne^med thy tillhörande karteverk är af vida större nytta för landet 
än det Ekonomiska karteverket, och då detta sistnämnda i dag af Kamma
ren hugnats med ett anslag af 60,000 R:dr, vore det, i min tanke, icke 
tjenligt att nedsätta det nu ifrågavarande anslaget, isynnerhet då det icke 
ar föreslaget till högre belopp än det nyssnämnda, eller 60,000 R:dr. Jag 
får således tillstyrka bifall till Utskottets hemställan i denna punkt.

Vidare anfördes ej och punkten bifölls.

Punkten 16.

Mom. a).

Herr Hedlund: Jag ber att få göra några invändningar mot det 
till Teknologiska institutet föreslagna anslag

Vid förliden riksdag väcktes af en ledamot i denna Kammare den 
motion, att den teknologiska undervisningen skulle underkastas en revision. 
Besynnerligt nog inskränkte sig denna revision till en undersökning af öf- 
riga tekniska läroanstalter inom landet, utan att någon pröfning af för
hållandena vid det Teknologiska institutet ansågs nödig. Jag trodde, då 
motionen skulle återkomma vid denna riksdag, att den skulle hafva er
hållit en sådan omfattning; men motionen har, besynnerligt nog, helt och 
hållet uteblifvit.

_ Det lider icke tvifvel, att, om någonsin någon undervisning bör syste
matiskt ordnas, detta i främsta rummet gäller om den tekniska, och jag 
tror af detta skäl. Teknologiska institutet vara förtjent af en synnerlig 
uppmärksamhet, Utan att vilja ingå i någon rekapitulation af striden 
emellan Teknologiska institutets föreståndare och lärare, hemställer jag, 
huruvida förnekas kan, att ju det påståendet förtjenar något afseende, att 
föreståndaren, som, utan att deltaga i undervisningen, uppbär eu lön af 6,000 
R:dr, bör härför lemna mera valuta än hvad nu är fallet. Men, då man från 
lärarnes sida riktat anmärkningar mot föreståndaren, frågar jag: utvisar 
icke lektionsschemat uraktlåtenhet äfven å lärarnes sida? Så finner man 
af detsamma, att professorn i matematik har nio föreläsningstimmar i vec
kan, professorn i allmän fysik tio timmar och att i allmänhet tolf å tretton 
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timmar i veckan belöpa sig på hvarje lärare. Denna tidrymd för lärarnes 
verksamhet synes mig alltför inskränkt. Jag vet väl, att man häremot 
skall invända, det undervisningen sker föreläsningsvis, hvarföre, då den 
akademiske läraren endast har fyra läsningstimmar i veckan, tolf å tret
ton timmar per vecka, såsom här är fallet, ej kunna anses såsom för ringa 
arbete. Jag tror dock ej, att Teknologiska institutets lärare i detta af
seende böra jemföras med de akademiska lärarne, hvilka med kallet att 
undervisa förena uppgiften att vara vetenskapernas idkare och målsmän. 
Jag anser dem snarare hafva karakteren af lektorer än af universitets- 
professorer. Af dessa skäl och då härtill kommer, att Staten har en ut
gift för hvarje lärjunge af cirka 900 riksdaler årligen, anser jag behöf- 
ligt, att undervisningen vid Teknologiska institutet underkastas en revision.

Jag tror, att denna läroanstalt, som kräfver så stora utgifter, är egnad 
att spela en stor rol. Inom nordens öfriga länder finnes ingen polytek
nisk högskola i denna omfattning. Det måste således förefinnas något fel 
i denna skolas organisation, som utgör orsaken, hvarföre till exempel våra 
finska bröder nödgas resa till Schweiz eller Carlsruhe, att der förskaffa 
sig teknisk bildning, i stället för att söka den här. Jag tror det derföre 
icke vara skäl att binda sig vid annan normalstat, än som redan finnes, 
särdeles då vi veta, att en normalstat, som binder Staten vid bestämda 
lärarelöner, icke kan rubbas, om några skäl härtill än skulle förefinnas. 
Jag yrkar med anledning häraf återremiss till Stats-Utskottet.

Herr Friherre Fock: Det är med en viss tvekan, som jag yttrar mig 
i denna, mig sjelf personligen berörande, fråga. Jag är nemligen en af 
lärarne vid det klandrade läroverket. Jag förbigår dessa ömtåliga strider, 
emedan de ej höra hit. Jag ber att blott få nämna några ord om lärarnes 
tjenstgöringsskyldighet. Här har hlifvit yttradt, att densamma är alltför 
inskränkt, men om man å andra sidan betraktar den tid, som lärjungarne 
undervisas, så är den icke för ringa, ty lärjungarne erhålla vid detta lä
roverk undervisning lika lång, understundom längre, tid än vid andra lä
roverk. Sålunda skulle kanske felet ligga deruti, att. lärarnes antal vore 
för stort, hvadan man genom att minska deras antal skulle sätta dem i 
tillfälle att göra mera skäl för den aflöning, de åtnjuta.

Jag medger gerna, att undervisningen vid detta läroverk kunde och 
borde vara bättre än hvad som är fallet, men jag tror ingalunda, att un
dervisningen blifver bättre derigenom att man fortfarande låter lärareper
sonalen bibehålla sin nuvarande osäkra ställning.

Här har hlifvit sagdt af den siste talaren, att lärarne i Teknologiska 
institutets första afdelning äro att ställa i paritet med lärarne vid de all
männa läroverken. Jag vill häremot göra eu anmärkning, som jag tror 
icke skall kunna bestridas, nemligen att för att blifva såsom elev antagen 
vid Teknologiska institut fordras att i de ämnen, hvaruti undervisningen 
der fortsättes, såsom matematik, fysik och kemi, ega ungefärligen den kun
skap som vid allmänna läroverken i dessa ämnen meddelas. Det kan väl 
icke vara precist rätt, att då ställa lärarne vid den högre skolan i full 
paritet med lärarne vid den lägre. Och om också den lägsta afdelningen 
af en teknisk högskola i detta afseende är jemförbar med elementarläro
verken, bestrider jag bestämdt, att så är förhållandet i fråga om de högre

tiÖ
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afdelningarne. Der "består nemligen lärarnes göromål icke endast, i lek
tioner, icke i blotta undervisandet; han har här ett mycket högre och 
vigtigare kall och jag ber herrarne uppmärksamma, att jag icke sagt, det 
jag kunnat fullt motsvara de anspråk, som i detta hänseende kunna ställas 
på mig, men dessa anspråk äro att icke endast helt enkelt föreläsa mitt 
ämne, utan måste jag äfven följa med mitt ämnes vetenskapliga och fram
för allt dess tekniska utveckling. Lärarne vid andra läroverk, äfven de 
högre inberäknade, hafva nog af att följa med sina ämnens vetenskapliga 
utveckling; här måste de tillika följa vetenskapens praktiska tillämpning 
i alla dess riktningar, och detta är det ansvarsfullaste, vigtigaste och svå
raste af den tekniska lärarens verksamhet.

Jag har förut medgifvit, att undervisningen vid Teknologiska institutet 
borde och kunde vara bättre. Här har emellertid, såsom ett bevis på att 
densamma står tillbaka, blifvit anfördt, att Skandinaviska ynglingar i främ
mande länder söka förvärfva sin tekniska bildning. Ja de söka den na
turligtvis der den är och kan vara bäst, I Ziirich t. ex. är tekniska högskolan 
så omhuldad, att den åtnjuter ett årligt anslag af omkring 200,000 francs 
eller 150,000 riksdaler. Den. är mera omfattande och fullständig än vårt 
Teknologiska institut, men den kan också vara det.

Här har icke blifvit gjord någon erinran mot det föreslagna beloppet, 
och jag hehöfver således icke lemna några upplysningar om hvad andra 
tekniska läroverk kosta.

Då Stats-Utskottet i följande punkten föreslår, att detta anslag, som 
är i fråga, icke skall lägga hinder i vägen för annat ordnande af under- 
visningsskyldigheten mellan föreståndare och lärare, tror jag all rättfär
dighet vara uppfylld.

Det vore mycket illa att här fastställa en stat, som bestämde, att den 
eller den läraren skulle hafva så eller så stor lön. Detta kan gå för sig vid 
de vanliga skolorna, der lärare temligen jemnt finnas att tillgå, men deremot 
icke vid en teknisk läroanstalt, der det är svårt att erhålla skickliga lä
rare. I samma mån som en sådan person är skicklig, erbjudes honom ofta 
platser inom den enskilda industrien med jemförelsevis vida större ekono
miska fördelar. Derföre tror jag det vara klokast att öfverlemna åt Kongl. 
Maj:ts skön att, efter sig företeende omständigheter, fördela anslaget.

1 Tyskland, der det finnes många tekniska högskolor, har äfven in
träffat, att dessa sinsemellan täflat att] tillegna sig skickliga lärarekrafter.

De olägenheter, som jag nu påpekat, tror jag dock skola undvikas 
genom det förslag, som innefattas i andra punkten, äfven om detta kunnat 
tydligar-e uttryckas. Men då denna punkt ännu icke blifvit föredragen, 
skall jag icke nu härom yttra mig.

Herr Grefve Po sse: Jag var icke i Kammaren närvarande, då en 
representant från Göteborg yttrade sig i detta ämne, men jag tror mig 
dock veta, att hans framställning gick derpå ut; att lärarekrafterna vid 
Teknologiska institutet icke skulle vara på ett ändamålsenligt sätt förde
lade; att ett missförhållande skulle ega rum emellan lärarnes arbete och 
de löner, de derför uppbära, samt att han af dessa skäl yrkade återremiss 
af ärendet till Stats-Utskottet. Denna hans framställning om återremiss 
skulle jag tro icke medförer någon praktisk nytta med afseende på den
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nu föredragna punkten; ty jag föreställer mig, att, då denna punkt afser 
sjelfva anslaget till institutionen, punkten i alla händelser vid denna riks
dag måste beviljas.

Anmärkningen rörer sålunda, huruvida anslaget bör på ordinarie eller 
extra ordinarie stat uppföras. Antingen det ena eller det andra vore rik
tigt, tror jag dock, att eu återremiss för bedömandet häraf icke hör 
komma i fråga.

Vi hafva för icke längesedan, nemligen i lördags, behandlat ordinarie 
anslag med samma lätthet som extra anslag, och då Kammaren sålunda 
varit af den mening, att anslagets natur icke förändras, antingen det är 
ordinarie eller extra ordinarie, tror jag vi ingenting riskera genom att 
uppföra detta på ordinarie stat. Häremot torde kunna invändas, att, om 
anslaget blifver ordinarie, tjenstemännen äfven komma på ordinarie stat 
och blifva inamovibla. Detta blir äfven en följd så vidt som icke Stats
utskottets i andra punkten gjorda vilkor bifalles att till Kongl. Maj:t 
måtte öfverlemnas att efter sig företeende omständigheter ordna under- 
visningsskyldigheten vid institutet. Jag tror sålunda ingen våda uppstår, 
om Stats-Utskottets hemställan i båda punkterna bifalles.

Framför allt tror jag det icke vara lämpligt att på grund af ett löst 
förmenande besluta en återremiss, som äfven blifvit bestridd af den person 
inom Kammaren, som bäst torde känna dessa förhållanden. Jag yrkar 
bifall till Utskottets förslag.

Herr Jöns Pehrsson: I denna fråga likasom i så många andra synes 
mig som om slöseri egde rum både med utgifter och lärarekrafter. Af den i 
dag utdelade revisionsberättelsen, till hvars siffror jag hänvisar Kammaren, 
synes, att, om man dividerar antalet af lärjungar, som under sednare åren 
åtnjutit undervisning, med det anslag, som till institutet utgått, kommer 
man till det resultat, att hvarje lärjunge årligen kostar Staten 518 R:dr. 
Detta kan icke förnekas vara en ganska dyr undervisning; och väl vore, 
om man kunde här åstadkomma några besparingar. I anledning af dessa 
förhållanden tror jag det icke vara skäl att uppföra anslaget på ordinarie 
stat; ty då möter alltid den invändningen att lärarnes vilkor icke kunna 
rubbas. Jag kan likväl icke motsätta mig anslaget för närvarande, men 
jag yrkar, att det endast för år 1870 måtte beviljas, på det man seder
mera, i fäll lärjungarnes antal icke ökas, må kunna vidtaga erforderliga 
förändringar med afseende på lärarepersonalen.

Herr Hedlund: Jag ber blott att få reservera mig mot den upp
fattning af mitt förra yttrande att jag skulle velat underkänna den un
dervisning, som lärarne vid Teknologiska institutet lemna. Jag har en
dast uttalat den förmodan, att med så stora utgifter och så stort lärare
antal den omnämnda institutionen borde kunna bättre motsvara sitt än
damål, än hvad nu är fallet. Ty det står fast att vi årligen betala om
kring 900 R:dr för hvar och eu af detta läroverks lärjungar.

Man har anfört, att den polytekniska läroanstalten i Schweitz åtnjuter 
ett årligt anslag af 150,000 R:dr; men härvid är likväl att märka, att 
denna anstalt räknar icke mindre än 600 elever.
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Jag erkänner riktigheten af Friherre Focks anmärkning att det er
fordras att lärare i vissa ämnen vid en teknologisk anstalt följa med sitt 
läroämnes utveckling i den praktiska tillämpningen. Men det finnes der 
dock äfven andra läroämnen, sådana som teoretisk mekanik, allmän kemi 
och allmän fysik, der detta skäl icke i samma mån gäller. Men äfven 
dessa lärare hafva blott få timmars undervisningsskyldighet i veckan.

Jag har icke gjort något yrkande med afseende på summans storlek, 
emedan jag har ansett mig böra taga äfven den andra punkten i betrak
tande, innan jag framställt något sådant.

Herr Jöns Pehrson: Jag förenar mig med dem, som yrkat åter-
remiss af Betänkandet.

Efter denna öfverläggning bifölls momentet.

Mom. b).

Herr Lithner: För de flesta ledamöterna af Kammaren torde det 
vara bekant, att Riksdagen under en följd af år vägrat sitt bifall till 
Kongl. Maj:ts Propositioner om uppförande på ordinarie stat af Teknolo
giska institutets anslag, derföre att Riksdagen ansett, att denna undervis
ningsanstalt, hvars organisation är beroende af de stadganden Kongl. Maj:t 
finner för godt att utfärda, icke i alla delar befunne sig i det skick, att 
Riksdagen ville för framtiden sanktionera detsamma. Riksdagarne 1860, 
1863, 1865 och 1867 hafva härutinnan lika förfarit och såsom förnämsta 
skälet för sitt afslag anfört det stadgande uti institutets reglemente, att 
föreståndaren icke skulle på samma gång vara lärare i något 'af de ämnen, 
hvari undervisning vid institutet meddelades. Följden häraf blef den, att 
då stadgarne 1867 undergingo förändring, uti dem inflöt den föreskrift, 
att föreståndaren egde, der hans tid medgåfve det och om han sjelf så 
ville, deltaga i undervisningen, hvarmed sålunda tillädes honom en rättig
het utan någon slags obligatorisk förbindelse. Härpå följde 1868 års riks
dag, hvilken jemväl vägrade att till ordinarie stat öfverflytta den del af 
anslaget, som endast provisoriskt var i institutets stat upptagen, detta 
hufvudsakligen på den grund, att frågan om ingeniörbildningens vid Marie- 
berg öfvertagande af Teknologiska institutet ännu ej var afgjord, och det 
syntes Riksdagen olämpligt, att, innan denna fråga vore afgjord, på ordi
narie stat uppföra anslaget.

Jag har icke, vare sig i den Kongl. Propositionen eller i Stats
utskottets föreliggande Betänkande, kunnat upptäcka, att berörda betänk
lighet, hvarpå 1868 års Riksdag grundade sitt beslut, på något sätt seder
mera kan anses häfd. Den omnämnes icke ens i någondera åt dessa 
handlingar; och det förefaller mig derföre, som om Riksdagen i år skulle 
ega anledning att äfven denna gång afslå den Kongl. Propositionen. Frå
gan om ingeniörbildningen är ännu sväfvande; och ingen lärer väl anse 
det gamla stridsämnet om föreståndarens deltagande i undervisningen ge
nom det lösliga stadgandet af 1867 bragd till slut. Hvad Rikets Ständer 
vid 1863 och 1866 årens riksdagar begärde, nemligen ovilkorlig förplig
telse för föreståndaren att utöfva lärareverksamhet, synes mig vara den
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enda riktiga lösningen. Det olämpliga och motsägande i det nuvarande 
förhållandet ligger i öppen dag. Befriad från allt deltagande i undervis
ningen, står föreståndaren i en mellanhand emellan lärarekollegiet och sty
relsen, som är allt annat än behaglig för honom sjelf och för läroverket 
gagnelig. Det har gifvit anledning dertill, att lärarekollegiet, som funnit 
sig sakna tillfälle att få sina önskningar och råd i fråga om undervisnin
gens ordnande till Styrelsen framställda och tillbörligen beaktade, nödgats 
vända sig direkt till Kongl. Maj:t med underdånig skrifvelse i ämnet. Detta 
förhållande är både obehagligt och onödigt att närmare vidröra: blotta 
omnämnandet visar, att i detta fall icke allt står rätt till. Stats-Utskottet 
har nu visserligen yttrat, att fullgörandet af undervisningsskyldighet, när 
helst förhållandena det påkalla, bör kunna af Kongl. Maj:t föreståndaren 
åläggas, samt vid hela anslagets uppförande ä ordinarie stat lästat det 
vilkor, att lönernas utgående från ordinarie stat icke må utgöra hinder 
för Kongl. Maj:t att, efter sig företeende omständigheter, ordna undervis- 
ningsskyldigheten emellan föreståndare och lärare. Det är möjligt, att 
Kongl. Maj:t kan ega denna rätt; men jag hyser dock några tvifvelsmål, 
huruvida icke det konstitutorial, som för föreståndaren utfärdats, är af 
den lydelse, att han skulle kunna ega skäl motsätta sig någon som helst 
utsträckning af hans nuvarande embetsåligganden. Häraf uppstår möjligt
vis den följd, att, sedan Riksdagen väl på ordinarie stat uppfört lönerna, 
så kunde Kongl. Maj:t af föregående åtgärder verkligen vara förhindrad, 
att ålägga föreståndaren den undervisningsskyldighet, som Riksdagen velat 
vid hans befattning fästa. Det synes mig derföre vara försigtigast att fort
farande låta anslaget till lön åt föreståndaren förblifva på extra ordinarie 
stat, så att detsamma icke möjligen skulle kunna komma att fästas vid en 
person, som måhända icke besitter de för den förenade verksamheten af 
föreståndare och lärare nödiga egenskaper. Jag hemställer derföre, att det 
öfriga anslaget till Teknologiska institutet må uppföras på ordinarie stat, 
men att föreståndarens lön 6,000 R:dr fortfarande må såsom hittills från 
extra statsmedel utgå.

Herr Grefve Ros se: Om verkliga förhållandet än skulle vara det,
som den föregående talaren antagit, att nemligen föreståndarens för Tek
nologiska institutet konstitutorial på denna befattning skulle vara så af- 
fattadt, att hinder derigenom mötte för hans åläggande att vid institutet 
deltaga i . undervisningen, så inverkar detta, enligt min uppfattning, alls 
icke på frågan om anslagets uppförande på ordinarie stat. Kammaren 
har redan ådagalagt, att den icke lägger synnerlig vigt vid skilnaden emel
lan ordinarie och extra stat; och det ligger ock i sakens natur, att, om 
än denna skilnad under eu statsregleriugsperiod på 5 eller 3 år kunde 
ega betydelse, genom årligen sammanträdande riksdagar densamma redu
cerats till ganska ringa proportioner. Nu bör man, enligt min tanke, söka 
ordna saken så, att, om något missförhållande skulle ega rum i fördelnin
gen af lärarnes göromål, detta skulle kunna aihjelpas, då Kongl. Maj:t i 
sammanhang med anslagets öfverflyttande på ordinarie stat, kommer att 
vidtaga förfoganden i fråga om undervisnin c sskyldighetens ordnande. Jag 
tror, att man genom en ringa förändring af Utskottets förslag skulle vinna 
detta ändamål; och jag föreslår derföre, att detta anslag nu må, i enlig
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het med Kongl. Maj:ts förslag, till hela beloppet å ordinarie stat definitivt 
uppföras, med vilkor att lönernas vid institutet utgående från ordinarie 
stat icke må utgöra hinder för Kongl. Maj:t, att, efter sig företeende om
ständigheter, förordna om så val löneförmåner som undervisningsskyldighet 
emellan föreståndare och lärare samt emellan de sednare inbördes.

Häri instämde Herr Friherre Fock.

Herr Statsrådet Adlercreutz: Med anledning af hvad en talare
yttrat rörande orsaken dertill att vid sednaste församlade riksdag anslaget 
till Teknologiska institutet icke blifvit på ordinarie stat uppfördt, anhåller 
jag få erinra, att, sedan den vid samma riksdag väckta fråga, före hvars 
pröfning en sådan öfverflyttning ansetts icke böra ega rum, blifvit af Riks
dagen på det sätt afgjord, att någon åtgärd deraf icke föranleddes, samma 
sålunda förfallna fråga icke vidare bort utgöra hinder för Kongl. Maj:t 
att, på sätt som skett, föreslå anslagets öfverförande på ordinarie stat.

Herr Carl Anders Larsson: Inom Stats-Utskottets afdelning hafva 
de af Herr Lithner andragna skäl äfven blifvit framställda och tågna i 
betraktande. I afseeende på ingeniör bildningens vid Krigshögskolan öfver
flyttande till Teknologiska institutet ansåg man denna fråga icke numera 
utgöra något hinder för den ifrågasatta öfverflyttningen af anslaget å or
dinarie stat. Och beträffande föreståndarens undervisningsskyldighet an
sågs det, att han icke skulle låta kommendera sig till några andra ålig
ganden än de med föreståndareskapet förenade; och till undvikande för 
framtiden af sådant missförhållande, beslöt man sig för att uppföra an
slaget å ordinarie stat med det i punkten b innehållna vilkor, under 
förhoppning att derigenom skulle vid ordnande och fördelning af under
visningen åstadkommas det af Riksdagen så ofta äskade resultat om ej 
förr, åtminstone då den nuvarande föreståndaren afgår, och en ny tillträ
der befattningen. Skulle någonting i denna riktning vinnas genom anta
gande af Grefve Posses förslag, så har jag för min del intet emot att an
taga detta; men jag tror likväl, att syftet blifvit tillräckligen framhållet i 
Utskottets Betänkande, och att detta således skulle kunna oförändradt 
antagas.

Herr Friherre Fock: Jag har begärt ordet i första rummet för att
instämma i det af Stats-Utskottets ordförande afgifna förslag. Det synes 
mig nemligen, som om genom dess antagande man tillgodosåge en omstän
dighet af vigt för undervisningen vid ett tekniskt läroverk, nemligen att 
läroämnena ej bindas alltför fast vid vissa personer eller lärare, då ämne
nas vigt och värde befinner sig i en oafbruten vexling. Det är alltså nöd
vändigt att vid förändrade omständigheter i fråga härom äfven förändrade 
anordningar kunna vidtagas och i Grefve Posses förslag är behofvet häraf 
ännu starkare framhållet än i Stats-Utskottets. I olikhet med den näst
föregående talaren, anser jag derföre, att man icke bör söka vinna större 
säkerhet för föreståndarens deltagande i undervisningen, än hvad Grefve 
Posses förslag innebär. Om man skulle föreskrifva, att vid den närva
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rande föreståndarens afgång den nya föreståndaren ovilkorligen skulle åläg
gas undervisningsskyldighet, och icke egde fria händer att i detta hän
seende lämpa sig efter omständigheterna, ber jag få påpeka en olägenhet 
som möjligen kunde inträffa. Det vore nemligen ganska möjligt, att ingen 
af institutets lärare skulle vara lämplig till eller villig att åtaga sig före- 
ståndareskapet. Och då i sådant fall den nye föreståndaren utsåges utan
för institutets lärarekrets, så skulle deraf kunna blifva en följd, att man 
nödgades afskeda eu redan antagen lärare för att åt föreståndaren bereda 
tillfälle till utöfvande af lärareverksamhet.

Till undvikande af sådana allvarsamma olägenheter anser jag, att man 
icke bör bestämdare formulera sin önskan om föreståndarens deltagande i 
undervisningen, än som skett i Herr Grefve Posses förslag, hvarå jag alltså 
får anhålla om proposition.

Herr L ön n b erg: Det har redan blifvit påpekadt, att föregående Riksda
gar vägrat bifall till Kongl. Maj:ts Proposition om ifrågavarande anslags upp
förande å ordinarie stat, hufvudsakligen på grund deraf, att man ansåg oegent- 
bgt och betänkligt, att föreståndaren skulle vara befriad från all lärareskyl- 
dighet; Och för min del bekänner jag, att jag finner det vara ett slöseri 
med lärarekrafterna liksom med Statens medel, att sådan skyldighet icke 
åliggei föreståndaren. Går man till utlandets tekniska högskolor, skall 
man finna lärareskyldighet öfverallt förbunden med föreståndareskapet; 
JaS nner åtminstone endast en sådan undervisningsanstalt, der detta ej 
är förhållandet, det ar i Berlin. Undervisningsskyldighet åligger äfven, 
som bekant, föreståndarne för andra allmänna skolor, t. ex. rektorerna 
vid elementarläroverken; och den är i grunden alldeles nödvändig för den 
vexelverkan, som bör finnas emellan föreståndare och lärare.

Jag lill emellertid hoppas, att Kongl. Maj:t så fort som möj
ligt Vidtager åtgärder för ett ändamålsenligare ordnande och fördelning af 
undervisningen vid institutet; och dit hörer, enligt min tanke, i första 
rummet åläggande af undervisningsskyldighet för föreståndaren. Och i 
valet emellan btats-Utskottets Utlåtande och Grefve Posses förslag finner 
jag det sednare böra föredragas, såsom något starkare betonande berörda 
syfte; och anhåller jag alltså om bifall till sistnämnda förslag.

... Herr Hedlund: Jag ber att få fästa uppmärksamheten derpå, att
äfven genom det af Grefve Posse framställda förslag det ändamål, som 
åsyftas, icke skulle uppnås. Här föreligger nemligen efter mitt förme- 
nande, att, efter en utredning af ämnet, ordna undervisningen annorlunda 
an för närvarande, och derföre tror jag vi icke böra binda händerna på 
Regeringen genom att öfverflytta anslaget på ordinarie stat, utan anser jag 
deremot att detsamma ännu ett år bör qvarstå bland extra anslagen.

.... Efter. slutad öfverläggning upptog Herr Talmannen de yrkanden, som 
orekommit, nemligen dels på bifall till Utskottets förslag i oförändradt 

smek, dels pa bifall till samma förslag i öfrigt men med den ändring deri
r- Vj ?oss/ Påyrkat, dels ock slutligen på det af Herr Lithner fram- 

stallda ändringsförslag.
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Ordet begärdes då af

Herr Li flin er, som yttrade: Då så vidt jag vet, icke någon annan 
inom Kammaren biträdt min åsigt, och denna således icke tyckes hafva 
någon utsigt att vinna bifall, måste jag afstå från densamma och får för
klara, att jag törenar mig uti det af Grefve Posse framställda förslag.

Sedan Herr Hedlund äfven förklarat sig afstå från sitt förra yrkande, 
och instämma i Herr Grefve Posses förslag framställdes propositioner på 
de två återstående yrkandena, och stadnade Kammaren i det beslut, som 
Herr Grefve Posse föreslagit.

Punkterna 11 och 18.

Biföllos.

Punkten 19.

Herr Statsrådet Adlercreutz: Herr Talman! Mine Herrar! Detta 
är det enda nya eller förhöjda anslag på Sjette Hufvudtiteln, som vid in
nevarande riksdag af Kongl. Maj:t blifvit ifrågasatt, under det deremot 
betydliga nedsättningar å Hufvudtiteln egt rum. Jag har äfven haft den 
tillfredsställelsen, att se, det Stats-Utskottet ansett det ändamål, hvarför 
denna förhöjning blifvit begärd, vara befogad. Utskottet har dock afstyrkt 
sjelfva förhöjningen, och det af skäl att å anslaget till fiskerinäringens 
understöd åtskilliga besparingar uppstått, som, enligt Utskottets åsigt, 
skulle vara tillräckliga för bestridande af ifrågasatta nya utgifterna. Jag 
vill i anledning häraf redogöra för hvilka utgifter under 1868 blefvo af 
Kongl. Maj:t å detta anslag anordnade. Utom de redan på förhand, så
som Utskottet upplyst, till bestämda ändamål anvisade 9,150 R:dr, anslo- 
gos för fiskerinäringens understödjande inom Göteborgs och Bohus län 
3,500 R:dr, inom Jemtlands län 300 R:dr, och inom Stockholms län 300 R:dr, 
till betäckande af åtskilliga omkostnader för Sveriges deltagande i fiskeri- 
utställningen i Boulogne 312 R:dr 95 öre samt till ersättning för ett biträde 
åt fiskeri-intendenten under sednare halfåret 750 R:dr, motsvarande hvad som 
ansetts böra utgå i lön och resekostnadsersättning till andre fiskeriassistenten, 
hvilkens befattning hittills icke varit tillsatt. Dessa belopp sammanräknade 
uppgå till 14,312 R:dr 95 öre, lemnande alltså å anslaget 16,100 R:dr ett 
öfverskott af 1,787 R:dr 5 öre. Då för framtiden sannolikt två fiskeriassi- 
stenter hela året om komme att tjenstgöra uppstår en ökad kostnad af 750 
R:dr, hvarförutom framställning blifvit gjord om nödvändigheten att anskaffa 
en lokal för samlingar af förut exponerade fiskeriredskap m. m. dertill an
tagligen erfordras 400 R:dr årligen. Derest dessa utgifter, tillhopa 1,150 
R:dr, redan under 1868 egt rum, hade öfverskottet blifvit minskadt till 
637 R:dr 50 öre, således en summa som icke är tillräcklig för bestridande 
af de nya ökade utgifter, Kongl. Maj:t enligt nådiga Propositionen funnit 
behöftiga och Stats-Utskottet äfven ansett befogade. Visserligen kan här
vid invändas, att kostnaderna för fiskeriutställningen i Boulogne varit en 
utgift af helt och hållet tillfällig beskaffenhet; men äfven om denna
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summa uteslutes ur räkningen, uppstår ändock en brist för det årliga be- 
hofvet, som åter, då intresset för denna näring inom de särskilda orterna 
synes vara i tilltagande, äfven har en benägenhet att växa. Med de bespa
ringar, som nu förefinnas, kunna väl för ett eller två år bestridas de ut
gifter, hvartill anslagstillökning nu blifvit begärd; men jag har ansett det 
icke vara fullt riktigt att Kong! Maj:t åtager sig ökade årliga utgifter, 
utan att kunna med visshet påräkna deremot svarande årliga inkomster.

Jag hemställer derföre, att Kammaren täcktes bevilja detta högst 
obetydliga anslag som här är i fråga.

Herr Kiss Olof Larsson: Här är visserligen icke fråga om nå
got nytt anslag, men likväl fråga om att på ordinarie stat höja aflöningen 
till tvänne tjenstemän, för den ena med 1,000 R:dr och för andre med 
500 R:dr. Då jag emellertid af den föregående talaren hört, att det till 
fiskerinäringens understödjande beviljade anslag åtgår utan dessa nu ifråga
satta löneförhöjningar, kan jag för min del icke bifalla denna punkt. Jag 
anser dessutom tidpunkten ganska illa vald med afseende på löneförhöj
ningar. Det är icke långt emellan, då vi önska göra nedsättningar af 
embets- och tjenstemäns löner, men mötas af den invändningen, att de 
ifrågasatta lönerna äro uppförda på ordinarie stat och derföre icke kunna 
förändras. Då så är förhållandet, tror jag det icke vara klokt att bifalla 
yrkandet om löneförhöjning, hvarföre jag yrkar afslag å denna punkt.

Efter dessa yttranden biföll Kammaren hvad Utskottet föreslagit.

Punkten 20.

Alla momenten biföllos.

Punkten 21.
Bifölls likaledes och blef hvad Utskottet i sammanhang härmed an

fört lagdt till handliugarne.

Punkten 22.

Bifölls.

Punkten 23.

Mom. a) och b).

Biföllos.

Mom. c).

Herr Meijerberg: Vi komma nu till en punkt i Betänkandet,
hvarom åtskilligt förut i dag blifvit yttradt. Jag har särskilt fäst mig 
vid denna punkt, emedan den tekniska undervisningen i vårt land bedrif- 
ves på ett i många afseenden oegentligt sätt: oegentligt icke minst derför 
att den är oss mycket dyr, utan äfven till följd af de många skolor, i
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hvilka den meddelas. Vi hafva först reallinien inom elementarläroverken, 
så fem särskilda tekniska elementaranstalter och slutligen två högre tek
niska. undervisningsanstalter. Jag frågar, om ett land. så fattigt på in
dustri som vårt, skall kunna öppna tillfälle till arbete för alla dessa an
stalters elever. Härtill kommer, att, som jag tror, denna undervisning 
ändock icke är så ordnad som den borde vara.

Men förutom alla dessa tekniska undervisningsanstalter meddelar 
äfven krigshögskolan undervisning i och för bildande af ingeniörer. Krigs
högskolan uppbär för detta ändamål ett anslag af 3,000 R:dr. Jag vill 
dock icke så mycket fästa mig vid detta arfvode som icke fastmera vid 
det oegentliga deri att dessa ingeniörelever icke erhålla undervisning vid 
den teknologiska undervisningsanstalt, vi ega i hufvudstaden, utan vid 
krigshögskolan, som endast har till ändamål att bibringa eu militärisk 
bildning. Det ligger ju i sakens natur, att det skall vara svårt för eu 
lärare att meddela undervisning så, att den på samma gång blir fullt nyttig 
både för militärer och ingeniörer. Jag ber att här få uppläsa ett ytt
rande vid sistlidne riksdag af eu värd ledamot af denna Kammare, Fri
herre Fock. Han säger i den af honom väckta motion om förändringar 
i tekniska undervisningsväsendet:

“Undervisningen vid Teknologiska institutet är i alla de ämnen, som 
tillhöra civilingeniörsbildningen, ungefärligen densamma som vid krigs
högskolan och derjemte i åtskilliga för denna bildning ganska vigtiga styc
ken, såsom maskinlära och mekanisk teknologi betydligt fullständigare. 
Genom att helt och hållet öfverflytta denna undervisning till Teknologiska 
Institutet skulle densamma derstädes, utan någon ny kostnad för Stats
verket, kunna gifvas eu väl behöflig utveckling, oafsedt åtskilliga andra 
fördelar. “

I dessa ord tror jag, om man läser emellan raderna, man skall spåra 
den tanken, att det är skada för Teknologiska institutet att ingeniörelever 
icke der erhålla undervisning; likaså är det till skada för krigshögskolan, 
att ingeniörelever der erhålla undervisning. Jag får derföre föreslå, att 
Kammaren ej måtte bifalla det begärda anslaget af 3,000 R:dr till arfvode 
för ingeniörelevers undervisande vid krigshögskolan.

Jag har förut nämnt, att Friherre Fock vid sistlidne riksdag väckt 
en motion, afseende att åstadkomma förändringar i det tekniska under
visningsväsendet. Fn motion af likartadt syfte väcktes äfven inom Första 
Kammaren. Jag ber att med några ord få redogöra för denna frågas be
handling af Riksdagen.

Båda Kamrarne tillsatte hvar sitt tillfälliga Utskott för frågans ut
redning. Första Kammarens Utskott afgaf äfven ett utlåtande i ämnet, 
men icke så den Andra Kammarens Utskott. Första Kammarens Tillfäl
liga Utskott gjorde emellertid hemställan om att förlägga ingeniörelevernas 
undervisning från krigshögskolan till Teknologiska institutet. Denna hem
ställan blef dock af Första Kammaren utslagen; och när sedermera frågan 
i Andra Kammaren förekom, blef Första Kammarens beslut af Andra 
Kammaren afslaget. Härigenom har frågan kommit att stå på samma 
punkt. Jag har velat lemna dessa upplysningar för att bringa klarhet i 
saken. Yi äro nu oförhindrade att fatta beslut i frågan.
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Jag vill endast tillägga, att, i händelse det upplyses, att dessa 3,000 
R:dr äro nödvändiga för den militäriska bildningen, vill jag återtaga mitt 
yrkande i denna sak.

Herr Lönnberg: Det ifrågavarande anslaget är visserligen obetyd
ligt, men det är dock ganska tvifvelaktigt huruvida detsamma bör bevil
jas. Det torde nemligen ej vara förenligt med en god hushållning att 
hafva inom hufvudstaden tvänne bildningsanstalter, som kunna meddela 
den ifrågavarande undervisningen, nemligen dels krigshögskolan, dels Teknor 
logiska institutet.

Såväl Landtförsvars-komitéen som Chefen för Landtförsvars-departe
mentet hafva också förklarat, att, enligt deras åsigter, det icke är lämp
ligt att bibehålla undervisningen för ingeniörelever vid krigshögskolan. 
Chefen för Landtförsvars-departementet yttrar härom uti sitt anförande 
till Statsråds-protokollet den 31 December 1868 följande: “Då nemligen 
krigshögskolan skall utgöra ett militärläroverk, enkom afsedt för den hög
sta krigsvetenskapliga bildningen; då föreningar af flera särskilda bild- 
ningslinier vid ett och samma läroverk icke utan tvingande skäl böra ega 
rum; då lämpligheten af militära och civila elevers sammanföring vid en 
krigshögskola med skäl kan ifrågasättas; och då, enligt hvad landtförsvars- 
komitéen anmärkt, Teknologiska institutet med dess numera utvidgade 
bestämmelse, bör kunna meddela civilingeniörelever en både större och 
mera syftesenlig undervisning, än dessa kunna blifva i tillfälle att in
hemta vid krigshögskolan, så vida icke dennas hufvudsakliga verksamhet 
skall lida ett menligt intrång, får jag, med stöd af hvad sålunda blifvit 
anfördt, i underdånighet hemställa, att civilingeniörelevers undervisning 
vid krigshögskolan måtte upphöra. “ Det finnes sålunda tvänne sådana 
auktoriteter som Landtförsvars-komitéen och Chefen för Landtförsvars
departementet, hvilka hvar för sig ansett det obehörigt att civilingeniörer 
uppdragas vid krigshögskolan. Då man derföre torde kunna antaga, att 
Teknologiska institutet är en mera lämplig och passande undervisnings
anstalt för civilingeniörer än krigshögskolan, synes mig detta anslag vara 
obehöfligt, hvarför jag äfven yrkar afslag å denna punkt.

Ofverläggningen var slutad. Sedan Kammaren med nej besvarat pro
position på bifall till Utskottets förslag, framställdes proposition på afslag 
derå. Härtill svarades allmänt ja och var alltså Utskottets hemställan 
afslagen.

Mom. d).
Bifölls.

Punkten 24.
Lades till handlingarne.

Slutligen blefvo de vid Utlåtandet fogade tabeller godkända med de 
ändringar deri, som påkallades af nu beslutade afvikelser från Utskot
tets förslag.
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§ 9.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades:
Herr Ridderstad.......................................

„ Daniel Isaksson..............................
„ Johan Erik Johansson..................
„ Ola Jönsson.....................................
„ Per Nilsson från Kristianstads län

Sammanträdet afslutades kl. 9 e. ra.

14
o

» » 14 „
18 » » 14 „
22 .. „ 12 „
22 n n 12 „

In fidem
H. Husberg.

Onsdagen den 10 Oars.

Kl. 10 f. m.

§ I-

Protokollet för den 3 Mars och protokollsutdrag för gårdagens samman, 
träde upplästes och godkändes.

§ 2.

Under erinran, hurusom vid gårdagens sammanträde, i sammanhang 
med det då fattade beslutet om väljande af de valmän, hvilka skulle hafva 
att utse Fullmägtige i Riksbanken och Riksgälds-kontoret, äfvensom Styrelse
ledamöter vid Riksbankens lånekontor i orterna, något beslut icke tillika 
blifvit meddeladt om väljande af suppleanter för bemälde valmän, tillkänna- 
gaf Herr Talmannen att vid sistlidne riksdag dessa suppleanters antal 
varit sex och hemställde, att enahanda antal jemväl nu måtte utses samt 
att detta suppleantval måtte försiggå omedelbart efter det till den 17 i 
denna månad utsatta valmansvalet.

Detta, förslag blef af Kammaren bifallet.

§ 3.

Föredrogs Stats-Utskottets Utlåtande N:o 38, angående regleringen af 
utgifterna under Riks-statens Sjunde Hufvudtitel.


